
Októbrové 
doplňujúce 
komunálne 
voľby sa budú 
konať v 38 
samosprávach 

Doplňujúce komunálne 
voľby sa budú 5. 
októbra konať napokon 
v 37 obciach a jednom 
meste. Pôvodne 
boli vyhlásené v 43 
samosprávach, no v 
piatich z nich sa nikto 
neuchádza o funkciu 
starostu obce či 
poslanca zastupiteľstva. 
Pre TASR to uviedli 
z tlačového odboru 
Ministerstva vnútra 
(MV) SR.

ZMOS súhlasí 
s financovaním 
materských škôl  
zo štátneho 
rozpočtu

Z vystúpení hostí 
na 36. sneme 
ZMOS

Kolobeh dlhov 
v zdravotníctve 
pokračuje

Vidiecka žena 
roka  – „Líderka  
roka 2024"
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  Obec Jasenie slávnostne 
otvorila Areál dejiska SNP  
v Lomnistej doline 
S prichádzajúcim 80. výročím 
od vypuknutia SNP prešiel areál 
výraznou rekonštrukciou, ktorej 
cieľom je nielen sprostredkovať 
historické udalosti pútavou for-
mou.                           strana 14

  Sv. Anton: V múzeu sa 
uskutoční 32. ročník poľovníc-
kych slávností Dni sv. Huberta
V areáli Múzea vo Svätom Anto-
ne sa v dňoch 31. augusta a 1. 
septembra uskutoční 32. ročník 
Celoslovenských poľovníckych 
slávností Dni sv. Huberta.
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  MAS Partnerstvo Juž-
ného Novohradu pomáha 
čerpať zdroje z EÚ
V súčasnosti má 53 členov, 
z toho  27 obcí tvoriacich 
územie MAS, 11 subjektov 
občianskeho sektora a 16 
podnikateľských subjektov 
z územia MAS.     strana 21
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ZMOS si pripomína 56. výročie okupácie 
Československa vojskami Varšavskej 
zmluvy
JOZEF BOŽIK, PREDSEDA ZMOS

Združenie miest a obcí Slovenska si 21. augusta pripomenulo 56. výročie tragickej okupácie 
Československa vojskami Varšavskej zmluvy. Táto udalosť spred 56-tich rokov mala za následok 
potlačenie demokratizačného a emancipačného procesu pražskej jari pod vedením Alexandra Dubčeka.

Okupácia, ktorá začala 21. 
augusta 1968, nielenže 
brutálne zastavila snahy 

o modernizáciu a demokratizáciu 
vtedajšieho socialistického zria-
denia, ale uvrhla Československo 
do 21-ročnej éry totalitnej nad-
vlády, kedy boli hodnoty ako de-
mokracia, pravda, spravodlivosť a 
sloboda systematicky potláčané.

Je našou povinnosťou toto vý-
ročie pripomínať nielen ako spo-
mienku na minulosť, ale aj ako 

varovanie pre súčasnosť a budúc-
nosť. História nám ukazuje, že 
sloboda a demokracia sú krehké 
hodnoty, ktoré si musíme neustá-
le ctiť, chrániť a aktívne za ne bo-
jovať. 

ZMOS už 34 rokov na celoslo-
venskej úrovni zastupuje miestnu 
územnú samosprávu, ktorá je zá-
kladným pilierom demokratické-
ho, slobodného a právneho štátu. 
Od svojho vzniku riadi hodnota-
mi, ktoré stelesňujú demokraciu 

a slobodu. Tieto hodnoty sú vy-
jadrené vo formovaní a fungo-
vaní miestnych samospráv, ktoré 
si aj toto významné výročie pri-
pomínajú na mnohých miestach 
Slovenska. 

Spomíname na tých, ktorí sa 
stali obeťami okupácie – 108 ob-
čanov Československa, ktorí v 
priebehu prvých troch mesiacov 
prišli o svoje životy. Ich obete sú 
pre nás mementom a zdvihnutým 
varovným prstom, že boj za slobo-

du a demokraciu nikdy nesmieme 
podceňovať.

ZMOS vyzýva všetkých obča-
nov, aby si dnes spoločne pripo-
menuli tých, ktorí trpeli v obdo-
bí okupácie a aby sme spoločne 
chránili hodnoty, ktoré sme tak 
ťažko nadobudli. Naša budúcnosť 
závisí od toho, ako dôsledne bu-
deme obhajovať a rozvíjať princí-
py demokracie, spravodlivosti a 
slobody, ktoré sú základom našej 
spoločnosti.
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Slovensko sa pripravuje na oslavy 80. výročia Slovenského národného povstania
Snímka zdroj: Bystricoviny
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Októbrové doplňujúce komunálne 
voľby sa budú konať  
v 38 samosprávach
(Dokončenie zo str. 1)
Starostu si nebudú voliť v obciach Krná a Starina, voľby poslan-
ca obecného zastupiteľstva sa nebudú konať v obciach Pod-
horany, Abramová a Petrovce.
Primátora budú v októbri voliči vyberať v meste Dobšiná. 
Starostu aj poslanca budú voliť v obciach Fijaš a Zemplín. 
Starostu si budú voliči vyberať v mestskej časti Košíc Kavečany 
a v obciach Hviezdoslavov, Malá Mača, Brunovce, Dvorany nad 
Nitrou, Svrbice, Prosiek, Vasiľov, Kordíky, Lentvora, Lada, Malé 
Dvorníky, Zvončín, Nána, Liptovská Kokava, Lodno, Telgárt, 
Radnovce, Senné, Píla, Nechválova Polianka, Pichne, Záhradné 
a Tisinec. Poslancov obecného zastupiteľstva budú občania 
voliť v obciach Dolné Orešany, Jasenová, Dubovec, Nováčany, 
Hubina, Lakšárska Nová Ves, Tupá, Ľubá, Malé Borové, Orlov a 
Piskorovce.
Doplňujúce voľby do orgánov samosprávy obcí sa vyhlasujú v 
prípade, ak sa v niektorej obci nekonali alebo sa z rôznych dô-
vodov musia opakovať. Takisto vtedy, ak sa starosta či poslanec 
vzdal a jeho mandát zanikol bez náhradníka. Zákon takisto 
stanovuje, že voľby sa zopakujú, ak ich vyhlásili za neplatné.
 

(Zdroj: TASR)

Online Rada ZMOS rokovala s ministrom Tomášom 
Druckerom o materských školách a školstve
V utorok 20. augusta sa uskutočnilo online stretnutie Rady ZMOS, vrátane Komory miest, na ktorom sa diskutovalo o zmene 
financovania materských škôl v rámci originálnej pôsobnosti miest a obcí. Rokovania sa zúčastnil aj minister školstva Tomáš Drucker. 
Počas stretnutia Rada ZMOS prijala uznesenie, ktoré reflektuje zmeny v oblasti materských škôl za posledných dvadsať rokov.

Na rokovaní sa zúčastnilo 
120 členov Komory miest 
a Komory obcí z ôsmich 

regiónov, ako aj 62 regionálnych 
združení miest a obcí Slovenska. 
Diskusia nadväzovala na predchá-
dzajúce rokovanie v Partizánskom, 
kde boli prezentované konkrétne 
údaje a detailné informácie k návr-
hu na zmenu financovania mater-
ských škôl.

Predseda ZMOS Jozef Božik na 
úvod rokovania zdôraznil, že roko-
vanie Rady ZMOS zavŕšiť proces 
negociácie medzi ZMOS a rezor-
tom školstva. Cieľom je presun 
kompetencie v oblasti materských 
škôl z originálnej pôsobnosti do 
režimu preneseného výkonu štát-
nej správy. „Tieto rokovania boli 
dlhé, náročné a komplikované. Je 
však potrebné oceniť snahu o hľa-
danie riešenia, keďže ide o najväčší 
zásah do pôsobnosti originálnych 
kompetencií územných samospráv 
za posledných dvadsať rokov,“ 
uviedol Jozef Božik.

Predsedníčka Komory obcí 
Božena Kováčová informovala o 
uzneseniach prijatých Komorou 
obcí, ktorá v pondelok 19. augusta 
prerokovala problematiku finan-
covania materských škôl. Komora 
obcí prijala dve hlavné požiadavky: 
zníženie koeficientu, na základe 
ktorého sa vypočíta suma odobra-
tá zo súčasných podielových daní 
na predprimárne vzdelávanie, a 
zaručenie sumy 53 mil. eur, ktorá 
má byť poskytnutá školstvu z re-
zortu financií ako garancia zníže-
ného koeficientu. Počas rokovania 
ZMOS apeloval na to, aby sa ko-
eficient 3 uviedol aj v memorande, 
čím by sa jasne deklarovala požia-
davka územných samospráv.

Zástupcovia rezortu školstva z 
dôvodu prebiehajúcich a neukon-
čených medzirezortných rokovaní 
navrhli neuvádzať presné čísla do 
navrhovaného Memoranda o spo-
lupráci medzi ZMOS a rezortom 
školstva. V memorande sa rezort 
zaviazal k vyššiemu prevádzkové-
mu normatívu, čo by malo pokryť 
zvýšené náklady samospráv na 
prevádzku materských škôl. Finan-
covanie na základe nároku detí vo 
veku 3 a 4 rokov od 1. septembra 
2025 v materských školách bude 
zvýšené, pričom sa garantuje mi-
nimálne normatívne financovanie 
pre malé obce. Podľa rezortu nee-
xistuje, že všetky výdavky obcí boli 
prekryté memorandom, pretože sú 
rôzne veľkosti obcí a rôzna výška 
výdavkov na individuálne riešenia, 
ktoré ostávajú na financovaní z roz-

počtov obcí.  Na vykonávací pred-
pisoch k výške koeficientu bude re-
zort pracovať v októbri, kedy bude 
vytvorená aj expertná skupina re-
zortu aj za účasti zástupcov ZMOS. 

ZMOS považuje memorandum 
za významný dokument, preto-
že predstavuje najväčší zásah do 
systému originálnych pôsobností 
samospráv za posledných dvadsať 
rokov. V závere rokovania Rada 
ZMOS odsúhlasila podpis Memo-
randa medzi ZMOS a Minister-
stvom školstva, vedy, výskumu a 
športu SR.

Ďalšou témou rokovania bola 
výzva na materské školy z Plánu 
obnovy a odolnosti. Diskutovalo 
sa aj o navýšení alokácie do tejto 
výzvy, keďže mnohé projekty pri-
pravené samosprávami ostali ne-
realizované. Podľa rezortu financií 

prebieha individuálne hodnotenie 
projektov, pričom sa predpokladá, 
že projekty, ktoré zostali pod čia-
rou, budú podporené po vyradení 
neúspešných projektov, ktoré ne-
prešli hodnotením. Rezort rokuje 
s Európskou komisiou, aby sa roz-
behnuté projekty mohli dokončiť.

Predseda ZMOS tiež informoval 
o záveroch z rokovania Hospodár-
skej a sociálnej rady z 19. augus-
ta 2024. Diskusia sa zamerala na 
financovanie výstavby obecných 
nájomných bytov prostredníctvom 
Štátneho fondu rozvoja bývania 
(ŠFRB) a ministerstva financií. 
Na rok 2024 bolo pôvodne pláno-
vaných 10 mil. eur na dotácie pre 
podporu nájomného bývania pre 
samosprávy, avšak alokovaných 
bolo len niečo vyše 3 mil. eur, čo 
viedlo k neuspokojeniu mnohých 

schválených žiadostí. V rokoch 
2025 a 2026 je zatiaľ plánovaných 
0 eur, čo je pre samosprávy neak-
ceptovateľné. V tejto veci ZMOS 
adresoval list rezortu dopravy a 
financií.

Podpredseda Komory miest 
Martin Chren predstavil návrhy na 
novelu stavebného zákona. Nový 
zákon je podľa neho najlepší za 
posledných desať rokov z pohľadu 
miest a obcí. ZMOS uplatnil nie-
koľko desiatok pripomienok, ktoré 
zvyšujú kvalitu stavebnej legisla-
tívy. Stavebné úrady ostávajú na 
mestách a obciach, rezort rieši zvý-
šenie kvality stavebných úradov.

Pripomienkou ZMOS je rieše-
nie stavebných obvodov ponechať 
na samospráve, neobmedzovať 
počtom obyvateľov, ale kvalitou 
výkonu. Zákon nemá obmedzovať, 
koľko obyvateľov musí mať obyva-
teľov stavebný obvod, ale stanoviť 
technické požiadavky na stavebný 
úrad v zmysle technického a od-
borného zázemia. Zdôrazňujeme 
motiváciu spájať sa odhliadnuc od 
počtu obyvateľov, ale pozerať sa na 
náklady stavebného úradu v urče-
nej minimálnej výške. Štát by ne-
mal predpísať, kde bude stavebný 
úrad, ale malo by to ostať na roz-
hodnutí miest a obcí. Kto si chce 
nechať stavebný úrad, bude môcť 
tak spraviť, ale bude si musieť ve-
domý výšky minimálnych nákla-
dov na prevádzku úradu, ktorých 
výšku bude musieť dofinancovať z 
vlastných zdrojov. ZMOS k stano-
venému termínu na pripomienko-
vanie nového stavebného zákona 
(15.8.2024) predložil niekoľko de-
siatok pripomienok do ktorých za-
pracoval aj pripomienky z územia.

(Zdroj: ZMOS)

„Témou rokovania boli Centrá 
zdieľaných služieb. Presnejšie ich 
príprava a rozvoj s cieľom zefek-
tívnenia výkonu územnej samo-
správy. Zhodli sme sa na tom, že 
tak pre ZMOS, ako aj pre rezort 
vnútra je dôležité, aby pripravo-
vaná výzva na budovanie Centier 
zdieľaných služieb bola v území 
úspešná. Rokovania s rezortom 
vnútra budú pokračovať,“ povedal 
predseda ZMOS Jozef Božik.

Rokovanie sa vo štvrtok 22. au-
gusta 2024 konalo v priestoroch 
Ministerstva vnútra SR v Brati-
slave. ZMOS na ňom zastupovala 
aj ústredná riaditeľka Kancelárie 
ZMOS Zuzana Špačeková.

(Zdroj: ZMOS)

O Centrách zdieľaných služieb sme 
hovorili so štátnym tajomníkom 
rezortu vnútra
Predseda Združenia miest a obcí Slovenska (ZMOS) Jozef Božik rokoval so štátnym 
tajomníkom ministerstva vnútra SR Patrikom Krauspem.
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„Peniaze, ktoré boli dnes viazané 
na originálne kompetencie z výno-
su dane z príjmov fyzických osôb 
prejdú pod správu rezortu školstva 
v tom kontexte, že tieto peniaze sa 
vrátia späť do rozpočtov miest a 
obcí v podobe peňazí, ktoré budú 
účelovo viazané na výkon činnosti 
MŠ," objasnil Jozef Božik. Vyzdvi-
hol záujem rezortu o rokovania aj 
konštruktívny prístup.

Prvý viceprezident Republikovej 
únie zamestnávateľov (RÚZ) Má-
rio Lelovský podporuje zvyšovanie 
dostupnosti MŠ. Matky či rodič 
môžu podľa neho teda odísť do 
pracovného pomeru. Skonštatoval, 
že po viacerých rokoch zamest-
návatelia čelia najväčšej výzve, a 
to nedostatku kvalifikovanej sily. 
Tento problém sa podľa Mária Le-
lovského stáva otázkou konkuren-
cieschopnosti celého Slovenska. V 
tejto súvislosti vníma RÚZ podpo-
ru aj zo strany ministerstva škol-
stva a víta zmeny, ktoré prináša.

Ako zhodnotila podpredsedníč-
ka Výboru Národnej rady SR pre 
vzdelávanie, vedu, mládež a šport 
Paula Puškárová, zmeny, s ktorými 
prichádza rezort školstva, sú ad-
resné a odborné. Riešia podľa nej 
konkrétne veci, na ktoré už dlho-
dobo verejnosť poukazuje.

„Má sa vytvoriť diferencovaný a 
transparentný systém financovania 
predprimárneho vzdelávania, aby 
sa zabezpečila stabilita, odolnosť a 
účelové viazanie finančných pros-

triedkov vyčlenených na vzdeláva-
nie," uviedlo Ministerstvo školstva, 
výskumu, vývoja a mládeže (MŠV-
VaM) SR. Návrhom sa splní jeden 
z cieľov Plánu obnovy a odolnosti 
SR. Ministerstvo podotklo, že ne-

predpokladá rozpočtovo nekrytý 
vplyv na rozpočet verejnej sprá-
vy ani vplyv na príjmy a výdavky 
verejnej správy celkom. Rovnako 
nepredpokladá vplyv na limit vý-
davkov verejnej správy.

V súčasnosti sú podľa rezortu 
MŠ bez ohľadu na zriaďovateľa 
financované z vlastných príjmov 
samosprávy, ktorých podstatnú 
časť predstavuje podiel na výnose 
na dani z príjmov fyzických osôb. 
Riaditeľ spádovej materskej školy 
by mal byť podľa materiálu povin-
ný prednostne prijať na povinné 
predprimárne vzdelávanie deti 
s trvalým pobytom v obci, deti 
umiestnené v zariadení na zákla-
de rozhodnutia súdu a deti, ktoré 
majú právo na prijatie na predpri-
márne vzdelávanie.

Zároveň sa má novelou upraviť 
postup umiestňovania detí na pl-
nenie povinnej školskej dochádzky 
v základnej škole tak, aby sa elimi-
novalo školské vyučovanie v zák-
ladných školách v popoludňajších 
hodinách, tzv. dvojzmenná pre-
vádzka. „Uvedomujeme si, že sú 

tu mnohé školy v mnohých regió-
noch, ktoré nie sú schopné odstrá-
niť okamžite zákaz dvojzmennej 
prevádzky, a preto tieto dostanú 
prechodné obdobie, ale máme tu 
opäť finančné prostriedky aj z plá-
nu obnovy a odolnosti, ktorými 
chceme pomáhať týmto regiónom 
a školám, aby vybudovali úplne 
nové kapacity," povedal minister 
školstva Tomáš Drucker.

Prvotný návrh počtu miest na 
gymnáziách, stredných priemy-
selných školách či stredných od-
borných školách by malo podľa 
Druckera vytvárať ministerstvo. 
Následne by návrhy mali byť pre-
rokovávané. „Krajom naďalej zo-
stane ich právomoc určiť finálne 
výkony a tak isto naďalej minis-
terstvu školstva zostane pôsobnosť 
odvolacieho orgánu," podotkol.

(Zdroj: TASR, Foto: ZMOS)

ZMOS súhlasí s financovaním materských škôl  
zo štátneho rozpočtu
Združenie miest a obcí Slovenska (ZMOS) súhlasí s financovaním materských škôl (MŠ) zo štátneho rozpočtu. V tejto súvislosti 
podpísalo memorandum s ministerstvom školstva. Pre samosprávy za ostatných 20 rokov ide o najväčšiu zmenu, čo sa týka 
riešenia kompetenčného rámca miest a obcí SR. Na stredajšej tlačovej konferencii to uviedol predseda ZMOS Jozef Božik.

„Spolu s našimi partnermi z 
ÚAMK máme záujem na budo-
vaní dopravných ihrísk. Našou 
predstavou je, aby na tento účel 
bola účelovo viazaná časť finan-
cií z povinného zmluvného po-
istenia. Išlo o úvodné stretnutie 
k problematike, ktoré bolo veľmi 
konštruktívne. Hovorili sme aj o 
téme bezpečnosti na našich ces-
tách,“ ozrejmil predseda ZMOS 
Jozef Božik.

Na rokovaní v priestoroch 
Prezídia Policajného zboru SR v 
Bratislave vo štvrtok 22. augus-
ta 2024 zaznela aj požiadavka 
na opätovné vytvorenie Rady 
vlády SR pre bezpečnosť cestnej 
premávky. ZMOS, ÚAMK a po-
lícia by mali spoločný záujem na 
riešení uvedených tém pretaviť 
aj do Memoranda o spoluprá-
ci. Jedným z projektov, ktorý by 
mohol byť súčasťou spolupráce, 
je aj Protidrogový vlak.

ZMOS na rokovaní zastupoval 
jeho predseda Jozef Božik, pred-
seda sekcie verejnej správy Rady 
ZMOS Gabriel Mihályi a od-
borný expert Kancelárie ZMOS 

Tomáš Tahotný. ÚAMK repre-
zentoval jeho prezident Juraj 
Smrečan a viceprezident Jakub 
Naňo. 

(Zdroj: ZMOS)

O budovaní dopravných ihrísk sme 
rokovali s viceprezidentom polície
Predstavitelia Združenia miest a obcí Slovenska (ZMOS) a Ústredného automotoklubu 
(ÚAMK) SR rokovali s predstaviteľmi Policajného zboru SR na čele s viceprezidentom 
pre vnútorný poriadok a bezpečnosť Rastislavom Polakovičom a riaditeľom odboru 
dopravnej polície Jurajom Tlacháčom.

Rokovala Komora obcí  
za účasti zástupcov malých obcí  
do 500 obyvateľov

Predsedníčka Komory obcí ZMOS Božena 
Kováčová zvolala rokovanie komory sa účasti 
zástupcov malých obcí do 500 obyvateľov k 
problematike zmene financovania materských 
škôl od 1. januára 2025. 

Rokovanie Komory obcí rady ZMOS za účastí zástupcov 
obcí do 500 obyvateľov sa uskutočnilo v pondelok 19. au-
gusta 2024 na Štrbskom Plese. Monotematické rokovanie 
sa venovalo zmene financovania predprimárneho vzdeláva-
nia od začiatku budúceho roka. Na rokovaní sa zúčastnila 
takmer stovka zástupcov obcí zo všetkých regiónov Sloven-
ska.
Rokovanie otvorila predsedníčka Komory obcí a podpred-
sedníčka ZMOS Božena Kováčová. V rámci rokovania boli 
predstavené dopady na zmenu financovania materských 
škôl od 1.1.2025 na rozpočty obcí . Zároveň počas roko-
vania informovala o priebehu a záveroch rozporovového 
konania k zmene financovania materských škôl.
Rokovanie sa venovalo najmä diskusii o možnostiach 
ďalšieho postupu zo strany ZMOS  a v závere rokovania boli 
prijaté uznesenia za Komoru obcí, ktoré budú predložené 
na online rokovanie Rady ZMOS za účasti ministra školstva 
Tomáša Druckera (20.8.2024).

(Zdroj: ZMOS)
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Vláda prerokovala:
- návrh poslancov Národnej rady 
Slovenskej republiky Rudolfa 
Huliaka, Dagmar Kramplovej, 
Andreja Danka a Adama Lučan-
ského na vydanie zákona, kto-
rým sa mení zákon č. 238/1998 
Z. z. o príspevku na pohreb v 
znení neskorších predpisov.

Predkladateľ: minister práce, 
sociálnych vecí a rodiny.

Súhlas s pripomienkami.
- návrh poslanca Národnej rady 
Slovenskej republiky Samuela 
Migaľa na vydanie zákona, kto-
rým sa dopĺňa zákon č. 315/2001 
Z. z. o Hasičskom a záchrannom 
zbore v znení neskorších predpi-
sov.

Predkladateľ: minister vnútra.
Súhlas s pripomienkami.

- návrh Štatútu Rady vlády Slo-
venskej republiky pre prevenciu 
kriminality.

Predkladateľ: minister vnútra a 
predseda Rady vlády pre preven-
ciu kriminality.

Schválený.
- návrh na uzavretie Protokolu 
medzi Slovenskou republikou a 
Moldavskou republikou, ktorým 
sa mení a dopĺňa Zmluva medzi 
Slovenskou republikou a Mol-
davskou republikou o zamedze-
ní dvojitého zdanenia a zabrá-
není daňovému úniku v odbore 
daní z príjmov a z majetku.

Predkladateľ: minister financií.
Schválený.

- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 747/2004 Z. z. 
o dohľade nad finančným trhom 
a o zmene a doplnení niekto-
rých zákonov v znení neskorších 
predpisov a ktorým sa menia a 
dopĺňajú niektoré zákony.

Predkladateľ: minister financií.
Schválený.

- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon Národnej rady 
Slovenskej republiky č. 182/1993 
Z. z. o vlastníctve bytov a neby-
tových priestorov v znení ne-
skorších predpisov.
Predkladateľ: minister financií.

Schválený s pripomienkami.
- návrh na uzavretie Rámcovej 
zmluvy o úvere medzi Rozvo-
jovou bankou Rady Európy a 
Slovenskou republikou na spo-
lufinancovanie vybraných cieľov 
politík v rámci Programu Slo-
vensko 2021 – 2027.

Predkladateľ: minister financií.
Schválený.

- návrh zákona o niektorých 
opatreniach súvisiacich s riade-
ním kótovanej spoločnosti.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.

Schválený.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
zákon č. 309/2023 Z. z. o preme-
nách obchodných spoločností a 
družstiev a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov v znení zá-
kona č. 530/2023 Z. z. a ktorým 
sa menia niektoré zákony.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.

Schválený.
- návrh Revidovanej Koncepcie 

väzenstva Slovenskej republiky 
na roky 2022 až 2030.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.

Schválený.
- zabezpečenie stabilizácie per-
sonálneho obsadenia súdov - ná-
vrh.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.

Schválený.
- návrh Koncepcie činnosti 
Centra právnej pomoci na roky 
2024-2026.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.

Schválený.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 125/2006 Z. 
z. o inšpekcii práce a o zmene a 
doplnení zákona č. 82/2005 Z. z. 
o nelegálnej práci a nelegálnom 
zamestnávaní a o zmene a dopl-
není niektorých zákonov v znení 
neskorších predpisov a ktorým 
sa menia niektoré zákony.

Predkladateľ: minister práce, 
sociálnych vecí a rodiny.

Rokovanie prerušené.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 448/2008 Z. z. 
o sociálnych službách a o zmene 
a doplnení zákona č. 455/1991 
Zb. o živnostenskom podnika-
ní (živnostenský zákon) v znení 
neskorších predpisov v znení 
neskorších predpisov a ktorým 
sa menia a dopĺňajú niektoré zá-
kony - nové znenie.

Predkladateľ: minister práce, 
sociálnych vecí a rodiny.

Schválený.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 283/2002 Z. z. 
o cestovných náhradách v znení 
neskorších predpisov.

Predkladateľ: minister práce, 
sociálnych vecí a rodiny.

Schválený.
- návrh na odvolanie a vymeno-
vanie zástupcu štátu v Hospo-
dárskej a sociálnej rade Sloven-
skej republiky. 

Predkladateľ: minister práce, 
sociálnych vecí a rodiny.

Schválený.
- návrh nariadenia vlády Sloven-
skej republiky, ktorým sa mení a 
dopĺňa nariadenie vlády Sloven-
skej republiky č. 200/2019 Z. z. o 
poskytovaní pomoci na dodáva-
nie a distribúciu ovocia, zeleni-
ny, mlieka a výrobkov z nich pre 
deti a žiakov v školách v znení 
neskorších predpisov.

Predkladateľ: minister pôdo-
hospodárstva a rozvoja vidieka.

Schválený.
- katastrálne územia pre začatie 
pozemkových úprav na rok 2024 
a Katastrálne územia pre začatie 
pozemkových úprav na rok 2025 
- návrh.

Predkladateľ: minister pôdo-
hospodárstva a rozvoja vidieka.

Schválený.
- návrh na určenie investičného 
projektu „Diaľnica D4 v úseku 
Bratislava-Rača – Bratislava-Zá-
horská Bystrica“ za strategickú 
investíciu.

Predkladateľ: minister dopravy.

Schválený.
- návrh na zmenu Štatútu Mi-
nisterstva dopravy Slovenskej 
republiky.

Predkladateľ: minister dopravy.
Schválený.

- návrh na zmenu a doplnenie 
Štatútu Ministerstva investícií, 
regionálneho rozvoja a informa-
tizácie Slovenskej republiky.

Predkladateľ: minister investí-
cií, regionálneho rozvoja a infor-
matizácie.

Schválený.
- návrh účasti delegácie Sloven-
skej republiky na 79. zasadnutí 
Valného zhromaždenia Organi-
zácie Spojených národov a smer-
nice pre postup delegácie.

Predkladateľ: minister zahra-
ničných vecí a európskych záleži-
tostí.

Schválený.
- správa o priebehu a výsledkoch 
15. zasadnutia Zmiešanej slo-
vensko-maďarskej komisie pre 
záležitosti menšín.

Predkladateľ: minister zahra-
ničných vecí a európskych záleži-
tostí.

Schválený.
- národný program duševného 
zdravia a Akčný plán Národné-
ho programu duševného zdravia 
na roky 2024-2030.

Predkladateľ: ministerka zdra-
votníctva.

Schválený s pripomienkou.
- národná správa SR spracovaná 
v zmysle Spoločného dohovoru 
o bezpečnosti nakladania s vy-
horetým palivom a o bezpečnos-
ti nakladania s rádioaktívnym 
odpadom - návrh.

Predkladateľ: predsedníčka 
Úradu jadrového dozoru SR.

Schválený.
- návrh účasti delegácie Sloven-
skej republiky na 68. zasadnutí 
Generálnej konferencie Medzi-
národnej agentúry pre atómovú 
energiu (MAAE) vo Viedni ko-
nanej v dňoch 16. – 20. septem-
bra 2024.

Predkladateľ: predsedníčka 
Úradu jadrového dozoru SR.

Schválený.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 136/2004 Z. 
z. o letiskových spoločnostiach 
a o zmene a doplnení zákona č. 
143/1998 Z. z. o civilnom letec-
tve (letecký zákon) a o zmene a 
doplnení niektorých zákonov 
v znení zákona č. 37/2002 Z. z. 
v znení neskorších predpisov - 
nové znenie.

Predkladateľ: minister dopravy.
Schválený.

- návrh zákona ktorým sa mení a 
dopĺňa zákon Národnej rady

Predkladateľ: minister školstva, 
výskumu, vývoja a mládeže.

Schválený s pripomienkami.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 138/2019 Z. z. 
o pedagogických zamestnancoch 
a odborných zamestnancoch a o 
zmene a doplnení niektorých zá-
konov v znení neskorších pred-
pisov - nové znenie.

Predkladateľ: minister školstva, 

výskumu, vývoja a mládeže.
Schválený.

- návrh zákona o vzdelávaní do-
spelých a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov - nové zne-
nie.

Predkladateľ: minister školstva, 
výskumu, vývoja a mládeže.

Schválený.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 91/2010 Z. z. 
o podpore cestovného ruchu v 
znení neskorších predpisov a 
ktorým sa mení zákon č. 57/2018 
Z. z. o regionálnej investičnej 
pomoci a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov v znení ne-
skorších predpisov - nové zne-
nie.

Predkladateľ: minister cestov-
ného ruchu a športu.

Schválený.
- návrh zákona o Fonde na pod-
poru cestovného ruchu - nové 
znenie.

Predkladateľ: minister cestov-
ného ruchu a športu.

Schválený.
- návrh reakcie vlády Slovenskej 
republiky k Správe o právnom 
štáte 2024.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.

Schválený.
- návrh zákona, ktorým sa mení 
a dopĺňa zákon č. 663/2007 Z. z. 
o minimálnej mzde v znení ne-
skorších predpisov a ktorým sa 
menia a dopĺňajú niektoré zá-
kony.

Predkladateľ: minister práce, 
sociálnych vecí a rodiny.

Schválený.

Utajené materiály
- návrh na odvolanie z funkcie 
vedúceho diplomatickej misie 
Slovenskej republiky.

Predkladateľ: minister zahra-
ničných vecí a európskych záleži-
tostí.

Stupeň utajenia: Vyhradené.

Schválený.
- návrh na poverenie funkciou 
vedúceho diplomatickej misie 
Slovenskej republiky.

Predkladateľ: minister zahra-
ničných vecí a európskych záleži-
tostí.

Stupeň utajenia: Vyhradené.
Schválený.

- návrh na poverenie funkciou 
vedúceho diplomatickej misie 
Slovenskej republiky.

Predkladateľ: minister zahra-
ničných vecí a európskych záleži-
tostí.

Stupeň utajenia: Vyhradené.
Schválený.

Vláda vzala na vedomie:
- informáciu o priebežnom pl-
není úloh vyplývajúcich z Ná-
rodného akčného radónového 
plánu Slovenskej republiky 2022 
– 2026 za rok 2023.

Predkladateľ: ministerka zdra-
votníctva.
-informáciu o 48. zasadnutí 
Rady vlády Slovenskej republiky 
pre ľudské práva, národnostné 
menšiny a rodovú rovnosť.

Predkladateľ: minister spravod-
livosti.
- správu z kontrolnej činnosti 
vykonanej Úradom vlády SR v 1. 
polroku 2024.

Predkladateľ: vedúci Úradu vlá-
dy SR.
- informáciu o plnení úloh z 
uznesení vlády SR na minister-
stvách a ostatných ústredných 
orgánoch štátnej správy SR v 2. 
štvrťroku 2024.

Predkladateľ: vedúci Úradu vlá-
dy SR.
-zmenu organizačnej štruktúry 
Union zdravotnej poisťovne, a. s.

Predkladateľ: členovia predsta-
venstva Union zdravotná poisťov-
ňa, a. s.

Podľa materiálov ÚV SR
sprac.: (st)

Krátené.

AKTUALITY

Z rokovania vlády SR

Vláda prerokovala:
- návrh k oficiálnej reakcii vlády Slovenskej republiky k Správe 
Európskej komisie o právnom štáte 2024
Predkladateľ: predseda vlády
Schválený.

SCHÔDZA VLÁDY SR PER ROLLAM,   
5. AUGUST 2024

45. SCHÔDZA VLÁDY SR,  21. AUGUST 2024
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Vážený pán predseda, 
vážené predsedníctvo,
vážené panie starostky a páni sta-
rostovia,
vážené panie primátorky a primá-
tori,

skúsim na chvíľu odpútať vašu 
pozornosť od tých ťažkých tém, 
ako sú financie, legistatíva a para-
grafy, k tomu najcennejšiemu, čo u 
nás máme - našim deťom.

Dovoľte, aby som vás pozdravil v 
mene 972 824 detí, ktoré  v súčas-
nosti na Slovensku máme. Hlavne 
sa vám chcem poďakovať za to, že 
napriek všetkým  zložitým problé-
mom v našej spoločnosti zostáva 
Slovensko ako krajina priateľská k 
deťom a priateľská k rodinám. Väč-
šina detí na Slovensku je šťastná a 
zažíva šťastné detstvo. A verím aj 
tomu, že napriek neľahkej situácii 
sa nám to podarí ešte rozšíriť a po-
kračovať týmto smerom.

Pár vetami však aj o tom, čo trá-
pi slovenské deti. V našom veľkom 
prieskume sme sa pýtali detí čo ich 
najviac trápi a 42 % detí odpeveda-
lo, že majú strach z odlúčenie od 
jedného alebo oboch rodičov. Aj 
preto vám v tejto súvislosti chcem 
poďakovať za to, že vaše komu-
nitné služby na záchranu rodiny 
- či už pri rozpade rodiny alebo 
odobratí detí - sú absolútne neza-
stupiteľné. Vaša komunitná práca a 
práca so širokou rodinou je neza-
stupiteľná a čím viac sa bude roz-
víjať a podporovať, tým viac rodín 

bude fungovať.
Trápi nás aj situácia v oblasti 

šikany a násilia. Až 45 % populá-
cie Slovenska si myslí, že najväčší 
problém Slovenska, popri iných 
problémoch, je násilie. V tejto 
problematike už ohlásil pán pred-
seda ZMOS, že spolu pripravuje-
me vzdelávacie aktivity – akadé-
miu proti šikane. Zapojení sú do 
nej aj naši odborníci a ja vám za 
túto spoluprácu chcem poďakovať.

Ďalším problémom, ktorý nás 
trápi, je nárast chudoby. V súčas-
nosti už až jedna tretina našich ro-
dín žije pod hranicou chudoby. Aj 
v riešení tohto problému chceme s 
vami spolupracovať a hľadať spo-
ločné riešenia. Vieme aké problé-
my máme aj v marginalizovaných 
rómskych komunitách a že aj tým-
to deťom treba významne pomá-

hať, aby ten prepad do chudoby bol 
čo najmenší a aby sa z toho dostali.

Najväčší problém, ktorý nás trá-
pi a pri ktorom sa chcem trošku 
zastaviť, je duševné zdravie našich 
detí. Zažili sme pandémiu, ná-
sledne ďalšie faktory, ktoré spolu 
s rozpadom rodín spôsobili, že 
ako jeden môj priateľ - psychiater 
- trochu tak pejoratívne hovorí, 
že každý zdravý  človek je len zle 
vyšetrený pacient. Pravdou však 
je, že máme veľmi výrazný, až 31 
% nárast duševných ochorení. U 
detí zaznamenávame sebapoško-
dzovanie a ďalšie prejavy, ktoré 
sú reakciou na situácie, ktoré deti 
prežívajú.

Smutným faktom je, že na Slo-
vensku sú samovraždy na druhom 
mieste v počte úmrtí detí a mladis-
tvých. Napríklad vo Veľkej Británii 

dokonca už na prvom mieste.
Práve v tejto oblasti máme veľ-

ké pole pôsobnosti a čaká nás veľa 
práce. Na prvom a najdôležitejšom 
mieste je pomoc pri udržaní ro-
diny. Dieťa potrebuje aspoň jed-
nu bezpečnú väzbu, ktorej môže 
dôverovať. Nedávno jedna štúdia 
zverejnila výsledky ktoré deti sú 
najviac chránené pred duševnými 
problémami a jednoznačne zvíťa-
zila „klasika“ – rodičia, ktorí mi-
lujú svoje deti a určujú im jasné 
pravidlá a jasné hranice.

Verím,  že v spoločnej spolupráci 
sa nám podarí veľa vecí ešte rozvi-
núť a že tieto témy budú aj naďalej 
oscilovať v našom snažení. Verím 
že do tejto spolupráce sa zapoja aj 
mladí ľudia.

V súvislosti s týmito témami naj-

viac nás však trápi absolútny nedo-
statok odborníkov. Na Slovensku 
máme 48 detských psychiatrov a 
len 180 lôžok pre malých pacien-
tov. Musíme hľadať spôsoby, ako 
motivovať učiteľov, lekárov a ľudí, 
ktorí pracujú s deťmi, aby nám po-
máhali v tejto náročnej dôležitej 
práci.

Ešte raz vám úprimne ďakujem 
za všetko, čo robíte pre naše deti. 
Ako povedal pán predseda Božik 
– rozvíjajme najväčšiu slovenskú 
hodnotu – zdravý sedliacky ro-
zum. Rozvíjajme aj to, či hovoria 
dohovory o právach – národné 
tradície a národné zvyklosti, ktoré 
pomáhajú deťom v rodinách.

Ešte raz vám v mene detí ďaku-
jem a teším sa na ďalšiu spoluprá-
cu.

36. SNEM ZMOS

Z VYSTÚPENÍ HOSTÍ NA 36. SNEME ZDRUŽENIA MIEST A OBCÍ SLOVENSKA

Denisa Bartošová, prezidentka Asociácie prednostov úradov 
miestnej samosprávy SR

Sme vašimi pravými rukami

Jozef Mikloško, komisár pre deti

Najcennejšie, čo máme, sú naše deti

Vážený pán predseda, 
vážené predsedníctvo,
milé primátorky, primátori
starostky a starostovia, 
ctení hostia,

Ako prezidentka Asociácie 
prednostov úradov miestnej sa-
mosprávy SR si vás dovoľujem 
pozdraviť v mene členov našej 
asociácie a zároveň veľmi pek-
ne poďakovať pánovi predsedovi 
Božikovi za pozvanie na snem a 
zároveň aj za našu doterajšiu spo-
luprácu.

Asociácie prednostov úradov 
miestnej samosprávy SR vznikla v 
roku 1992 a má za sebou viac ako 
tridsaťročné skúsenosti. Našu prá-
cu vykonávame nielen pre našich 
členov ale aj tých, ktorí nie sú na-
šimi členmi, rovnako aj mnohých 
ďalších zamestnancov, ktorí pôso-
bia v samospráve.

Hlavným cieľom našej organizá-
cie je pomáhať odbornému rastu, 
osobnostnému a manažérskemu 
rozvoju pracovníkov samosprávy, 
pretože sme takpovediac vašimi 

pravými rukami.
Počas viac ako tridsiatich rokov 

nášho fungovania sme usporiadali 
množstvo odborných konferencií, 
seminárov, stretnutí i rokovaní, 
pričom sme vždy úzko spolupra-
covali so Združením miest a obcí 
Slovenska. Naša odborná spolu-
práca sa pretavuje aj v manažér-
skom vzdelávaní – produkte šitom 
na mieru našich prednostov. Za-

meriavame sa na organizáciu našej 
práce, komunikáciu v konfliktných 
a záťažových situáciách, otázky sú-
visiace so zmluvnými rokovania-
mi, motiváciou, sebahodnotením i 
hodnotením zamestnancov, a pod.

Ako to už bolo spomenuté moj-
im predrečníkom, spolupracujeme 
aj so združením hlavných kontro-
lórov, ale aj s Asociáciou komunál-
nych ekonómov SR i zahraničný-

mi organizáciami, ktoré združujú 
prednostov a manažérov na európ-
skej i svetovej úrovni.

Dlhoročnú a veľmi aktívnu 
spoluprácu máme so Združením 
tajemníkú městských a obecních 
úradú v Českej republike, s kto-
rými si každoročne organizujeme 
výmenné pobyty, na ktorých si 
vymieňame skúsenosti, radíme sa 
a čerpáme dobré príklady z praxe.

Hovorím o tom preto, aby ste 
mali prehľad o našej činnosti a 
práci, ale aj preto, že mám voči 
vám veľkú prosbu – doplnenie na-
šej členskej základne.

Tak, ako hlavní kontrolóri, tak 
ani my – prednostovia – nevieme, 
koľko nás v skutočnosti je. Pripra-
vili sme niekoľko dotazníkových 
prieskumov, ale napriek tomu sa 
nám to nikdy nepodarilo zistiť. 
Preto vás chcem veľmi pekne po-
prosiť o podporu a súčinnosť, aby 
ste do našich radom vyslali ďalších 
prednostov. Momentálne nás je 
150, čo nás síce teší, ale aj my sa 
chceme rozrásť.

Po viacerých diskusiách s pá-
nom predsedom Božikom sme 
našli vzájomné prieniky a už dáv-
nešie máme so ZMOS podpísané 
memorandum o spolupráci a neb-
ránime sa ani jeho aktualizácii. Ve-
rím, že naša spolupráca spolupráca 
bude pokračovať nielen v oblasti 
vzdelávania, ale aj v doplňaní rôz-
nych pracovných skupín a komisií 
napríklad pri pripomienkovaní le-
gislatívy – tak, ako sme napríklad 
aktívne vstúpili do pripomien-
kovania novely zákona č. 369 o 
obecnom  zriadení i pri iných zá-
konoch.

Chcem vám všetkým popriať 
veľa zdravia, veľa pracovných i 
osobných úspechov. Nech sa vám 
vo vašich mestách a obciach darí 
napredovať, rásť a rozvíjať potenci-
ál, ktorý máte a pracovať tak, aby 
naši občania boli spokojní.

Verím, že vzájomnou podporou, 
skúsenosťami i nadšením pripeje-
me k ďalším rokom úspešnej vzá-
jomnej spolupráce.

Veľmi pekne vám ďakujem.
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Ctené dámy
vážení páni,

tie príhovory, ktoré tu odzneli 
v závere tohto bloku, akcentova-
li našu spoluprácu s Asociáciou 
prednostov mestských a obecný 
úradov. Pani prezidentka uvied-

la, že nevedia presne koľko pred-
nostov je ich členom. Nuž keď 
zoberieme 141 miest a 39 mest-
ských častí Bratislavy a Košíc, tak 
okolo tohto počtu by sa to mohlo 
pohybovať. Ale poznám aj obec-
né úrady s počtom obyvateľov 

do 2-tisíc i nad 2-tisíc, ktoré tiež 
majú prednostov, takže ten počet 
prednostov je určite väčší. 

Súhlasím so slovami pani prezi-
dentky, že pre primátorov a i pre 
starostov, pokiaľ majú prednostov, 
sú to naozaj pravé ruky a význam-

ná pomoc pri našej práci. Veľmi 
si vážim skutočnosť, že tá inte-
rakcia medzi medzi prednostami, 
primátormi a starostami funguje 
a dnes bola aj verbalizovaná na 
našom sneme. Preto verím, že 
viacerí z vás, ktorí máte inštitu-
cionalizovanú funkciu prednostu, 
to cítite rovnako. Takže pri ďalšej 
spolupráci podobne, ako budeme 
rátať s odborníkmi z rôznych ob-
lastí, dáme ponuku aj Asociácii 
prednostov aby nominovali svo-

jich členov.
Od oboch komisárov tu zarezo-

novala problematika starostlivosti 
o deti. Táto problematika je naozaj 
meritórna, je podstatná, lebo sa 
týka budúcnosti našej spoločnos-
ti. A pravdou je aj to, že v tejto ob-
lasti samospráva koná veľmi veľa. 
Pravdou je, že v kontexte zdravot-
níctva, obhajoby ambulantných 
pohotovostí pre deti – to všetko je 
o deťoch, ktoré potrebujú tú naj-
väčšiu mieru starostlivosti.

36. SNEM ZMOS

Zuzana Stavrovská, komisárka pre osoby so zdravotným 
postihnutím
Každý človek má právo žiť v prostredí, v ktorom žil  
a v ktorom si praje žiť
Vážený pán predseda, 
vážené predsednictvo, 
vážené panie starostky, panie pri-
mátorky,
vážení páni starostovia a páni 
primátori, 

spomínam si na moje prvé vy-
stúpenie v roku 2016, keď som sa 
po prvý raz zúčastnila na vašom 
sneme. Vtedy som vás informova-
la o tom, že 1. marca 2016 vznikol 
úrad komisára pre osoby so zdra-
votným postihnutím. Odvtedy sa 
rozvíja naša spolupráca a pravi-
delne sa stretávame aj na výjazdo-
vých dňoch komisárky v mestách. 
Celkove sme navštívili 49 miest a 
veľmi si vážim vašu ústretovosť i 
pohostinnosť.

Cieľom našich návštev je pri-
blíženie činnosti úradu, pomoc 
ľuďom, ktorí potrebujú našu 
podporu a pomoc, ale aj zozbie-
rať podnety a poskytnúť pora-
denstvo. Našim cieľom je aj zis-
ťovať ako ľudia so zdravotným 
postihnutím v daných regiónoch 
žijú.

Veľmi vítame, keď nás mesto 
oboznámi aké kroky robí pre ľudí 
so zdravotným postihnutím, ako 
fungujú služby – najmä opatro-
vateľská služba. Zaujímajú nás aj 
chránené dielne a sociálne podni-
ky, inkluzívne vzdelávanie detí aj 
to, ako ako školy využívajú pod-

porné opatrenia
Výsledky našich návštev sú 

potom zhrnuté v správach o čin-
nosti, ktoré každoročne predkla-
dáme poslancom Národnej rady 
Slovenskej republiky na preroko-
vanie.

Keď si spätne premietneme čo 
v správe za rok 2023 najviac rezo-
nuje, tak to sú problémy týkajú-
ce sa porušovania ľudských práv 
zakotvené v článku 9 Dohovoru 
o právach osôb so zdravotným 
postihnutím. A to je prístupnosť. 
Na mysli mám architektonickú 
prístupnosť, ale aj prístupnosť ku 

komunikácii, k informáciám. Zo 
všetkých 122 porušení, ktoré sme 
vlani prešetrovali, je najvyšší po-
čet práve v otázkach prístupnosti.

I mne osobne sa stalo, že som 
si pred dva a pol rokmi zlomila 
nohu a keďže sme mali napláno-
vaný výjazdový deň do Hlohov-
ca, tak na vlastnej koži som si na 
invalidnom vozíku mala mož-
nosť otestovať bezbariérovosť 
mesta Hlohovec.

Každý z nás sa môže ocitnúť v 
situácii,  v ktorej ľudia so zdravot-
ným postihnutím bežne žijú. A z 
tohto miesta vás chcem poprosiť 

aby ste odstraňovaniu architekto-
nických bariér venovali zvýšenú 
pozornosť. V konečnom dôsledku 
sa to potom odráža aj vo výkone 
volebného práva počas volieb, keď 
sú volebné miestnosti bariérové, 
rovnako aj vstupy do budov a tiež 
nedostatok parkovacích miest. V 
prieskumoch, ktoré robíme, toto 
všetko sledujeme.

Ešte chcem upriamiť vašu po-
zornosť na sociálne služby, ktoré 
máte v kompetencii. Na úrade sa 
stretávame s tým, že ľudia, ktorí 
majú obmedzenú alebo sú pozba-
vení spôsobilosti na právne úko-
ny, sú odkázaní na konanie opat-
rovníka. A týmto opatrovníkom 
často býva mesto alebo obec. V 
tejto súvislosti vás chcem popro-
siť aby ste veľmi citlivo vnímali 
svojho opatrovanca, zvažovali, 
aké kroky pre neho robíte. Zváž-
te, ako často ste s ním v kontakte, 
ako často ste dali preveriť dôvod 
rozsudku, ktorým bol v minulosti 
pozbavený svojprávnosti na práv-
ne úkony. A v tomto kontexte roz-
hodujte aj o jeho sociálnych služ-
bách. Nedopustite, aby títo ľudia 
boli doživotne v sociálne detencii. 
Každý človek má právo žiť v pro-
stredí, v ktorom žil a v ktorom si 
praje žiť. 

Chcem vás vyzvať aj k tomu, 
aby ste podporili vytvorenie a 

budovanie komunitných služieb 
vo vašich obciach a mestách. V 
tomto zmysle náš úrad dáva aj 
odporúčania vláde.

Upozorniť vás chcem aj na to, 
že školy, ktoré sú v zriaďovateľ-
skej pôsobnosti miest a obcí, 
veľakrát nemajú vytvorené pod-
mienky na to, aby mohli vzdelá-
vať deti so zdravotným postih-
nutím. Školský zákon síce hovorí 
o podporných opatreniach, ale 
v praxi nie sú plne realizované 
a deti – hlavne s autizmom – sú 
vyčleňované do individuálneho 
vzdelávania. Práve mestá a obce 
musia dohliadať na to, aby školy 
mali vytvorené podmienky na 
vzdelávanie detí so zdravotným 
postihnutím.

Záverom vám chcem povedať, 
že vás veľmi rada privítam v na-
šom úrade. Príďte s akýmkoľvek 
problémom spadajúcom do na-
šej kompetencie a som rada, že 
mnohí už tak aj robíte.

Aj náš úrad patrí k tým, ktorí 
vlani podpísali memorandum o 
spolupráci so Združením miest 
a obcí Slovenska a aj na zákla-
de toho môžeme našu vzájomnú 
spoluprácu ešte viac rozvíjať.

Prajem vám všetkým nech sa 
vám darí a nech rokovanie tohto 
snemu naplní vaše očakávania.

Veľa zdravia a ďakujem.

Jozef Božik, predseda Združenia miest a obcí Slovenska
Dovoľte mi pár slov k tomu, čo tu odznelo
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Poznáte to z vlastnej praxe – na-
rastá nám počet detí, ktoré majú 
špeciálne výchovno-vzdelávacie 
potreby – či je to problematika 
autizmu alebo ADHD i množ-
stva ďalších diagnóz, ktorých je 
už, žiaľ, veľmi veľa. Nechceme, 
aby tieto deti boli vyčleňované 
z kolektívov, ale naopak, potre-
bujeme ich ešte viac integrovať. 
Som rád, že práve v tejto oblasti 
robí samospráva kroky až nad rá-
mec očakávaní. Hovorili sme aj o 
technických škôlkach, ktoré majú 
veľký zámer robiť inklúziu aj s tý-
mito deťmi.

Pred niekoľkými chvíľami sme 
na našom sneme privítali Mateja 
Tótha a možno sa pýtate, čo má 
on spoločné s naším snemom. 
Prečo Akadémia Mateja Tótha 
je naším partnerom. Tak vám to 
teda poviem.

Keď som sa s ním osobne zo-
známil a potom aj s jeho akadé-
miou, tak som pochopil, že práve 
toto je cesta, ktorá bude deti spá-
jať,  ktorá ich bude navádzať na 
to, aby sa nebáli telesnej výchovy, 
ale aby športovanie mali rady.

Keď sa Matej Tóth vrátil v roku 
2016 z Ria de Janeiro s tým fan-

tastickým víťazstvom všetci sme 
mu tlieskali. A je úžasné, ako toto 
svoje víťazstvo, to zlato i svoj cha-
rakter a poctivú prácu, premietol 
do projektu, ktorý už vo viace-
rých mestách a obciach úspešne 
realizujeme. A všetkým, ktorí to 
ešte neskúsili,  to budem vrelo 
odporúčať.

To všetko, čo sme si tu v ostat-
ných vystúpeniach vypočuli – od 
pani komisárky i od pána komi-
sára a aj ostatných – nás núti hľa-
dať nové cesty. A Matej nám jed-
nu z nich ponúka, ponúka nám 
návod ako na to.

My v Partizánskom sme už 
Akadémiu dotiahli do každej 
jednej materskej školy a do kaž-
dej základnej školy. 

Bol by som rád, keby sa nám 
Matej prihovoril, lebo možno v 
niektorom z vás zapáli záujem o 
túto aktivitu. Kto iný, ako autor 
jedinečnej myšlienky, by vás o 
tom presvedčil lepšie. 

Podporujú ho také spoločnos-
ti, ako je Slovenská sporiteľňa, 
O2, pretože svojou jedinečnos-
ťou priniesol niečo, čo u nás, v 
našom meste, rozdáva radosť a 
potešenie. Dokonca aj učitelia 

sa tešia na to, že po vyučovaní sa 
môžu venovať deťom v rámci te-
lesnej výchovy. A ja by som chcel 
tú radosť, ktorú máme u nás, od-
poručiť aj vám všetkým. 

Deti, ktoré sa hýbu, športujú, 
tešia sa zo života, cítia lásku ro-
dičov, vyrastajú v šťastí – to je 
to, čo naša spoločnosť potrebuje. 
Aby naša nová generácia aj o päť, 
o desať rokov bola zdravá a aby z 
týchto detí vyrástli noví primáto-
ri a noví starostovia, ktorí budú 
ďalej tvoriť náš ZMOS.

Ďakujem pekne.

Matej Tóth, riaditeľ VŠC Dukla Banská Bystrica,  
zakladateľ O2 Športovej akadémie Mateja Tótha

Čo do detí investujeme, to sa nám s istotou vráti
Ctení hostia,
vážené dámy a páni, 

ťažko sa hovorí po pánovi Bo-
žikovi. Úprimne mu ďakujem za 
jeho slová a veľmi sa teším zo 
spolupráce so Združením miest a 
obcí na Slovensku. Aj vďaka nej 
máme nadviazanú spoluprácu s 
mnohými mestami a obcami.

Všetci uvedomujeme spoločen-
skú zodpovednosť za našu mladú 
generáciu, pretože práve deti sú 
budúci základ našej spoločnosti 
a to, čo do nich investujeme, sa 
nám s istotou vráti a to nie len v 
zdravotníctve, ale aj v rozvoji ich 
osobnosti.

Naša športová akadémia Mateja 
Tótha je zmesou všetkého toho, čo 
chceme deťom dať – okrem toho 
zdravotného benefitu, fyzického 

i mentálneho,  sa im snažíme po-
máhať aj v rozvoji ich osobnosti.

Ešte raz ďakujem za spoluprá-
cu so Združením miest a obcí 

Slovenska a pokladám ju za naj-
väčší pilier, ktorý nám v rámci 
akadémie pomáha rozvíjať našu 
myšlienku, naše know how a 

našu metodiku dokázali rozšíriť 
do všetkých kútov Slovenska a k 
všetkým deťom, ktoré budú mať 
o to záujem.

Našou akadémiou za tých 

osem rokov jej existencie prešlo 
desaťtisíce detí. A to všetko vďa-
ka vám, starostom a primátorom. 

Ďakujem vám za podporu a te-
ším sa na budúcu spoluprácu,

Vystavovatelia na 36. sneme Združenie miest a obcí 
Slovenska
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Kolobeh dlhov v zdravotníctve pokračuje, treba 
systémové riešenia a nie iba hasiť aktuálne problémy
Slovenské zdravotníctvo je stále vážne chorým pacientom, pri živote ho držia čiastočné riešenia, ale ku komplexným opatreniam 
zo strany Ministerstva zdravotníctva (MZ) SR, ktoré by znamenali jeho stabilizáciu, stále nedošlo. Vyplynulo to z kontroly 
Najvyššieho kontrolného úradu (NKÚ) SR.

Tá bola zameraná na postupy 
rezortu zdravotníctva v  ro-
koch 2018 až 2023 v  oblas-

tiach, ktoré už v minulosti národní 
kontrolóri prierezovo preverovali. 
Išlo o päť oblastí – hospodárenie 
zdravotníckych zariadení, kon-
cesné zmluvy, náklady spojené so 
správou stavieb, verejné obstará-
vanie a  posilnenie zodpovednosti 
manažmentu za výsledky. „Napriek 
prijatiu čiastočných opatrení, stále 
chýba komplexná úprava finanč-
ného riadenia, funkčný systém vy-
užívania informačných systémov 
poskytujúcich dáta v  čo najširšom 
spektre verejnej politiky zdravia, 
lepšie nastavenie osobnej zodpo-
vednosti, ale i vytvorenie organi-
začného útvaru, ktorý by odborne a 
metodicky pomáhal podriadeným 
organizáciám,“ zdôrazňuje pod-
predsedníčka kontrolného úradu 
Henrieta Crkoňová. Kontrolóri na 
základe aktuálnych zistení odpo-
rúčajú parlamentnému výboru pre 
zdravotníctvo, aby zaviazal vládu 
žiadať od ministerstva zdravotníc-
tva ucelenú koncepciu udržateľné-
ho finančného riadenia zdravot-
níctva. „Ak nie je zrejmá reálna 
potreba a  následná distribúcia ve-
rejných zdrojov v systéme verejné-
ho zdravotníctva, výsledkom bude 
neustále sa znásobujúci nedostatok 
financií,“ dodáva podpredsedníčka 
NKÚ. 

„Stále je zásadným problémom 
hospodárenie univerzitných a  fa-
kultných zdravotníckych zariadení. 
Naďalej totiž tieto koncové zaria-
denia generujú straty, zadlžujú sa 
a platia faktúry vo výraznom časo-

vom oneskorení,“ približuje závery 
kontroly H. Crkoňová. Ku  kon-
cu roka 2023 bol stav záväzkov 13 
najväčších nemocníc cez miliardu 
eur. Tieto štátne zariadenia mali 
pritom viac ako 95% podiel na cel-
kovom dlhu organizácií v pôsob-
nosti ministerstva zdravotníctva. 
Po lehote splatnosti boli koncom 
minulého roka faktúry v hodnote 
bezmála 700 miliónov, priemerné 
oneskorenie platieb bolo 397 dní. 
„Auditom potvrdeným rizikom je 
aj to, že značná časť dlhov nemocníc 
sa dostala do súkromných rúk a ich 
vymáhanie s penále môže výrazne 
zaťažovať rozpočet zdravotníctva 
a odčerpávať financie, ktoré by mali 
byť primárne použité na liečbu pa-
cientov, prevádzku nemocníc či od-
meňovanie lekárov, zdravotníckeho 
personálu,“ zdôrazňuje podpred-
sedníčka slovenských kontrolórov. 
K  oddlžovaniu zdravotníctva štát 
pristúpil za ostatných dvadsať ro-
kov päťkrát a  v  tomto roku by to 
malo byť šiesty raz. Do konca mi-
nulého roka bolo na splatenie dlhov 
vynaložených viac ako 2,2 miliardy 
eur.

Slovensko oneskorenými plat-
bami porušuje európsku smernicu 
o  boji proti oneskoreným platbám 
v  obchodných transakciách, za čo 
od minulého roka čelí európskej ža-
lobe. Štátu hrozia niekoľkomilióno-
vé sankcie. V apríli 2024 vydal re-
zort zdravotníctva vyhlášku, ktorej 
súčasťou je krátkodobý plán v rám-
ci nápravných opatrení v  súdnom 
spore – poskytnutie sumy 119 mil. 
eur pre ústavnú starostlivosť posky-
tovanú vo vybraných nemocniciach 

na splácanie záväzkov dodávateľov 
a  služieb. Verdikt Súdneho dvora 
Európskej únie v tejto veci nebol do 
skončenia kontroly vydaný. 

V  kontrolovanom období bol 
viditeľný nárast prevádzkových 
nákladov fakultných a  univerzit-
ných nemocníc. Dôvodom rastúcej 
zadlženosti zdravotníckych zaria-
dení bolo aj prijímanie niektorých 
krokov zo strany štátu, napríklad 
zvyšovanie osobných nákladov. 
„Zvyšovanie osobných nákladov 
v 13-tich zariadeniach v pôsobnosti 
rezortu zdravotníctva ukázalo, že 
až 84 % všetkých príjmov zo zdra-
votných poisťovní bolo použitých 
práve na mzdy a odmeňovanie za-
mestnancov,“ uviedla H. Crkoňová 
a dodala, že „prijímanie akýchkoľ-
vek opatrení, aj mzdových, musí ísť 
ruka v ruke s rozpočtovým krytím“. 
Pričom zvyšnými 16 % disponi-
bilných zdrojov nebolo možné za-
bezpečiť ostatné zvýšené náklady 
súvisiace s  prevádzkou i  zdravot-
nou starostlivosťou. Ide napríklad 
o pretrvávajúce neriešenie investič-
ných dlhov súvisiacich s  opravu a 
modernizáciou budov, narastajúce 
ceny energií či financovanie opráv 
a  udržiavanie zastaranej a  opotre-
bovanej zdravotníckej techniky. 

Jedným z krokov, ktoré v minu-
losti národná autorita pre exter-
nú kontrolu odporúčala vedeniu 
ministerstva, bola centralizácia 
a  zefektívnenie riadenia procesov. 
V rámci Plánu obnovy a odolnosti 
sa naša krajina zaviazala k reforme 
centralizácie riadenia najväčších 
nemocníc a  k zriadeniu Útvaru 
centrálneho riadenia. Vytvoriť sa 

má systém centrálneho riadenia 
štátnych nemocníc (14  nemocníc 
– príspevkových organizácií a 5 ne-
mocníc – akciových spoločností), 
ktorého súčasťou budú štyri oblas-
ti: 1. centrálny kontroling, rozpoč-
tovanie, plánovanie a  monitoring 
výkonnosti; 2. procesy centrálneho 
nákupu liekov, medicínskych mate-
riálov, prístrojovej techniky; 3. cen-
tralizácia podporných služieb; 4. 
riadenie ľudských zdrojov. Zriade-
nie útvaru však oproti pôvodným 
plánom mešká. V  tejto súvislosti 
podpredsedníčka národnej autority 
pre externú kontrolu pripomína, že 
len nedávno, k 1. júlu 2020 zanikol 
Úrad pre riadenie podriadených 
organizácií, ktorý mal dané činnos-
ti garantovať a vykonávať. 

Jedným z  vážnych problémov, 
ktorý ovplyvňuje prípadné refor-
my v  zdravotníctve, je personálna 
nestabilita na ministerstve zdra-
votníctva. Počas šiestich kontro-
lovaných rokov došlo k  deviatim 
zmenám na poste ministra. Na 
ministerstve bolo v  tomto období 
zároveň prijatých 36 významných 
organizačných zmien, keď vznikali, 
zanikali a  transformovali sa rôzne 
odborné útvary, pričom kontinui-
ta plnenia niektorých úloh nebo-
la vôbec zabezpečená. Príkladom 
nezvládnutých zmien je zánik už 
spomínaného Úradu pre riadenie 
podriadených organizácií ako aj 
Inštitútu zdravotnej politiky. Kon-
trolórom pritom neboli predložené 
oficiálne zdôvodnenia, prečo zanik-
li a nezostala po nich ani odborná 
písomná agenda. „Práve tieto dve 
inštitúcie pritom zohrávali dôležitú 

úlohu pri realizácii krokov rezortu 
zdravotníctva, ktoré sa odvíjali aj 
od odporúčaní kontrolórov,“ uza-
tvára podpredsedníčka H. Crkoňo-
vá. Nedostatok personálu kontrola 
odhalila aj v  útvare vnútorného 
auditu a útvare vnútornej kontroly, 
dozoru a sťažností. 

K  zlepšeniu a  nájdeniu riešení 
nedošlo ani pri nakladaní s  ma-
jetkom štátu. Konkrétne prípady 
neboli doriešené. Ide napríklad 
o hľadanie možnosti plynulého fi-
nancovania zo štátneho rozpočtu 
podtlakovej jednotky SARS v  Ne-
mocnici akademika L. Dérera 
v  Bratislave, ktorá je určená pre 
liečbu vysoko infekčných nákaz-
livých chorôb. Toto zariadenie 
v súčasnosti pre havarijný stav ne-
funguje. Na servisnú údržbu a  re-
konštrukčné práce pritom v rokoch 
2018 – 2023 poskytlo ministerstvo 
viac ako 670-tisíc eur. V minulosti 
národní kontrolóri odporúčali ve-
deniu rezortu pasportizáciu stavieb 
v  správe podriadených zariadení 
a na základe jeho plánov investič-
né projekty. Až v  minulom roku 
bola urobená pasportizácia, ktorá 
však bola zameraná iba na zlepše-
nie energetickej efektívnosti budov 
a na navrhnutie opatrení na zníže-
nie uhlíkovej stopy. Pri rozhodo-
vaní o  aktuálnych investíciách do 
budov neboli využité závery a od-
porúčania tejto čiastočnej paspor-
tizácie. Čiastočne realizované boli 
odporúčania týkajúce sa prehod-
notenia efektívnosti a  hospodár-
nosti uzatvorených koncesných 
zmlúv a verejného obstarávania.

(NKÚ)
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Spoločne za lepšou kvalitou ovzdušia  
v Prešovskom kraji 
Naprieč krajmi s oblasťami, ktoré majú problém s kvalitou ovzdušia, práve prebiehajú práce na vypracovaní Programu na 
zlepšenie kvality ovzdušia (PZKO). Slovenský hydrometeorologicky ústav (SHMÚ) vyčlenil na základe merania a modelovania 
tzv. oblasti riadenia kvality ovzdušia (ORKO). Každý kraj je špecifický svojimi podmienkami v kvalite ovzdušia, čo sa ukázalo 
v rozdielnych problémoch so znečisťujúcimi látkami v danej lokalite. Prešovský kraj (PSK) nepatrí medzi kraje s najhoršou 
kvalitou ovzdušia, no neznamená to, že nie je čo zlepšovať. 

Čo znamená byť 
rizikovou obcou?

PSK ako zóna, ktorá sa pri 
hodnotení kvality ovzdušia posu-
dzuje ako celok, má pre rok 2023 
vyhlásených 116 obcí, u  ktorých 
je predpoklad zhoršenej kvality 
ovzdušia z  dôvodu vykurovania 
domácností. Rozloha územia, 
ktoré môže byť ohrozené zhor-
šenou kvalitou ovzdušia, je 45,6 
km2. Počet obyvateľov zóny PSK 
žijúcich v rizikových obciach, 
ktorí sú vystavení znečistenému 
ovzdušiu, je cca 140 000. Občania 
sa počas vykurovacej sezóny ne-
vyhnú zvýšeným koncentráciám 
prachových častíc PM10 a  PM2,5 
a  karcinogénnym látkam typu 
benzo(a)pyrén (BaP). Podľa me-
todiky integrovaného posúdenia, 
ktorú spracoval SHMÚ, boli všet-
ky tieto obce rozčlenené do troch 
rizikových stupňov od 1 – najme-
nej zasiahnutá obec znečistením; 
až 3 – najviac znečistená obec na 
základe modelovania. 

Povinnosť vypracova Program 
na zlepšenie kvality ovzdušia 
vzniká tým zónam a aglomeráci-
ám, na území ktorých sa nachá-
dza aspoň jedna obec s rizikovým 
stupňom 3, kvôli čomu je Okres-
ný úrad v sídle kraja povinný vy-
dať Program na zlepšenie kvality 
ovzdušia. V súvislosti s pripravo-
vaným PZKO v zóne PSK, Okres-
ný úrad v sídle kraja v spolupráci 
so Slovenskou agentúrou životné-
ho prostredia a PSK zorganizoval 
vo vybraných mestách 5 stretnutí 
so zástupcami samospráv postih-
nutých obcí:
• 2. 5. 2024 – okres Levoča  

a Poprad
• 3. 5. 2024 – okres Bardejov,  

Svidník a Stropkov
• 6. 5. 2024 – okres Stará Ľubovňa 

a Kežmarok 
• 7. 5. 2024 – okres Snina,  

Humenné a Medzilaborce
• 9. 5. 2024 – okres Prešov,  

Sabinov a Vranov nad Topľou 
Na každom stretnutí so staros-

tami rizikových obcí sa preberali 
viaceré témy. Aby starostovia/
primátori mali predstavu, čo od 
nich požadujeme, bola prezento-
vaná téma kvality ovzdušia v zóne 
Prešovského kraja. Taktiež bola 
vysvetlená problematika PZKO 
ako strategického dokumentu, 
na ktorého tvorbe sa obce plne 
podieľajú. Následne sa prebera-
li opatrenia na zlepšenie situácie 
v obciach, financovanie opatrení, 
dotazník opatrení, ktorý je dôle-
žitým zdrojom informácii do do-
kumentu PZKO, a osveta v rámci 
problematiky kvality ovzdušia 
a vykurovania, ktorú vie zastrešiť 

projekt LIFE IP – Zlepšenie kvali-
ty ovzdušia (Populair). 

Postrehy zo stretnutí
V  rámci diskusia starostovia 

poukazovali na  rovnaké problé-
my v  súvislosti kvalitou ovzdušia 
v  obciach. Väčšina frustrácie vy-
chádzala z  nemožnosti financo-
vania opatrení, ktoré by mali naj-
priaznivejší dopad na zlepšenie 
situácie. Starostovia preto zdieľali 
svoje skúsenosti s prácou vo svojej 
obci.

Rozoberali sa tieto témy:
• tranzitná doprava – akútne 

zabezpečenie obchvatov,  rých-
lostných ciest či diaľnic mimo 
obcí; zabezpečenie pravidelnej 
opravy cestných komunikácii 
v  intraviláne obce, aby nedo-
chádzalo k nárastu emisií z do-
pravy v miestach, kde je zastara-
ná infraštruktúra;

• energetická chudoba – ťažká 
riešiteľnosť so znečisťovateľmi, 
ktorí nemajú dostatok finanč-
ných prostriedkov na kvalitné 
palivo a  moderné vykurovacie 
zariadenie; nedostatočná fi-
nančná podpora občanov vo 
veci vykurovania domácností; 

kontroverzná vymožiteľnosť 
pokút od občanov, u  ktorých 
sa preukáže spaľovanie odpa-
du; obava z diskriminácie oby-
vateľov obce pri napomenutí 
kvôli podozreniu zo spaľovania 
odpadu vo vykurovacom zaria-
dení, z  dôvodu zohľadňovania 
finančnej situácie daného ob-
čana.

Zhrnutie
Po stretnutí starostovia zaslali 

vyplnené dotazníky a  vďaka nim 
viac rozumieme problémom, 
s ktorými sa potykajú. Dozvedeli 
sme sa cenné informácie ohľad-
ne plánovaných opatrení, ktoré 
môžu zlepšiť kvalitu ovzdušia 
v obci, a naopak tie, na ktoré ne-
majú momentálne dosah. Všetky 
problémy, s ktorými sa starostovia 
potykajú pri svojej praxi, sú cen-
nými informáciami z  prvej ruky, 
ktoré poukazujú na to, kde je 
potrebné zmeniť politiku, aby sa 
situácia zlepšila. Tieto opatrenia 
budú základom pre tvorbu PZKO. 
Dúfame, že  spoločne tak docieli-
me lepšiu kvalitu ovzdušia v Pre-
šovskom kraji.

(Zdroj: SAŽP)

Rizikové obce (obce ohrozené zhoršenou kvalitou ovzdušia) určené metódou integrovaného posúdenia pre rok 2023, Prešovský kraj. 
Zdroj SHMÚ (https://www.shmu.sk/sk/?page=2781)

Stretnutia v Prešovskom kraji k príprave PZKO (Snina).
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Slovenský vidiecky parlament s obcou Papradno
s partnermi vyhlasujú 23. ročník súťaže

Vidiecka žena roka  – „Líderka  roka 2024“
V rámci osláv Svetového dňa vidieckych žien, t. j. 15. október, oceníme víťazky súťaže.  Vidiecke ženy – líderky.    

Do súťaže  môže byť nominovaná žena, ktorá svoj  voľný čas venuje aktivitám v rôznych oblastiach verejného života a vo svojej 
komunite – obci, časti obce, mikroregióne, v zastupiteľstve je  uznávanou osobnosťou – „líderkou“.

Kategórie, v rámci ktorých môžete nominovať ženy všetkých národností a menšín žijúcich na území Slovenska: 

žena –  aktivistka: pôsobiaca v 3. sektore (miestna organizácia, združenie, klub, a i.)
žena –  politička: pôsobiaca v miestnej politike (starostka, členka miestneho zastupiteľstva)
žena –  podnikateľka: svoje podnikateľské aktivity realizuje na vidieku,  sprostredkúva    zamestnanie, vytvára pracovné príležitosti, zviditeľňuje obec 
              a prepája komunitný rozvoj s ekonomickým rozvojom, podniká na vidieku 
žena –  remeselníčka:  ovláda remeslo a odovzdáva ho mladej generácií. 

Nominácie  posielajte do 30. septembra 2024 na adresu: OZ SVP , Kapitulská č.13, Banská  Bystrica, 
e-mailom:  maria.behanovska@gmail.com, 0915 446 538.

Konferencia, vyhlásene výsledkov súťaže a spoločenský večer bude  11. októbra 2024 v obci  Papradno, okres Považská Bystrica 
Prijmite pozvanie a rezervujte si tento deň .

Ing. Mária BEHANOVSKÁ

P R I H L Á Š K A
do súťaže

Vidiecka žena roka  – „Líderka  roka 2024"
                                                             Nominujem

Titul, meno a priezvisko: .................................................................................................................................................

Do kategórie:  

1. žena roka – aktivistka / pôsobí v 3. sektore (miestna organizácia, združenie, klub, neformálna skupina)

2. žena roka – politička / pôsobí v miestnej politike (starostka, členka miestneho zastupiteľstva)

3. žena roka – podnikateľka / podniká na vidieku, zamestnáva ľudí z vidieka

4. žena roka – remeselníčka / venuje sa tradičnému slovenskému ľudovému remeslu

Adresa trvalého bydliska: ........................................................................................................................

Vek:..............................................................................................................................................................

Povolanie:...................................................................................................................................................

Tel:........................................................email:............................................................................................
    
Dôvod nominácie uveďte na nasledujúcej strane

Údaje o osobe, ktorá podáva nomináciu

Titul, meno a priezvisko:..........................................................................................................................

Adresa trvalého bydliska:.........................................................................................................................

Tel:....................................................email:................................................................................................

Vzťah k osobe, ktorú nominujem /rodina, kolegyňa/.........................................................................

Dôvod nominácie:
Uveďte konkrétne aktivity, v čom a ako sa angažuje, čím sa zaoberá, aké úspechy dosiahla. Vyberte len tie najpodstatnejšie, ktoré sú 
z Vášho pohľadu výnimočné a odôvodnite  /v rozsahu  max. jednej strany /.
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Boje počas SNP v regióne približuje 
výstava v banskoštiavnickej galérii
V banskoštiavnickej Galérii Jozefa Kollára je do 
konca augusta pre verejnosť prístupná výstava Cesty 
hrdinov, ktorá vznikla pri príležitosti 80. výročia 
Slovenského národného povstania (SNP). 
Ako pre TASR priblížil Miroslav Hric z Pohronského osvetového 
strediska v Žiari nad Hronom, výstava približuje zozbierané 
dobové fotografie, písomné dokumenty zachytávajúce obdobie 
SNP zamerané na Banskú Štiavnicu a okolie Žiarskeho regiónu. 
Hric, ktorý zbierku materiálov a textov spracoval, pozbieral 
dokumenty od protifašistických bojovníkov, navštívil a oslovil 
obce v regióne. "Písomné dokumenty opisujú v skratke boje v 
jednotlivých oblastiach a obciach. Obsahujú dokumenty ako 
knihy, vlajky, vyznamenania, opisy niektorých hrdinov či pomní-
ky," dodal Hric.

(TASR)

Riaditeľka popradského pra-
coviska Štátneho archívu v 
Prešove Zuzana Kollárová 

pre TASR uviedla, že chatu po-
stavili na popud významnej tat-
ranskej osobnosti Michala Guhra. 
Meno po Pavlovi Bilíkovi dostala 
až o asi 12 rokov neskôr.

„Kedysi boli na tomto mieste 
Studenopotocké kúpele, tie však 
zasiahol požiar a objekt sa už ne-
podarilo zrekonštruovať. Doktor 
Guhr tam v roku 1927 kúpil po-
zemok a následne ho daroval Kar-
patskému spolku v Kežmarku," 
priblížila Kollárová.

Ivan Bohuš ml. v knihe "Tatran-
ské chaty - Majáky v mori skál a 
snehu" uvádza, že poschodovú 
stavbu obdĺžnikového pôdorysu 
so sedlovou strechou a manzarda-
mi zrealizoval kežmarský staviteľ 
Oskar Zuber. Na prízemí bola je-
dáleň, kuchyňa a ostatné prevádz-
kové priestory. Horné podlažia 

tvorili ubytovaciu časť. „Dr. Guhr 
sa slávnostného otvorenia chaty, 
ktoré bolo 22. decembra 1934, 
nedožil. Rok predtým podľahol 
infekčnej chorobe, ktorú dostal 
od svojho pacienta," uvádza Bo-
huš ml.

Pôdorys chaty rozšírili v roku 

1936, vďaka čomu sa jej kapacita 
zvýšila na 58 lôžok. O 12 rokov 
prevzal vtedy ešte Guhrovu chatu 
Klub slovenských turistov a lyžia-
rov a začiatkom roka 1947 ju pod-
ľa Bohuša ml. oficiálne preme-
novali na Bilíkovú chatu. Väčšou 
rekonštrukciou prešla po druhej 

svetovej vojne, vedľa nej postavi-
li aj samostatný objekt turistickej 
nocľahárne. V polovici 70. rokov 
minulého storočia bola chata po 
oprave Okresným stavebným 
podnikom Kežmarok označovaná 
ako najlepšie vybavená chata vo 
Vysokých Tatrách.

Marcel Maniak v knižnej publi-
kácii "Padli za našu slobodu" uvá-
dza, že Pavol Bilík v čase druhej 
svetovej vojny pôsobil vo Vyso-
kých Tatrách na oddelení finanč-
nej stráže v Starom Smokovci. "Po 
vypuknutí Slovenského národ-
ného postavania sa spolu s ďalší-
mi príslušníkmi tohto oddelenia 
zapojil do boja proti nemeckým 
okupantom. Pôsobil ako spojka 
medzi partizánmi a príslušníkmi 
finančnej stráže. Dňa 7. septembra 
1944 bol zajatý počas prieskumu 
pri vile Vlasta v Starom Smokov-
ci. Obkľúčili ho nemeckí vojaci, 
no stihol dať ešte partizánom zna-

menie výstrelom z pištole," uvá-
dza Maniak. Bilíka previezli na 
výsluch na Kežmarský hrad, kde 
Nemcom nič nevyzradil, o deň 
neskôr ho tak s ďalšími na nádvorí 
hradu zastrelili. Autor publikácie 
dodáva, že počas popravy sa na 
pokyn nemeckého dôstojníka od-
mietol otočiť chrbtom.

Historik Múzea v Kežmarku 
Vladimír Julián Ševc doplnil, že 
Bilíka pochovali na cintoríne v 
Kežmarku. Neskôr ho exhumova-
li a previezli na cintorín v Novom 
Smokovci, kde bol so všetkými 
poctami pochovaný v spoločnom 
hrobe. V roku 1946 bol povýšený 
do hodnosti kapitána a inšpektora 
1. triedy finančnej stráže a tak-
tiež vyznamenaný Radom SNP 1. 
triedy in memoriam. Pavol Bilík 
je zároveň v menoslove obetí na 
pamätníku vedľa hradnej kaplnky.

(TASR)
Snímka zdroj: YouTube

Bilíkova chata nesie meno partizána popraveného  
na Kežmarskom hrade
Bilíkova chata vo Vysokých Tatrách nesie názov po partizánovi, ktorého v roku 1944 popravili na Kežmarskom hrade. Leží v 
nadmorskej výške 1255 metrov na juhovýchodnom úpätí Slavkovského štítu. V súčasnosti je z nej celoročne otvorený horský 
hotel. 

Pamätná tabuľa nad Nitrou pripomína 
výsadok partizánov
Nenápadná pamätná tabuľa umiestnená na vysielači na vrchole 
Pyramídy nad Nitrou pripomína výsadok sovietskych partizánov, 
ku ktorému tu došlo koncom septembra 1944. Ako sa na nej 
uvádza, tabuľa bola osadená na ich pamiatku pri príležitosti 45. 
výročia Slovenského národného povstania (SNP).

Pamätná tabuľa obsahuje 
mená 14 partizánov, ktorí tu 
pristáli. Šlo o členov skupiny 

Národný pomstiteľ. Ich výsadok 
smeroval do Zlatna, ktoré bolo 
spolu s neďalekou obcou Skýcov 
centrom partizánskeho odboja v 
Tribečskom pohorí. Pre nepriazni-
vé počasie však pristáli nad Nitrou. 
V priebehu niekoľkých dní sa im 
podarilo do Zlatna dostať a naplno 
sa zapojiť do odbojovej činnosti.

Národný pomstiteľ patril k 
významným partizánskym sku-
pinám. „Bol internacionálny a 
mal vyše 230 členov," uvádza sa 
v spomienkach partizánov, ktoré 

zozbieral a spracoval Jozef Havel 
zo Slovenského zväzu protifašistic-
kých bojovníkov (SZPB).

Niekoľkí bývalí partizáni vysa-
dení v zoborských lesoch sa 30. 
augusta 1989 do Nitry vrátili, aby 
sa zúčastnili osláv 45. výročia SNP. 
Na archívnej fotografii zverejnenej 
v časopise SZPB Bojovník bol me-
dzi nimi napríklad náčelník štábu 
partizánskej skupiny Národný 
pomstiteľ Jurij Gavrilovič Kuzne-
cov, zdravotníčka Nina Semjonov-
na Mereckaja či radistka skupiny 
Pavla Pavlovna Maľučenková.

(TASR)

Pamätník Mor ho na Starých 
Horách 50 rokov pripomína 
hrdinstvo partizánov
Spomienkou na statočnosť a hrdinstvo partizánov, povstaleckej armády a 
spojencov operujúcich v starohorských horách je pamätník SNP Mor ho 
v obci Staré Hory v Banskobystrickom okrese. Je venovaný príslušníkom 
piateho oddielu partizánskej brigády Pomstiteľ a odhalili ho pri príležitosti 
30. výročia SNP.

Pamätník stojí v miestach sta-
rého lomu v starohorskej osade 
Dolný Jelenec. Vodiči, ktorí pre-
chádzajú cez horský priechod 
Donovaly, ho môžu vidieť hneď 
vedľa hlavnej cesty, pri odbočke 
do ďalšej osady Valentová. Patrí 
pod obec, ktorá ho udržiava.

Ako pre TASR uviedol starosta 
Starých Hôr Marián Gajdoš, pa-
mätník je v dobrom stave a ne-
vyžaduje si náročnejšiu údržbu. 
Pred oslavami SNP je vždy okolo 
neho živšie.

„O pamätník sa staráme, ko-
síme okolo, v prípade potreby i 
čistíme. Občas sa nám prihlásia 
dobrovoľníci a ponúknu pomoc. 
Sporadicky sa pri ňom objavia aj 
kvety. Navštevujú ho zväčša čle-
novia klubov vojenskej histórie," 
konštatoval Gajdoš.

Pamätník má tvar stupňovitého 
podstavca, na ktorom sú umiest-
nené tri do seba vstavané kruhy. 
Na vonkajšom kruhu je v hornej 
časti umiestnený nápis "Mor ho" 
a ten sa opakuje aj v najmenšom 
vnútornom kruhu v spodnej čas-
ti. V jeho vnútri sú tri plamene 
symbolizujúce partizánsku vat-
ru. Z čelného pohľadu na ľavej 
strane kruhov je poloblúkový 
pylón, na ktorom sú umiestnené 

texty, pri akej príležitosti a komu 
je pamätník venovaný. V roku 
1974 ho odhalili aj za účasti ve-
liteľa partizánskej brigády Pom-
stiteľ, majora S. G. Morozova, a 
náčelníka štábu J. I. Nekrutenka 
z vtedajšieho Sovietskeho zväzu. 
Autormi diela sú Milan Bendžela 
a Eugen Bekéni.

Podľa informácií obce boli Staré 
Hory dôležitou súčasťou takzva-
nej Partizánskej republiky. Pod 
Jelenskou skalou môžu návštev-
níci vidieť aj dobre ukrytý parti-

zánsky bunker Mor ho, kde mal 
sídlo štáb brigády Pomstiteľ. Po 
potlačení SNP, na prelome rokov 
1944 a 1945, sa tam tlačil parti-
zánsky časopis Mor ho a bola tam 
aj strategická telefonická centrála, 
ktorá zabezpečovala komunikáciu 
medzi partizánskymi skupinami. 
Bunker je zrekonštruovaný a voľ-
ne prístupný verejnosti. Je jednou 
zo zastávok Partizánskeho náuč-
ného chodníka.

(TASR)
Snímka: Teraz.sk
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„Pomník padlým v SNP tvorí 
dominantu prievidzského Námes-
tia slobody, teda jeho historickej 
časti. Je národnou kultúrnou pa-
miatkou. Postavili ho na počesť 
bojovníkov a obetí druhej svetovej 
vojny a bojovníkov SNP," povedal 
pre TASR referent kancelárie pri-
mátorky mesta Dalibor Snoha. 

Autorom pomníka je akademic-
ký sochár Rudolf Pribiš, autorom 
architektonickej koncepcie je ar-
chitekt Eugen Kramár v spolupráci 
so Štefanom Lukačovičom. „Tento 
monumentálny pomník budovali 
od roku 1946 do roku 1952 a má 
pripomínať významnú časť mesta 
najmä v protifašistickom odboji," 
doplnil Snoha. 

Pieskovcový reliéf na horizon-
tálnej časti pomníka podľa neho 
zobrazuje deviatich vojakov a par-
tizánov odchádzajúcich so zbraňou 
do boja, ktorých sprevádza staršia 
žena a matka. "Postava na pylóne 
pomníka symbolizuje víťazstvo a 
slobodu. Na pylóne bola pritom do-
časne po jeho dostavaní umiestne-
ná päťcípa hviezda, ktorú ale v roku 
1951 nahradila práve postava par-
tizánky, keďže pôvodne zamýšľaná 
bohyňa víťazstva Niké ideologicky 
nevyhovovala," opísal s tým, že sú-
časťou pomníka za reliéfom na jeho 

severnej strane je aj tribúna. 
Na udalosti počas SNP si spo-

mínali pred časom i Prievidžania, 
ich spomienky uverejnil Prievidz-
ský občasník. Prvá je z 28. au-
gusta 1944. „Skupina partizánov 
obsadila Carpathiu a naložila na 
autá naftu, cukor a marmeládu. Po 
príchode ruských vojsk do mesta 
nás vysťahovali z vlastného rodin-
ného domu, ktorý stál v blízkosti 

Carpathie. V dome si Rusi zriadili 
parný kúpeľ a na ňom si armáda 
vykonávala hygienickú očistu. S 
ubytovaním nám pomohol býva-
lý prokurista banky - pán Ďuriak, 
ktorý nám v priestoroch banky, 
terajšom mestskom úrade, vyčlenil 
jednu izbu. V budove sídlil aj veli-
teľ ruských vojsk, ktoré oslobodili 
mesto," tlmočil spomienku jedné-
ho z Prievidžanov Snoha. 

Druhá spomienka podľa neho 
hovorí o udalostiach z 29. augusta 
1944. "Stál som s puškou na našom 
skromnom námestí pred benzíno-
vou pumpou. Hneď počas prvého 
dňa SNP zúčastnil som sa na ná-
kladnom aute spolu s asi ďalšími 
20 chlapmi oslobodenia židovské-
ho tábora. Táto akcia prebehla bez 
výstrelu. Niečo okolo 50 bývalých 
väzňov sa prihlásilo v Zemian-

skych Kostoľanoch o zbrane," pri-
blížil Snoha. 

SNP si mesto pripomína kaž-
doročne, pri pomníku na Námestí 
slobody organizuje spomienkovú 
slávnosť. Okrem nej už niekoľko 
rokov pripravuje i ďalší program na 
Mariánskom vŕšku, ktorého súčas-
ťou býva zapálenie vatry a kultúrny 
program.

(TASR)

Bojovníkov v SNP pripomínajú v Prievidzi dva pomníky
Boje počas Slovenského národného povstania (SNP) zasiahli i Prievidzu a jej okolie. Statočnosť partizánov i obete druhej svetovej 
vojny pripomína v okresnom meste dvojica pomníkov, okrem Pamätníka SNP na Banskej je to i rovnako monumentálny Pomník 
padlým v SNP priamo na Námestí slobody.

Pomník padlým v Slovenskom národnom povstaní (SNP) na Námestí slo-
body v Prievidzi vo štvrtok 15. augusta 2024. Foto: TASR - Alexandra 
Moštková Pomník SNP na Banskej v Prievidzi

Lietadlo smerujúce na pomoc 
povstalcom malo pristáť na 
niekdajšom letisku Tri duby 

v Sliači. Do cieľa sa však nedostalo, 
havarovalo pod hrebeňom Flôsu 
v katastri vtedajšej Veľkej Polo-
my. Toto letecké nešťastie zo 16. 
októbra 1944 pripomínajú aj pa-
mätníky. Jeho okolnosti pre TASR 
priblížil Juraj Sústrik zo Základnej 
organizácie Slovenského zväzu 
protifašistických bojovníkov (ZO 
SZPB) v Gemerskej Polome.

Sovietske lietadlo Lisunov Li-2 
malo na palube viesť 18 vojakov 2. 
československej samostatnej para-
desantnej brigády. „V tú noc bola 
veľká hmla, poblúdili. Krúženie 
lietadla a praskanie dreva po páde 
údajne počuli aj valasi, ktorí kládli 
oheň, aby im nebola zima, aj pro-
ti vlkom. V noci odtiaľ nemohli 
odísť. Ráno, keď išli dve ženy do 
lesnej škôlky, z kríkov oproti nim 
vyšiel jeden zranený český vojak a 
pýtal sa, kde je a že potrebuje po-
moc, lebo tu havarovali s lietad-
lom," povedal Sústrik s tým, že les 
išli prehľadávať dedinčania a voj-
sko, ktoré bolo vtedy v obci. Rane-
ných zniesli do dediny konskými aj 
volskými povozmi.

Vojaci z havarovaného lietad-

la boli rôznych národností. Traja 
mali byť prevezení do vtedajšej 
vojenskej nemocnice v Dobšinej. 
Jeden z nich mal zraneniam pod-
ľahnúť. Osud zvyšných dvoch nie 
je známy. Do spoločného hrobu s 
vojenskými poctami bolo pocho-
vaných 16 vojakov. Po oslobodení 
Československa ich telá exhumo-
vali. Ako pre TASR povedala kni-
hovníčka obce Gemerská Poloma 
Dana Červenáková, z dochova-
ných dokumentov obce nie je jasné 
kde. Spomínajú sa však cintoríny 
vo Zvolene, Banskej Bystrici či Ko-
šiciach.

V centre Gemerskej Polome 
stojí pamätník venovaný obetiam  
1. svetovej vojny, padlým počas 
SNP a pri prechode frontu, ako aj 
bojovníkom, ktorí zahynuli pri ha-
várii lietadla.

Túto tragédiu pripomínajú aj 
dva samostatné pamätníky. Jeden 
postavili na Kurtákovej, čo je ne-
ďaleko obce vedľa hlavnej cesty 
smerom na Spišskú Novú Ves. 
Odhalený bol v roku 1960 a jeho 
autorom je známy sochár Vojtech 
Löffler. V roku 1994 tu pribudli aj 
kamene s 18 pamätnými tabuľami 
a menami vojakov. Autorom roz-
širovania bol architekt Ján Rusnák.

Pamätník na Flôse vznikol pri 
príležitosti 50. výročia leteckého 
nešťastia, vymuroval ho miestny 
murár Ján Dorkin. Pripevnené sú 
na ňom aj časti havarovaného lie-
tadla. Jeho torzo bolo uložené v 
areáli tunajšej školy. „Vybudovaný 
je tiež náučný chodník, ktorý ve-
die od pamätníka na Kurtákovej 
k novšiemu pamätníku na Flôse. 
Výstup trvá asi 40 minút," doplnil 
poslanec Ondrej Tompoš.

Oba pamätníky prešli v uplynu-
lých rokoch rekonštrukciou. Stará 
sa o nich obec, ZO SZPB aj miest-
ny klub dôchodcov. Do pietnych 
aktov súvisiacich so SNP pravidel-
ne zapájajú i žiakov tunajšej zák-
ladnej školy.

„Aj v tomto roku chystáme 
verejnú spomienkovú slávnosť. 
Okrem položenia vencov by mala 
byť uvedená aj brožúra vydaná pri 
príležitosti 80. výročia pádu lietad-
la. Pripravujeme tiež besedu s člen-
mi ZO SZPB," dodala poslankyňa 
Janka Ciberajová s tým, že si tak 
chcú uctiť pamiatku obetí, pripo-
menúť významné historické uda-
losti a vzdelávať mladú generáciu.

(TASR)
Foto:TASR-Diana Semanová

Obete leteckej tragédie v Gemerskej Polome 
pripomínajú pamätníky
Obcou Gemerská Poloma v okrese Rožňava otriasla počas Slovenského národného povstania (SNP) letecká tragédia, pri ktorej 
zahynulo najmenej 16 vojakov. 
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Obec Jasenie slávnostne otvorila Areál dejiska 
Slovenského národného povstania v Lomnistej doline 
Horehronie bolo počas druhej svetovej vojny dôležitým dejiskom Slovenského národného povstania, a to aj v lokalite Lomnistej 
doliny nad obcou Jasenie. S prichádzajúcim 80. výročím od vypuknutia SNP prešiel areál výraznou rekonštrukciou, ktorej cieľom 
je nielen sprostredkovať historické udalosti pútavou formou, ale aj vytvoriť miesto, ktoré bude atraktívnym výletným cieľom pre 
širokú verejnosť.  

Pri príležitosti osláv 80. vý-
ročia SNP bol slávnostne 
otvorený Areál Slovenského 

národného povstania v Lomnistej 
doline nad obcou Jasenie. Táto 
lokalita, sa pokladá za význam-
né pamätné miesto s  niekdajším 
sídlom štábu generála Asmolovo-
va. V Lomnistej doline počas sa-
motného povstania padol aj český 
politik a novinár Ján Šverma. Za-
hynul pri ústupe počas prechodu 
cez Chabenec. Na počesť jeho pa-
miatke sa neďaleko Asmolovovej 
chaty vybudoval pamätník, ktorý 
je neoddeliteľnou súčasťou tohto 
pamätného miesta.

Okrem chaty sa v  areáli na-
chádzajú aj tri bunkre, ktoré sa 
tu zachovali. Jeden z nich bol re-
konštruovaný v roku 2021, druhý 
spadá pod pamiatkový úrad a tre-
tí bol obnovený aj vďaka finanč-
nej podpore Rozvojovej agentúry 
Banskobystrického samosprávne-
ho kraja /RA BBSK/ cez členský 
príspevok v  oblastnej organizácii 
cestovného ruchu /OOCR/   HO-
REHRONIE REGIÓN a  to cel-
kovou sumou 7 000 eur.   Sumou 
500 eur prispela OOCR REGIÓN 
HOREHRONIE a  700 eur tvorili 
vlastné zdroje investora, ktorou je 
samotná obec Jasenie.

Z finančných prostriedkov, kto-
ré spolu tvoria sumu 8  200 eur, 
boli tiež zakúpené repliky dobo-
vých artefaktov, dovybudované 
jednotlivé infraštruktúrne prvky 
a osadili sa informačno-edukačné 
tabule spolu s oknom do histórie 
zobrazujúce poľnú nemocnicu, 
ktorá sa kedysi v doline nachádza-
la, a to cez vizualizáciu umiestne-
nú na skle a  osadenú do podoby 
informačno-edukačnej tabule. 

Do areálu SNP vedie cyklotrasa 
č. 8600 s dĺžkou 8,4 km a zároveň 

turistická trasa, ktorá ďalej pokra-
čuje na Útulňu Ďurková pod Cha-
bencom. Na celej dĺžke trasy sú 
osadené informačné smerovníky 
spolu s  tabuľkami, ktoré majú za 
ciel sprevádzať turistov. Každá z ta-
buliek obsahuje dobovú fotografiu 
s tematickou otázkou týkajúcou sa 
SNP, pričom k dispozícii sú vždy 3 
možnosti odpovedí. „Takouto zá-
bavno-edukačnou formou máme 
za cieľ zvýšiť povedomie o udalos-
tiach SNP. V Areáli SNP sa násled-

ne nachádza informačná tabuľa, 
ktorá ukrýva správne odpovede“, 
uviedla   Petra Ridzoňová Hlásni-
ková, výkonná riaditeľka Oblastnej 
organizácie cestovného ruchu RE-
GIÓN HOREHRONIE.

Slávnostné otvorenie bolo spre-
vádzané doplnkovými sprievod-
nými aktivitami, medzi ktoré pat-
ril pietny akt, tematická dobová 
výstava doplnená o  sprievodné 
slovo zo strany Klubu vojenskej 
histórie Krasnogvardejci z  Košíc, 
komentovaná prehliadka zacho-
valých bunkrov s replikami, ako aj 
jazda historickým vozidlom PRA-
GA RN.

Martin Ridzoň, člen správnej 
rady Rozvojovej agentúry Bansko-
bystrického samosprávneho kraja 
uviedol: „Som rád, že oblastné or-
ganizácie cestovného ruchu v Ban-
skobystrickom kraji nezabúdajú na 
významnú udalosť našej histórie, 
akou Slovenské národné povstanie 
bezpochyby je. Toto nie je jediný 
projekt v  kraji, ktorý sme podpo-
rili a  ktorý zveľaďuje miesto spo-

jené so SNP. Zároveň veľmi vítam 
ich aktivitu sústrediť tipy na výlety 
k pamätným miestam SNP na jed-
nom mieste a  to na destinačnom 
webe Banskobystrického kraja 
www.zahoramizadolami.sk Verím, 
že práve 80. výročie Slovenského 
národného povstania bude moti-
vovať ľudí k výletom na miesta ako 
je toto pri obci Jasenie a na mnohé 
ďalšie.“

(OOCR-REGIÓN  
HOREHRONIE)
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Odborná príloha Združenia pre lepšiu správu bytových domov

Možnosti vysporiadania vecných práv k priľahlému 
pozemku bytového domu

Vecné práva možno vo všeobecnosti charakterizovať ako tzv. statické práva, ktoré zabezpečujú trvalé priradenie určitej veci 
k určitému subjektu. V najširšom kontexte ich pritom môžeme rozdeliť do dvoch základných skupín, a to tzv. absolútne vecné 
práva, kam zaraďujeme vlastnícke právo zabezpečujúce absolútne panstvo nad určitou vecou a tzv. vecné práva k cudzej veci 
zabezpečujúce obmedzené panstvo nad určitou vecou, pričom do tejto skupiny patria zádržné práva, záložné práva a tiež vecné 
bremená. Vo vzťahu k priľahlým pozemkom bytových domov, ktoré sú v podielovom spoluvlastníctve všetkých vlastníkov 
bytov a nebytových priestorov, sa pritom v praxi najčastejšie vyskytuje otázka, akým spôsobom je možné dosiahnuť zánik, resp. 
vysporiadanie vyššie špecifikovaných vecných práv.

Zánik spoluvlastníckeho 
práva k priľahlému 
pozemku bytového 
domu prevodom

Predstavme si situáciu bytové-
ho domu X, ku ktorému prislúcha 
priľahlý pozemok nadštandard-
ných rozmerov, pričom vlastníci 
bytov a  nebytových priestorov 
v  bytovom dome X tento poze-
mok na komfortné užívanie svo-
jich nehnuteľností v  plnej miere 
nevyužívajú. Oproti tomuto byto-
vému domu je vyčlenený stavebný 
pozemok susediaci s  priľahlým 
pozemkom bytového domu X, ur-
čený na výstavbu  bytového domu 
Y, ku ktorému však potrebný pri-
ľahlý pozemok neprislúcha. V zá-
ujme stavebníka bytového domu 
Y je preto kúpa časti priľahlého 
pozemku bytového domu X. Je 
prevod vlastníckeho práva k  čas-
ti priľahlého pozemku bytového 
domu X do podielového spolu-
vlastníctva budúcich vlastníkov 
bytov a nebytových priestorov by-
tového domu Y možný? Odpoveď 
znie síce áno, praktické vyriešenie 
predmetnej otázky je však po fak-
tickej stránke pomerne kompliko-
vané.

V  právnej praxi sa stretávame 
s  troma druhmi prevodu vlast-
níckych práv, a to s predajom (od-
platný prevod vlastníckeho prá-
va), so zámenou (odplatný prevod 
vlastníckeho práva, pričom odpla-
tou je nadobudnutie vlastníckeho 
práva k  inej veci) a  s  darovaním 
(bezodplatný prevod vlastníc-
keho práva). Pokiaľ sa vlastníci 
rozhodnú pre zánik svojho spolu-
vlastníckeho práva k  priľahlému 
pozemku, resp. jeho časti, prevo-
dom vlastníckeho práva, či už ide 
o predaj, zámenu alebo darovanie, 
toto rozhodnutie musia učiniť 
všetci vlastníci bytov a  nebyto-
vých priestorov v tom ktorom by-
tovom dome. Uvedené je v súlade 
s uts. § 14b ods. 1 písm. a) zákona 
č. 182/1993 Z. z. o vlastníctve by-
tov a nebytových priestorov (ďalej 
iba ako ,,Bytový zákon“), v zmysle 
ktorého: ,,Súhlas všetkých vlastní-
kov bytov a nebytových priestorov 
v dome sa vyžaduje pri rozhodova-
ní o zmluve o prevode vlastníctva 

nebytového priestoru, priľahlého 
pozemku, príslušenstva alebo ich 
častí, ktoré sú v podielovom spolu-
vlastníctve vlastníkov bytov a ne-
bytových priestorov v dome".

V  bytových domoch však   do-
chádza k zhodnému prejavu vôle 
všetkých vlastníkov bytov a neby-
tových priestorov iba výnimočne, 
pričom v prevažnej väčšine z nich 
je 100% zhodný prejav vôle všet-
kých vlastníkov skôr fikciou ako 
realitou. Z  uvedeného dôvodu 
považujeme legislatívnu úpravu 
prevodu za príliš striktnú a v pra-
xi neaplikovateľnú. Vlastníci však 
majú v  prípade nutnosti, resp. 
naliehavej potreby, možnosť do-
máhať sa nahradenia prejavu vôle 
ostatných vlastníkov na súde, 
v  súlade s  poslednou vetou  ust. 
§ 14a ods. 8 Bytového zákona, 
v zmysle ktorej: ,,Pri rovnosti hla-
sov, alebo ak sa potrebná väčšina 
podľa § 14b nedosiahne, rozhodu-
je na návrh ktoréhokoľvek vlastní-
ka bytu alebo nebytového priestoru 
v dome súd.“

Zánik spoluvlastníckych práv 
vlastníkov bytov a  nebytových 
priestorov k priľahlému pozemku 
ako celku je síce možný aj ďalší-
mi spôsobmi (napr. vyvlastnením 
vo verejnom záujme pri výstavbe 
cestných komunikácii, zánikom 
pozemku z  dôvodu živelnej po-
hromy atď.), avšak tieto nie sú 
závislé od konania ani od vôle 
samotných vlastníkov, preto sa 
im na tomto mieste bližšie neve-
nujeme.

Zánik vecného bremena 
Priľahlý pozemok v  podielo-

vom spoluvlastníctve vlastníkov 
bytov a  nebytových priestorov je 
častokrát zaťažený vecným breme-
nom, ktoré obmedzuje vlastníka 
veci strpieť výkon určitého práva 
oprávneným z  vecného bremena. 
Najčastejšie ide o  uloženie inži-
nierskych sietí, právo prechodu či 
právo prejazdu cez pozemok. Vý-
kon práva oprávneným z vecného 
bremena však môže byť časom 
pre vlastníkov bytov a nebytových 
priestorov diskomfortné. Je toto 
vecné bremeno možné obmedziť 
alebo zrušiť?

Zánik vecného bremena upravu-

jú ust. § 151p ods. 1 – 4 zákona č. 
40/1964 Zb. Občiansky zákonník 
(ďalej iba ako ,,Občiansky zákon-
ník“), v zmysle ktorých: „Vecné bre-
mená zanikajú rozhodnutím prí-
slušného orgánu alebo zo zákona. 
K zániku práva zodpovedajúceho 
vecnému bremenu zmluvou je tre-
ba vklad do katastra nehnuteľností. 
Vecné bremeno zanikne, ak na-
stanú také trvalé zmeny, že vec už 
nemôže slúžiť potrebám oprávnenej 
osoby alebo prospešnejšiemu užíva-
niu jej nehnuteľnosti; prechodnou 
nemožnosťou výkonu práva vecné 
bremeno nezaniká. Ak zmenou po-
merov vznikne hrubý nepomer me-
dzi vecným bremenom a výhodou 
oprávneného, môže súd rozhodnúť, 
že sa vecné bremeno za primeranú 
náhradu obmedzuje alebo zrušuje. 
Ak pre zmenu pomerov nemožno 
spravodlivo trvať na vecnom pl-
není, môže súd rozhodnúť, aby sa 
namiesto vecného plnenia posky-
tovalo peňažné plnenie. Ak právo 
zodpovedajúce vecnému bremenu 
patrí určitej osobe, vecné bremeno 
zanikne najneskôr jej smrťou ale-
bo zánikom.“ S ohľadom na vyššie 
uvedené nie je vecné bremeno za 
žiadnych okolností možné zrušiť 
jednostranným rozhodnutím spo-
luvlastníkov priľahlého pozemku 
ako tzv. zaťaženej nehnuteľnosti, 
a to ani vtedy, ak by spoluvlastníci 
dospeli k 100% zhode. Vlastníci by-
tov a nebytových priestorov v by-
tovom dome rozhodujú v zmysle 
ust. § 14b ods. 2 písm. f) Bytového 
zákona  2/3 hlasov všetkých vlast-
níkov výlučne iba o  jeho zriadení 
vo vzťahu k spoločným častiam 
domu, spoločným zariadeniam 
domu, príslušenstvu a k priľahlé-
mu pozemku. Z vyššie citovaných 
ustanovení Občianskeho zákon-
níka je však možné vyvodiť štyri 
spôsoby zániku vecného bremena, 
a to rozhodnutím súdu (napr. po-
daním žaloby o  zrušenie vecného 
bremena z objektívnych príčin – 
napr. prašnosť alebo hlučnosť nad 
mieru primeranú pomerom), zo 
zákona,  zmluvou o zrušení vecné-
ho bremena (na účinnosť ktorej je 
však nevyhnutný súhlasný prejav 
vôle obidvoch zmluvných strán 
a  následný vklad takejto zmluvy 
do katastra nehnuteľností)   a  ob-

jektívnou nemožnosťou uplatňo-
vania si práva zodpovedajúceho 
vecnému bremenu (spravidla pri 
zmene pomerov, napr. pozemok 
už nemôže slúžiť na prejazd moto-
rovými vozidlami, nakoľko sa stal 
z dôvodu technického stavu na ta-
kýto prejazd nespôsobilý).

V  danom kontexte nemožno 
opomenúť ani otázku premlčania 
vecného bremena. V zmysle ust. § 
109 Občianskeho zákonníka: ,,Prá-
vo zodpovedajúce vecnému breme-
nu sa premlčí, ak sa desať rokov ne-
vykonávalo.“ Vznesením námietky 
premlčania zaniká právo oprávne-
ného domáhať sa splnenia povin-
nosti povinného, aby strpel výkon 
tohto práva oprávneným; právo 
zodpovedajúce vecnému breme-
nu i povinnosť z vecného breme-
na trvajú po uplynutí premlčacej 
doby ďalej v naturálnej forme. Pri 
právach zodpovedajúcich vecným 
bremenám, ktorým korešponduje 
povinnosť strpieť konanie iného 
(pati) (najčastejšie ide o povinnosť 
strpieť prechod alebo prejazd cez 
priľahlý pozemok), začína pre-
mlčacia doba plynúť tým dňom, 
keď oprávnený prestal vykonávať 
svoje právo. Rozhodným dňom 
je deň posledného výkonu práva. 
Na to, aby bolo možné námietku 
premlčania uplatniť na súde, je 
však potrebné uniesť dôkazné bre-
meno, t. j. jednoznačne preukázať 
skutočnosť, že sa vecné bremeno 
vo vzťahu k  priľahlému pozemku 
nevykonávalo minimálne po dobu 
desiatich rokov.

Zánik záložného práva
Obdobná situácia ako pri vec-

ných bremenách nastáva aj pri 
vysporiadaní záložných práv k pri-
ľahlému pozemku bytového domu.

Čo sa týka ich zániku, rovna-
ko ich nie   je možné zrušiť jed-
nostranným rozhodnutím vlastní-
kov bytov a nebytových priestorov. 
Záložné práva sú svojou povahou 
práva zabezpečovacie, a  preto je 
najprirodzenejším spôsobom ich 
zániku zánik samotnej zabezpeče-
nej pohľadávky (napr. úplné spla-
tenie úveru). Občiansky zákonník 
však v  ust. § § 151md ods. 1 vy-
menúva aj ďalšie spôsoby zániku 
záložného práva, ktoré je možné 

aplikovať aj na záložné právo k pri-
ľahlému pozemku bytového domu, 
a to z  dôvodu zániku všetkých 
vecí, práv alebo iných majetkových 
hodnôt, na ktoré sa záložné právo 
vzťahuje, z dôvodu vzdania sa zá-
ložného práva zo strany záložného 
veriteľa či uplynutím času  (ak bolo 
záložné právo zriadené na dobu 
určitú).

Určenia zániku záložného práva 
k  priľahlému pozemku bytového 
domu je tiež možné domáhať sa 
v  súdnom konaní, a  to prostred-
níctvom tzv. určovacej žaloby 
v zmysle ust. § 137 písm. c) zákona 
č. 160/2015 Z. z. Civilný sporový 
poriadok, v zmysle ktorého: ,,Žalo-
bou možno požadovať, aby sa roz-
hodlo najmä o určení, či tu právo je 
alebo nie je, ak je na tom naliehavý 
právny záujem; naliehavý právny 
záujem nie je potrebné preukazo-
vať, ak vyplýva z osobitného predpi-
su.“  Určovací petit pritom možno 
chápať ako prostriedok poskytnu-
tia ochrany právneho postavenia 
žalobcu, a  to dokonca skôr, než 
bolo toto jeho postavenie poru-
šené. Jeho cieľom je poskytnutie 
preventívnej ochrany za súčasného 
splnenia zákonom požadovanej 
podmienky preukázania nalieha-
vosti právneho záujmu na určení 
tohto práva. Na vznik právneho 
záujmu žalobcu na určení pritom 
stačí také správanie žalovaného, 
ktoré svedčí o jeho úmysle porušiť 
právo žalobcu, resp. spôsobiť mu 
ujmu na jeho právnom postavení. 

Čo sa týka naliehavého právne-
ho záujmu vyplývajúceho z  oso-
bitného právneho predpisu, tento 
je možné deklarovať napr. preruše-
ním správneho alebo obdobného 
konania zo strany správneho or-
gánu až do doby, pokiaľ o obsahu 
námietok účastníkov nerozhodne 
príslušný súd na základe nimi po-
danej určovacej žaloby.

Posledným vecným právom 
k  cudzej veci, ktoré bolo v  úvo-
de príspevku uvedené, je zádržné 
právo v zmysle ust. § 151s Občian-
skeho zákonníka. Čo sa však týka 
otázky jeho zániku, toto nie je vo 
vzťahu k priľahlému pozemku by-
tového domu relevantné, nakoľko 
zádržné právo môže vzniknúť iba 
vo vzťahu k hnuteľným veciam.
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Napriek tomu však BytZ poj-
mom operuje v § 14b ods. 6, 
v zmysle ktorého „ak vlastníci by-
tov a nebytových priestorov v dome 
rozhodli o veci, nové rozhodnutie o 
tej istej veci nahrádza predchádza-
júce rozhodnutie. Pri hlasovaní o 
tej istej veci podľa odseku 1 do jed-
ného roka od platného hlasovania 
sa vyžaduje súhlas dvojtretinovej 
väčšiny hlasov všetkých vlastníkov 
bytov a nebytových priestorov v 
dome. Pri hlasovaní o tej istej veci 
podľa odseku 2 do jedného roka od 
platného hlasovania o tej istej veci 
sa vyžaduje súhlas štvorpätinovej 
väčšiny hlasov všetkých vlastníkov 
bytov a nebytových priestorov v 
dome. Pri hlasovaní o tej istej veci 
podľa odseku 4 do jedného roka od 
platného hlasovania o tej istej veci 
sa vyžaduje súhlas nadpolovičnej 
väčšiny hlasov všetkých vlastníkov 
bytov a nebytových priestorov v 
dome.“ Vzniká tu mnoho otázok, 
ktoré zohrávajú dôležitú úlohu 
už v základoch výkonu správy. Je 
zmena vo výške poplatku za vý-
kon správy takou zmenou v zmlu-
ve o výkone správy, že už možno 
hovoriť o  rozhodovaní o  novej 
zmluve ako o novej veci? Alebo je 
zmena v  osobe kandidáta na zá-
stupcu vlastníkov rozhodovaním 
o tej istej veci, ak o inom kandidá-
tovi vlastníci na schôdzi rozhodli 
tak, že ho neschválili? 

Keďže v  BytZ odpoveď nenáj-
deme, pozrieme sa aj na niektoré 
rozhodnutia v praxi. Súdy sa zho-
dujú a  majú pomerne jednotný 
výklad pojmu „tá istá vec“ v tom 
zmysle, že „musí ísť o tých istých 
účastníkov a ten istý predmet ko-
nania (to znamená že ide o totožný 
nárok uplatnený z totožného skut-
kového základu medzi totožnými 
účastníkmi konania – nie je pritom 
rozhodujúce, či pôvodní účastníci 
vystupujú v pôvodných procesných 
postaveniach).“  (Rozsudok NSSR 
sp. zn. 5 Ccdo 31/2011 zo dňa 
06.12.2012). Totožnosť konania sa 
skúma tak, že o to isté konanie ide 
vtedy, ak je daná totožnosť veci a 
zároveň totožnosť účastníkov. 

Ak  vyššie uvedené zjednoduší-
me a premietneme do hmotného 
práva, najmä do záväzkového, je 
možné konštatovať, že o  tej is-
tej veci hovoríme vtedy, ak ide 
o totožnosť  predmetu  (zmluvy) 
a  účastníkov  (zmluvných strán). 
To znamená, že ak sa napr. roz-
hoduje o zmene zmluvných pod-
mienok medzi tými istými účast-
níkmi zmluvy a  predmet zmluvy 
sa nemení, je zachovaná totožnosť 
veci. Ak by došlo k uzavretiu do-
datku k zmluve o výkone správy, 
ktorého obsahom je pre už plat-

nú zmluvu úplne nová vec, nejde 
o  rozhodovanie o  tej istej veci. 
Rovnako by nešlo o  tú istú vec, 
ak by sa rozhodovalo výhradne 
len o  zmene výšky poplatku za 
výkon správy. Takéto rozhodova-
nie predstavuje novú vec a  o  tú 
istú vec by išlo vtedy, ak by už raz 
zvýšený poplatok za výkon správy 
nebol schválený tak, že sa vlastníci 
rozhodli, že ho neprijímajú (nad-
polovičná väčšina hlasovala ako 
„nie“). Nakoľko neexistuje jed-
notné, resp. žiadne striktné výkla-
dové pravidlo, musíme sa na túto 
problematiku vykladať v súlade s 
účelom a  sledovaným cieľom zá-
konného ustanovenia a  so zdra-
vým rozumom.

Čo je možné považovať 
za rozhodnutie 
vlastníkov?

Veľmi častým javom je nespráv-
ne zachytený výsledok hlasovania 
v zápisniciach o hlasovaní. Je totiž 
rozdiel medzi záverom „rozhod-
nutie nebolo prijaté“ a „vlastníci 
neschválili“. Riešenie tohto roz-
dielu hrá hlavnú úlohu posudzo-
vaní toho , či ide o  tú istú vec v 
ďalšom hlasovaní. Zo záveru hla-
sovania  musí byť jasné, z  akého 
dôvodu nebol návrh prijatý, t.j. 
či návrh nebol schválený kvôli 
absentujúcemu kvóru alebo z dô-
vodu vyjadrenia nesúhlasu „po-
trebného počtu“ vlastníkov s po-
loženou otázkou. Je mimoriadne 
dôležité, aby pred hlasovaním 

o každom programovom bode, 
mal ten, kto vedie schôdzu alebo 
organizuje písomné hlasovanie, 
úplne jasno vo výške minimálne-
ho kvóra potrebného pre prijatie 
rozhodnutia.

Napr. vlastníci na jednej 
schôdzi môžu hlasovať o  voľbe 
zástupcu vlastníkov, o  výške od-
meny zástupcu vlastníkov a o 
zmluve o  úvere. Ide o  otázky, na 
prijatie ktorých je potrebný roz-
dielny počet hlasov. Kým na voľ-
bu zástupcu vlastníkov stačí roz-
hodnutie nadpolovičnej väčšiny 
prítomných vlastníkov podľa § 
14b ods. 4 BytZ, na rozhodnutie 
o výške odmeny treba súhlas nad-
polovičnej väčšiny všetkých vlast-
níkov podľa § 14b ods. 1 písm. h) 
BytZ a  na odsúhlasenie zmluvy 
o úvere sa vyžaduje hlas dvojtre-
tinovej väčšiny všetkých vlastní-
kov podľa § 14b ods. 2 písm. b) 
BytZ. Ak je na schôdzi prítomní 
50 vlastníkov z 90, tak na to, aby 
bolo o  predmetných otázkach 
prijaté rozhodnutie, je potreb-
né nasledovné kvórum a otázka 
veci rozhodnutej sa posudzuje 
nasledovne:

1. Na zvolenie osoby za zá-
stupcu vlastníkov je po-
trebný hlas „áno“ 26 osôb. 
1.1. Ak 26 vlastníkov zvolí ur-
čitú osobu za zástupcu, vec je 
nesporná: zástupca je zvolený 
a  ak do jedného roka by chce-
li vlastníci zvoliť inú osobu 

za zástupcu, potrebujú na to 
zvýšené kvórum podľa § 14b 
ods. 6 BytZ, t. j. súhlas nadpo-
lovičnej väčšiny hlasov všet-
kých vlastníkov, t. j. 46 hlasov. 
1.2. Ak 26 nezvolia určitú oso-
bu za zástupcu, t. j. z 50 prítom-
ných vlastníkov hlasuje „za“ 18 
z nich, „proti“ 20 z nich a 12 sa 
hlasovania zdrží, zástupca zvo-
lený nebude a teda nie je vo veci 
rozhodnuté. Na ďalšej schôdzi 
bude postačovať opäť minimál-
ne kvórum, a teda nadpolovičná 
väčšina prítomných. Nepôjde 
teda o hlasovanie o tej istej veci.

2. Za predpokladu prítomnos-
ti 50 vlastníkov na schôdzi je 
na odsúhlasenie odmeny zá-
stupcu vlastníkov potrebných 
46 hlasov a nastať môžu na-
sledovné modelové situácie: 
2.1. Odmenu odsúhlasia aspoň 
46 vlastníci s  hlasom „áno“. 
Rozhodnutie je prijaté, v  prí-
pade opakovaného hlasovania 
v  lehote jedného roka ide o  tú 
istú vec a  na prijatie nového 
rozhodnutia sa bude vyžado-
vať súhlas dvojtretinovej väč-
šiny hlasov všetkých vlastní-
kov podľa § 14b ods. 6 BytZ. 
2.2. Ak 46 vyjadrujú svoj nesú-
hlas s  výškou odmeny (hlasujú 
spôsobom „nie“), rozhodnu-
tie hoci záporné, ale je prija-
té. Na ďalšej schôdzi bude na 
prijatie „nového“ rozhodnutia 
potrebných aspoň 60 rovna-
kých hlasov, teda dvojtretinová 

väčšina všetkých vlastníkov. 
2.3. Ak bude  hlasovať presne 
polovica vlastníkov (45) alebo 
menej, rozhodnutie nebude pri-
jaté, nakoľko nehlasoval záko-
nom predpokladaný minimálny 
počet vlastníkov.

3. Na schválenie zmluvy o  úvere 
je potrebné pozitívne hlasova-
nie spôsobom „áno“ aspoň 60 
vlastníkov. Ak sa schôdze zú-
častní len skupina 50 hlasov, 
rozhodnutie nemôže byť pri-
jaté, nakoľko nie je dosiahnuté 
zákonom požadované kvórum. 
Na ďalšej schôdzi teda bude 
postačovať zákonom stanove-
né základné (nie zvýšené) kvó-
rum. Komplikácie a  nejasnosti 
môžu nastať najmä vtedy, ak 
sa schôdze zúčastní potrebný 
počet vlastníkov s  potrebným 
počtom hlasov, no určitá skupi-
na má k obsahu zmluvy o úvere 
výhrady a  o  zmluve je najmä 
z  toho dôvodu rozhodnuté ne-
gatívnym spôsobom, teda spô-
sobom „nie“. V prípade, ak tieto 
výhrady sa týkajú len menších 
formálnych zmien bez výrazné-
ho zásahu do obsahu, na prija-
tie zmluvy (zmenu pôvodného 
výsledku rozhodovania z „nie“ 
na „áno“) je potrebné dosiahnuť 
zvýšené kvórum, nakoľko sa 
z dôvodu len formálnych zmien 
nemenil obsah a  zmysel veci. 
Dôležité je ale posudzovať, čo 
ešte je len formálnou zmenou 
a čo je výrazný zásah do obsahu 
zmluvy. Za významnú zmenu 
v  obsahu zmluvy je potrebné 
považovať takú skutočnosť, kto-
rá má výrazný vplyv na rozho-
dovanie o  celkovej otázke, bez 
ktorej by nebol dosiahnutý účel 
a cieľ prijatia zmluvy a bez kto-
rej by vlastníci nemali záujem 
o jej uzavretie. V takýchto ostat-
ných prípadoch už nie je mož-
né hovoriť o  tej istej veci. Po 
takýchto zásahoch je potrebné 
na prijatie nového rozhodnutia 
dosiahnuť už zvýšené kvórum. 

Z praxe vyberáme pár 
príkladov nedávno 
položených otázok

Vlastníci neschvália zmlu-
vu o výkone správy lebo im 
prekážajú niektoré jej časti 
(napr. odmena, kompetencie a 
pod…). Správca zmluvu upraví 
a nechá o takto vytvorenej no-
vej zmluve hlasovať.  Je to hla-
sovanie o tej istej veci alebo nie? 

Nejde o  tú istú vec, nakoľko 
ide o  výrazný zásah do podstat-
ných ustanovení zmluvy o výkone 
správy ako takej. Pokiaľ by zmena 

Pojem „tej istej veci“ podľa bytového zákona  
a rozhodovanie o nej

Inštitút „tej istej veci“ (z lat. výrazu „ne bis in idem“, v preklade „nie dva krát o tom istom“) je v právnych poriadkoch a teóriách 
riešená rôzne v závislosti od konkrétnej otázky. Obsahom tejto zásady je netrestať osobu dva krát za ten istý skutok, no v určitých 
prípadoch môže dochádzať k súbehu trestov, napr. súbeh trestného a daňového postihu. V kontexte k zákonu č. 182/1993 Z. z. 
o vlastníctve bytov a nebytových priestorov (ďalej ako „BytZ“) je tento inštitút dôležitý z hľadiska vykladania a objasnenia pojmu 
„tá istá vec“. BytZ tento pojem nedefinuje a nestanovuje ani výkladové pravidlo podľa ktorého by bolo možné určiť, čo je v tom 
ktorom prípade tá istá vec.
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Bytový zákon operuje pojmom 
„prehlasovaný vlastník“ v texte tri 
krát:
1. v § 8b ods. 1, v zmysle ktorého 

správca zastupuje v  konaní na 
súde vlastníkov bytov a  neby-
tových priestorov v dome, proti 
ktorým smeruje návrh na zača-
tie konania podaný prehlasova-
ným vlastníkom

2. v § 14 ods. 8, v zmysle ktorého 
má  prehlasovaný vlastníkby-
tu alebo nebytového priestoru 
v  dome právo obrátiť sa do 30 
kalendárnych dní od oznáme-
nia o  výsledku hlasovania na 
súd, aby vo veci rozhodol, inak 
jeho právo zaniká.
Definovanie pojmu „prehlaso-

vaný vlastník“ je veľmi dôležité aj 
z toho dôvodu, že práva § 14 ods. 
8 určuje, že v prípade ak sa v  le-
hote 30 dní na súd takýto vlast-
ník neobráti, jeho právo zaniká, 
v  zmysle teórie práva ide teda o 
pre prekluzívnu lehotu. Preto by 
malo byť jasné, kto spadá do tej-
to skupiny a  kto nie. V  každom 
prípade je nutné uviesť, že ak 
sa prehlasovaný vlastník podľa 
tohto ustanovenia obráti na súd, 
jeho podanie musí byť smerova-
né proti vlastníkom bytov a  ne-
bytových priestorov v  bytovom, 
ktorí žalobcu prehlasovali. Opäť 
nie je jednoznačne určené, čo sa 
touto skupinou rozumie. Či sú 
to všetci vlastníci bytov a  neby-
tových priestorov v  dome alebo 
je to skupina vlastníkov prítom-
ných na konkrétnej schôdzi, ktorí 
daného vlastníka reálne prehlaso-
vali. Každopádne je nutné uviesť, 
že právo obrátiť sa na súd má 
výhradne len vlastník bytu alebo 
nebytového priestoru. Nemôže 
tak urobiť nájomca, jedine ak by 
na túto činnosť bol výslovne spl-
nomocnený priamo vlastníkom 

bytu alebo nebytového priestoru 
a v tomto prípade by nájomca ko-
nal v mene vlastníka. Sám by však 
takýto návrh podať nemohol.

Nadviazal by som na odsek je-
den § 14, v  zmysle ktorého „má 
vlastník bytu alebo nebytového 
priestoru v  dome právo a  povin-
nosť zúčastňovať sa na správe 
a  na schôdzi vlastníkov hlasova-
ním rozhodovať ako spoluvlastník 
o ….“. Uvedené samozrejme platí 
aj pre hlasovanie na zhromaždení 
spoločenstva. Poukázal by som 
práve na spojenie  „právo a  po-
vinnosť“ podľa ktorého je možné 
určiť hranicu medzi prehlasova-
ným a (ne)prehlasovaným vlast-
níkom. Ak vychádzame z určenia, 
že účasť na správe a  hlasovaní je 
právom a  povinnosťou zároveň, 
tak je jasné, že za prehlasované-
ho vlastníka určíme len toho, kto 
sa danej konkrétnej schôdzi zú-
častnil, ale nehlasoval, prípadne 
hlasoval proti výsledku schôdze. 
Každopádne bol fyzicky prítom-
ný a  mal možnosť vyjadriť svoj 
názor na body schôdze. Vyložil si 
text zákona v plnej správnosti tak, 
že išlo tak ako o  jeho právo, tak 
aj o  jeho povinnosť, ktorú si spl-
nil. Uviedol by som na podporu 
tohto argumentu aj rozhodnutie 

Krajského súdu v Prešove sp. zn. 
5Co/195/2013 zo dňa 9.9.2014, 
v  ktorom sa uvádza že  „opráv-
nenie podať žalobu o neplatnosť 
schôdze, písomného hlasovania 
patrí vlastníkom, ktorí sa schôdze 
(zhromaždenia) síce zúčastnili a 
o konkrétnej otázke nehlasovali, 
resp. sa zdržali hlasovania alebo 
ich hlasovanie proti by neovplyvni-
lo výsledky hlasovania.“

Druhým názorom na určenie 
prehlasovaného vlastníka je, že 
ide o  takú osobu, ktorá je v  kaž-
dom prípade prehlasovaná. Stačí 
ju teda z  objektívneho pohľadu 
zaradiť do širšej skupiny osôb, 
proti ktorým smeruje rozhodnu-
tie prijaté na schôdzi. Bez ohľa-
du na to, či sa schôdze zúčastnila 
alebo nie. Takýto vlastník si môže 
povedať, že je fakticky prehlaso-
vaným, lebo spadá do skupiny 
ľudí, ktorí nehlasovali za prijatie 
konkrétneho rozhodnutia. Takýto 
vlastník ale akosi zabúda na svo-
je povinnosti a myslí len na svoje 
práva. Vykladá si zákon a  svoju 
osobnú pozíciu reštriktívne a po-
zerá len jednou optikou na prob-
lematiku z  vlastného uhla. Podľa 
môjho názoru by mal súd poda-
nie vlastníka, ktorý nebol prítom-
ný na hlasovaní a  podal návrh 

na rozhodnutie vo veci, zamiet-
nuť, práve z  dôvodu neúčasti na 
schôdzi. Širšie chápanie obsahu 
pojmu „prehlasovaný vlastník“ si 
privlastnil Okresný súd v Bánov-
ciach nad Bebravou v rozhodnutí 
číslo 2C/9/2017 zo dňa 21.3.2017, 
v  ktorom uznal za prehlasované-
ho vlastníka takú osobu, ktorá na 
schôdzi nebola prítomná a  pri-
znal jej postavenie tzv. opomenu-
tého vlastníka. Problematickým je 
odôvodnenie tohto rozhodnutia, 
podľa ktorého „bola potrebná väč-
šina vlastníkov za predmetný ná-
vrh a pri rozhodovaní sa tak uplat-
nil väčšinový princíp, a teda vôľa 
väčšiny. Na uvedenom by nemenila 
nič ani účasť žalobcu na písomnom 
hlasovaní, resp. vyjadrenie jeho ne-
súhlasu s predkladaným návrhom“. 
Súdu zrejme uniklo, že je možná 
situácia, kedy by jeden hlas „pro-
ti“ mohol spôsobiť rovnosť hlasov. 
Vždy ide totiž o jeden konkrétny 
hlas, ktorý sa viaže na byt a neby-
tový priestor, ktorý má veľkú váhu 
práve z  titulu práva a  povinnosti 
vlastníka.

Špecifickým v tejto oblasti je ná-
zor Krajského súdu v Prešove sp. 
zn. 21Co/4/2013 zo dňa 4.7.2013, 
v  ktorom sa uvádza, že  „žalobca 
má ako vlastník bytu popri špecific-
kom právnom prostriedku obsiah-
nutom v ustanovení § 14 bytového 
zákona aj obecné právne prostried-
ky súdnej ochrany na zvrátenie 
stavu, ktorý vznikol v dôsledku 
rozhodnutia prijatého aj formou 
písomného hlasovania, a to určo-
vacou žalobou podľa ustanovenia § 
80 písm. c) O.s.p. Nemožno tak vy-
lúčiť možnosť preskúmavania roz-
hodnutia vlastníkov bytov okrem 
prípadov podľa § 14 cit. zákona. 
Súd je oprávnený rozhodovať o 
určení neplatnosti či o zrušení pri-

jatých rozhodnutí a je oprávnený 
preskúmavať prijaté rozhodnutia 
a existuje viacero možností kedy 
sa môžu vlastníci obrátiť s návr-
hom na preskúmanie rozhodnutia 
na súd, ale v prejednávanej veci 
prijaté rozhodnutie je výsledkom 
procesu kolektívneho rozhodo-
vania, je vôľou   vlastníkov bytov. 
Ide o rozhodovanie a rozhodovací 
proces určitej skupiny oprávnených 
subjektov formou hlasovania kto-
rému predchádza určitý formálny 
postup upravený v zákone podľa 
formy hlasovania.“Odôvodnenie 
rozhodnutia je podľa môjho ná-
zoru chaotické a nespĺňa svoj účel. 
Je kontraproduktívne práve kvôli 
uvedeniu hlasovania ako spôso-
bu kolektívneho rozhodovania. 
Z toho dôvodu by sa na tento typ 
rozhodovania mali vťahovať práve 
ustanovenia zákona č. 182/1993 
Z. z.. 30-dňová lehota, počas kto-
rej sa môže prehlasovaný vlastník 
obrátiť na súd, je lehotou preklu-
zívnou. Znamená to, že uplynu-
tím tejto lehoty jeho právo zaniká. 
Samotný text § 14 ods. 8 uvádza, 
že  „inak jeho právo zaniká“. Na 
základe uvedeného by teda návrh 
prehlasovaného vlastníka na ur-
čenie vo veci súdom mal byť za-
mietnutý. V opačnom prípade by 
ustanovenie § 14 ods. 8 bytového 
zákona nemalo žiadny zmysel.

Ideálnym riešením by mohlo 
byť definovanie postavenia pre-
hlasovaného vlastníka v  novom 
zákone o správe bytových domov 
tým spôsobom, že by sa uvede-
né právo priznalo len vlastníkovi 
prítomnému na schôdzi alebo 
zhromaždení. Kým však uvedená 
situácia nastane, a  ja verím že to 
nebude až tak ďaleká budúcnosť, 
budeme musieť praktické problé-
my prekonávať výkladom zákona.

spočívala iba v určitom jednom 
odseku po formálnej stránke, ale 
jeho obsah by ostal zachovaný, 
išlo by o  tú istú vec. Je potrebné 
vychádzať z  konkrétneho porov-
nania starej a novej zmluvy.

Vlastníci neschvália uzavretie 
zmluvy o dielo s dodávateľom 
na obnovu ktorého odporučila 
komisia, ktorú si predtým zvo-
lili ako poradný orgán. V ďal-
šom priebehu odporučia iného 
dodávateľa na obnovu resp. 
sporné časti zmluvy sa upravia. 
Je to hlasovanie o tej istej veci? 

Áno, pokiaľ rozhodnutie vlast-
níkov spočíva v  jasnom prejave 
výsledku hlasovania „nie“ a  nie 
v  neschválení zmluvy z  dôvodu 
nedostatočného kvóra (teda že je 
dosiahnutý stav, kedy rozhodnu-
tie nebolo prijaté). V tomto prípa-
de je potrebné vyššie kvórum.

Vlastníci na schôdzi volia zá-
stupcu vlastníkov. Je ich prítom-
ných 10 z  celkového počtu 34… 
Fero získal len 4 hlasy a tak ho 
nezvolili. Správca požiada vý-
zvou vlastníkov, že ak má nie-
kto záujem o  funkciu zástupcu, 
nech sa prihlási a v najbližšom 
písomnom hlasovaní nechá o 
tejto veci rozhodnúť. Prihlásil sa 
len jeden – Juraj. Je takáto voľ-
ba ZV hlasovanie o tej istej veci? 

Ide o  podobnú situáciu, ako 
v  druhom prípade. Ak nie je spl-
nená podmienka prijatia rozhod-
nutia nadpolovičnou väčšinou hla-
sov vlastníkov bytov a nebytových 
priestorov v dome, ktorí sú prí-
tomní na schôdzi vlastníkov alebo 
sa zúčastnili písomného hlasova-
nia podľa § 14b ods. 4 BytZ tak na 
to, aby bol Juraj na nasledujúcom 
hlasovaní zvolený, postačí ak získa 

nadpolovičnú väčšinu hlasov prí-
tomných vlastníkov.

Neexistuje jednotné pravidlo 
na určenie, čo znamená tá istá 
vec podľa bytového zákona. Kaž-
dý prípad, každú otázku, každý 
bod schôdze alebo písomného 
hlasovania treba posudzovať 
individuálne s komplexným po-
hľadom na vec. Avšak v súvislosti 
s  touto problematikou môžeme 
ako nepopierateľný fakt akcepto-
vať tvrdenie, že stanovenie správ-
neho kvóra je pre záver hlasovania 
kľúčovou otázkou. Na to, aby sku-
točne išlo o hlasovanie o  tej istej 
veci na schôdzi, na ktorej sa roz-
hoduje o  už rozhodnutej veci do 
jedného roka, vyžaduje sa prijatie 
rozhodnutia na predchádzajúcej 
schôdzi zákonom predpoklada-
ným kvórom. Hlasovanie o veci, o 
ktorej nebolo prijaté rozhodnutie, 
t. j. nehlasovalo zákonom predpo-

kladané kvórum, nie je dôvodom 
a právnym základom aplikovania 
zvýšeného kvóra pri ďalšom hla-
sovaní, a  to ani v  prípade, ak sa 
hlasovanie koná do jedného roka.

Niektoré súdne rozhodnutia ob-
sahujú výklad tohto pojmu v pro-
cesnoprávnej rovine. Napr. v roz-
sudku NSSR č. 5 Cdo 191/2009 
zo dňa 12.10.2010  „Najvyšší súd 
poznamenáva, že o tú istú vec ide 
vtedy, keď v novom konaní ide o 
ten istý nárok alebo stav, o kto-
rom bolo právoplatne rozhodnuté, 
a ak sa týka rovnakého predmetu 
konania a tých istých osôb. Pritom 
nie je významné, či rovnaké osoby 
majú v novom konaní rovnaké ale-
bo rozdielne procesné postavenie 
(či ten, kto bol v skoršom konaní 
navrhovateľom, je navrhovateľom 
aj v novom konaní alebo má po-
stavenie odporcu a naopak). Ten 
istý predmet konania je daný, ak 

ten istý nárok alebo stav vymedze-
ný návrhovým petitom vyplýva z 
rovnakých skutkových tvrdení, z 
ktorých bol uplatnený (t.j. vyplýva 
z rovnakého skutku). Konanie sa 
týka tých istých osôb v prípade, ak 
v novom konaní vystupujú právni 
nástupcovia pôvodných účastní-
kov (či už z dôvodu univerzálnej 
alebo singulárnej sukcesie). Pre 
posúdenie, či je daná prekážka veci 
právoplatne rozhodnutej, nie je vý-
znamné, ako súd po právnej strán-
ke posúdil skutkový dej, ktorý bol 
predmetom pôvodného konania. 
Prekážka veci právoplatne rozhod-
nutej je daná aj vtedy, pokiaľ určitý 
skutkový dej (skutok) bol po práv-
nej stránke v pôvodnom konaní 
posúdení nesprávne alebo neúplne, 
resp. inak.“ (S touto „poznámkou“ 
súdu je identická aj napr. právna 
veta rozhodnutia  NSSR 4 Cdo 
24/2013).

Kto je prehlasovaný vlastník?
Navrhujem neotvárať každý príspevok a článok tým, že označím zákon č. 182/1993 Z. z. o vlastníctve bytov a nebytových 
priestorov za „bytový“. No jednak som tak už práve teraz urobil, ale dúfam že drvivá väčšina čitateľov bude chápať obsah pojmu 
„bytový zákon“. Používa mnoho nepresných, zavádzajúcich pojmov ako napr. „ostatní vlastníci, mať právo a povinnosť, vzniká zo 
zákona“, ale aj „prehlasovaný vlastník“.
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Zákon o sťažnostiach totiž 
v ust. § 2 ods. 1 určuje, 
že: „Podľa tohto zákona 
postupujú orgány verejnej 
správy, ktorými sú:
a. orgány štátnej správy 
a nimi zriadené organizá-
cie,
b. orgány územnej samo-
správy a nimi zriadené 
organizácie,
c. osoby, ktorým zákon 
zveril rozhodovanie o prá-
vach, právom chránených 
záujmových alebo povin-
nostiach iných osôb.“

Nastáva teda otázka, či 
spoločnosť s ručením 
obmedzeným, nezisková 
organizácia alebo mestská 
príspevková organizácia 
sú ako zriadené organi-
zácie v zmysle písmena 
b) zákona o sťažnostiach 
povinnými osobami. 
V zmysle stanoviska Úradu 
vlády Slovenskej republiky 
vyplýva, „že správca byto-
vého domu nie je orgánom 
verejnej správy podľa ust. 
§2 ods. 1 písm. b) zákona 
o sťažnostiach, a to preto, 
že vzťahy správcu bytového 
domu k iným subjektom 
dotýkajúce sa jeho pôsob-
nosti sú upravené osobitný-
mi právnymi predpismi“.

Správcovia bytových domov 
ako podnikateľské subjek-
ty nespadajú pod režim zá-
kona o sťažnostiach a ne-
platí to ani pre organizácie 
zriadené mestom alebo 
obcou ako jediným spo-
ločníkom alebo zakladate-
ľom. Akejkoľvek sťažnosti 
podanej vlastníkom alebo 
treťou osobou v zmysle 
zákona o sťažnostiach mô-
žete venovať pozornosť len 
do takej miery, do akej vás 
ako správcu dotknutého 
domu „zaujímajú“ otázky 
a problémy vlastníkov.

Zákon o sťažnostiach  
v kontexte výkonu správy bytových domov
JUDR. MGR. MAREK PERDÍK, PREDSEDA ZLSBD 

V praxi často riešime otázku našich členov, či ako spoločnosť s ručením obmedzeným (s. r. o.) alebo nezisková organizácia, 
či mestská príspevková organizácia založená mestom alebo obcou ako jediným spoločníkom alebo zakladateľom, podliehajú 
režimu zákona o sťažnostiach. Hlavným problémom je otázka, či podanú sťažnosť alebo poskytovanie informácií vlastníkom 
musia vybaviť v lehote do 60 dní, tak ako to uvádza ust. § 13 ods. 1 zákona č. 9/2010 Z. z. zákon o sťažnostiach (ďalej ako „zákon 
o sťažnostiach“)
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Miestna akčná skupina Partnerstvo Južného 
Novohradu pomáha čerpať zdroje  
z EÚ na svojom území
Miestna akčná skupina (MAS) Partnerstvo Južného Novohradu je občianske združenie, ktoré má 
v súčasnosti 53 členov, z toho  27 obcí tvoriacich územie MAS , 11 subjektov občianskeho sektora  
a 16 podnikateľských subjektov z územia MAS.

MAS vypracovala Straté-
giu miestneho rozvoja 
vedeného komunitou 

(CLLD) Partnerstva Južného No-
vohradu, a po jej schválení zo stra-
ny Ministerstva pôdohospodárstva 
rozvoja vidieka SR získala finančné 
prostriedky na podporu rozvoja 
vidieka a podnikania. 

Na základe schválenej stratégie 
MAS vyhlasuje pre obce a  pod-
nikateľský sektor výzvy na pred-
kladanie projektov, následne pri-
jaté projekty posúdi a  odporučí 
na schválenie resp. schváli. Takto 
schválené projekty žiadatelia ná-
sledne zrealizujú a požiadajú o ich 
preplatenie MAS, resp. PPA  

MAS poskytuje finančné pros-
triedky z  Programu rozvoja vidie-
ka (PRV) SR a Integrovaného re-
gionálneho operačného programu 
(IROP). 

Prostredníctvom MAS Partner-
stvo Južného Novohradu môžu 
subjekty ako obce a  podnikatelia 
z  územia MAS  čerpať zdroje z 
Európskej únie a štátneho rozpoč-
tu už od roku 2019, a to z IROP a 
PRV. 

V  rámci výziev IROP sa poda-
rilo zrealizovať 18 projektov, ktoré 
sú viditeľné v celom regióne. Vďa-
ka nim prišlo do regiónu viac ako 
530 tisíc eur. Projekty boli zame-
rané na výstavbu a rekonštrukcie 
chodníkov, zvyšovanie bezpečnos-
ti cestnej premávky ( vybudovanie 
záchytných parkovísk, verejného 
osvetlenia, inštalácia meračov 
rýchlosti), výstavbu a  rekonštruk-
ciu autobusových zastávok, ako aj 
modernizáciu učební ZŠ. Finančné 
prostriedky smerovali aj na pod-
porou podnikania. 

Z PRV bolo podporených  10 
projektov, v rámci ktorých sa zre-
alizovali detské ihriská a  fitnes 
ihrisko, amfiteáter, rekonštrukcia 
kultúrneho domu, rekonštrukcia 
budovy koncertnej sály, a  podpo-
rili sa aj podnikateľské subjekty 
pôsobiaceho v  cestovnom ruchu 
a potravinárskom priemysle.  

Medzi úspešných žiadateľov 
patrí mesto Fiľakovo, ktoré od MAS 
získalo podporu na  vybudovanie 
a  vybavenie troch učební v  troch 
základných školách v  zriaďovateľ-
skej pôsobnosti mesta Fiľakovo, 
MAS  taktiež finančne podporila 
rekonštrukciu budovy koncertnej 
sály, výstavbu dvoch autobusových 
zastávok, a  to v  sume spolu cca 
73 500,- EUR.

Ďalšími úspešným žiadateľom je 

obec Veľké Dravce, ktorá získala na 
rekonštrukciu a  výstavbu chodní-
kov v obci a na výstavbu detského 
ihriska 53 700,- EUR. 

Obec Fiľakovské Kováče získala 
sumu 53  500,- EUR na výstavbu 

autobusových zastávok v  častiach 
Fiľakovské Kováče, Fiľakovské 
Kľačany a Kurtáň, a obec Rapovce 
zo získaného príspevku vo výške 
93 500,- EUR vybudovala záchytné 
parkovisko. 

Ďalej MAS podporila detské ih-
risko v obci Lipovany,  detské ih-
risko a autobusovú zastávku v obci 
Prša,  autobusové zastávky, výstav-
bu chodníka a výstavbu amfiteátra 
v obci Ratka, fitnes ihrisko v obci 
Pinciná výstavbu autobusovej za-
stávky a  rekonštrukciu verejného 
osvetlenia v obci Kalonda, rekon-
štrukciu kultúrneho domu a chod-
níkov v obci Boľkovce a ďalšie.   

MAS taktiež podporila podni-
kateľský sektor, a  to vybudovanie 
keramickej dielne v  obci Prša, 
ktorá bude  poskytovať  klientom 
a návštevníkom prostredníctvom 
popularizácie tradičného remes-
la možnosť vzdelávať sa v oblasti 
keramickej výroby, vytvoriť si svoj 
vlastný predmet alebo si objednať/
nakúpiť vybraný jedinečný pro-
dukt z Novohradu.

MAS taktiež podporila rozvoj 

výrobného procesu zmrzlinových 
špecialít plnených do pohárikov a 
logistiky spoločnosti zaoberajúcej 
sa výrobou zmrzlín, ako aj spoloč-
nosť podnikajúcu v cestovnom ru-
chu, a to príspevkom na výstavbu 
miestnosti na relaxáciu, zariadenie 
kuchyne a vinotéky. 

Viac o činnosti MAS, podpore-
ných a  zrealizovaných projektoch 
nájdete na stránke www.juznyno-
vohrad.sk .

V  súčasnosti MAS pokračuje 
s  vyhlasovaním výziev na pred-
kladanie projektov a  prijímaní 
a  posudzovaní projektov, pričom 
k dnešnému dňu bolo prijatých 14 
projektov s  celkovou výškou žia-
daného finančného príspevku cca 
600 000,- EUR.

Zdroj: Jana ŤAŽKÁ 
manažér MAS, 

Partnerstvo Južného Novohradu

Autobusové zastávky v obci Ratka     Rekonštrukcia prístrešku pri autobusovej zastávke - Kalonda

Vybudovanie keramickej dielne v obci Prša  
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Kraj sa zaoberá 
rozšírením existujúcej 
cyklotrasy medzi 
Zvolenom a Sliačom
Banskobystrický samosprávny kraj (BBSK) pokračuje 
s prípravou na rozšírenie existujúcej cyklotrasy 
medzi Zvolenom a Sliačom. Zväčšiť ju plánujú pre 
vysokú intenzitu jej využívania cyklistami, chodcami i 
korčuliarmi. 

Informovala o tom hovorky-
ňa BBSK Lenka Štepáneková. 
Dodala, že v súčasnosti vy-

hodnocujú verejné obstarávanie 
na projektovú dokumentáciu pre 
územné rozhodnutie s náležitos-
ťami dokumentácie pre stavebné 
povolenie. „Po vypracovaní pro-
jektovej dokumentácie bude po-
trebné zabezpečiť vydanie územ-
ného rozhodnutia a následne 
stavebného povolenia," objasnila 
s tým, že tomu bude predchádzať 
majetkovoprávne vysporiadanie 
dotknutých pozemkov. Po zohľad-
není týchto procesov je podľa nej 
predpoklad uskutočnenia stavby 
najskôr v roku 2026.

Ako ďalej uviedla, v súčasnosti 
je šírka cyklotrasy 2,5 metra, pre 
veľa užívateľov však už nevyho-
vuje aktuálnym normatívnym po-
žiadavkám. Preto sú potom podľa 
BBSK na tomto úseku kolízie. Z 
tohto dôvodu ju kraj rozšíri vybu-
dovaním paralelnej cesty v šírke 

tri metre. Viesť bude takzvanou 
vzdušnou pätou hrádze. Vytvoria 
tak samostatnú cestu, ktorá bude 
slúžiť výlučne pre cyklistov. Pre 
chodcov bude naďalej slúžiť pô-
vodná asfaltová cesta na hrádzi.

Informácie o trasách v BBSK sú 
dostupné na stiahnutie do smart 
telefónov. Umožňuje to platforma 
na webe www.zahoramizadolami.
sk. „V súčasnosti v nej cyklisti náj-
du viac ako 170 tipov na výlety," 
priblížila výkonná riaditeľka Kraj-
skej organizácie cestovného ruchu 
Banskobystrický kraj Turizmus 
Zuzana Jóbová. 

V Banskobystrickom kraji je 
viac ako 4000 kilometrov zna-
čených cyklotrás. Patria tam aj 
Krížna vo Veľkej Fatre a Kráľova 
hoľa v Nízkych Tatrách, čo sú v 
rámci Slovenska najvyššie polože-
né miesta dostupné po značených 
trasách.

(TASR)
Ilustračná snímka: Teraz.sk

Obce v Novohrade budujú 
infraštruktúru pre cykloturizmus 
a splav Ipľa
Novohradské obce Bušince, Dolná Strehová, Trenč a Veľké Zlievce 
spolupracujú pri budovaní turistickej infraštruktúry. Na hranici okresov 
Lučenec a Veľký Krtíš rozvíjajú líniu Balassa-Madách, prostredníctvom 
ktorej chcú vytvoriť atraktívny turistický produkt regiónu. V Dolnej 
Strehovej vznikla nová cyklopožičovňa, v obci Trenč zas stály dok pre 
zabezpečenie naloďovania na splav rieky Ipeľ. Informovala o tom výkonná 
riaditeľka krajskej organizácie cestovného ruchu Banskobystrický kraj 
Turizmus Zuzana Jóbová.

Nová cyklopožičovňa v 
Dolnej Strehovej pribudla 
v areáli tunajšieho termál-

neho kúpaliska. Ďalšou aktivitou 
v rámci spolupráce novohrad-
ských obcí je úprava vyznačenej 
cyklotrasy medzi Dolnou Streho-
vou a obcou Trenč v susednom 
okrese. Tu zas v rámci projektu 
vznikol nový stály dok pre zabez-
pečenie naloďovania na splav rie-
ky Ipeľ. Pre prepojenie cykloturiz-
mu so splavovaním obec zakúpila 
aj nový cyklovozík.

„Návštevník vďaka novému vo-
zíku bude môcť odovzdať bicykel 
pri Madáchovom moste, následne 
splaviť Ipeľ smerom k obci Bušin-
ce, kde mu jeho bicykel prevezie-
me na cyklovozíku a on si ho tam 
vyzdvihne po dokončení splavu," 
vysvetlil starosta obce Trenč An-
drej Barcík.

Ďalšou aktivitou spolupráce 
samospráv bolo vytvorenie turis-
tickej útulne v priestoroch býva-
lých kasární v cieľovom prístave v 
obci Bušince. V rámci spoločných 
aktivít sa tiež vybuduje nová, pre-
pojovacia lesná cyklotrasa z obce 
Veľké Zlievce do Dolnej Streho-
vej. Realizáciu projektu podporila 
Rozvojová agentúra Banskobys-
trického samosprávneho kraja 

(BBSK) sumou 35.000 eur, ďalších 
22.000 eur do projektu vložili sa-
mosprávy.

„Vytvorenie produktovej línie 
Balassa - Madách môže mať po-
zitívny ekonomický dopad na re-
gión, keďže sa môžu začať rozvíjať 
ostatné služby cestovného ruchu v 
regióne, ako sú napríklad reštau-
račné služby, ubytovacie služby a 
služby informačno-vzdelávacie," 
uviedol predseda komisie cestov-
ného ruchu a regionálneho rozvo-
ja krajského zastupiteľstva BBSK 
Attila Agócs.

Obce Novohradu spolupracujú 
aj pri čistení rieky Ipeľ. Do ak-

cie, ktorú každoročne organizujú 
dobrovoľníci, sa počas uplynulého 
víkendu zapojilo 15 samospráv. 
„Vyzbieralo sa 69 vriec drobného 
odpadu. Je to veľa, ale menej ako 
v minulosti," skonštatoval Barcík 
s tým, že cieľom podujatia bolo 
okrem vyčistenia rieky od odpad-
kov aj poukázanie na to, že rieka 
poskytuje možnosť ponúkať tu-
risticky atraktívny produkt, ktorý 
môže do regiónu pritiahnuť no-
vých návštevníkov.

(TASR)
Snímka zdroj: 

Región NOVOHRAD

Na Ulici Kornela Mahra vznikne prvá 
bicyklová cesta v Trnave
Na Ulici Kornela Mahra vznikne po jej rekonštrukcii 
prvá bicyklová cesta v Trnave. Dodatková tabuľa 
umožní aj vjazd motorových vozidiel. Maximálna 
povolená rýchlosť bude 30 kilometrov za hodinu. 
TASR o tom informovala hovorkyňa mesta Trnava 
Veronika Majtánová.

Plánovaná rekonštrukcia ulice zahŕňa okrem bicyklovej cesty aj 
renováciu chodníkov, úpravu parkovacích miest, inštaláciu nových 
spomaľovačov a výsadbu novej zelene. Od štvrtka 15. augusta do 
15. septembra bude ulica v úseku od Lomonosovovej po Ulicu Jána 
Bottu uzavretá pre motorovú dopravu. Obchádzková trasa povedie 
cez Ulicu Gejzu Dusíka, Lomonosovovu, Ulicu Bedřicha Smetanu a 
Ulicu Jána Bottu, na mieste bude dočasné dopravné značenie.
Pre motorové vozidlá bude po rekonštrukcii cesta jednosmerná v 
smere od Ulice Jána Bottu na Lomonosovovu. Cyklisti môžu bicyk-
lovú cestu využívať v celej šírke určenej pre ich smer jazdy. „Na Kor-
nela Mahra sa nachádza materská aj základná škola a ulica ústi k 
trom stredným školám, v blízkosti je tiež detské ihrisko a mnoho 
bytoviek. Zníženie rýchlosti a zvýšená pozornosť vodičov prináša 
bezpečnejšie a príjemnejšie prostredie pre všetkých účastníkov 
cestnej premávky," uviedol trnavský viceprimátor Marcel Krajčo.

(TASR)

TTSK odovzdal stavenisko budúcej 
cyklotrasy zhotoviteľovi prác
Trnavský samosprávny kraj (TTSK) odovzdal stavenisko ďalšieho úseku 
Vážskej cyklomagistrály zhotoviteľom stavby. Cyklotrasu od začiatku obce 
Zavar po trnavskú automobilku Stellantis v dĺžke 1,7 kilometra vybudujú 
spoločnosti CS a Swietelsky-Slovakia. Samotná výstavba by sa mala 
rozbehnúť na jeseň tohto roka, informovala krajská samospráva.

Súčasťou staveb-
ných prác bude aj 
výstavba cyklolávky 
ponad diaľnicu D1. 
Súhrnná cena 
stavebných prác za 
cyklotrasu a cyklo-
lávku je stanovená 
na 1,8 milióna eur. 
Výstavbu spolu-
financuje kraj z 
prostriedkov Plánu 
obnovy a odolnosti 
SR.

(TASR)
Obrázok zdroj: 

TTSK
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Absolventi stredných škôl sa môžu evidovať  
na úradoch práce, sociálnych vecí a rodiny aj  
po letných prázdninách
Evidencia na úrade práce, sociálnych vecí a rodiny je dobrovoľná. Urobiť tak môže každý, kto chce pracovať. Absolventi stredných 
škôl, ktorí si hľadajú uplatnenie na trhu práce, sa môžu evidovať do 10. septembra, aby im nevznikla povinnosť platiť si povinné 
zdravotné poistenie, ale len za predpokladu, že nebudú pokračovať v ďalšom štúdiu.

Úrady práce, sociálnych 
vecí a  rodiny dokážu ab-
solventov stredných škôl 

bez práce podporiť viacerými spô-
sobmi. Jedným z nich je uhrádza-
nie zdravotného poistenia za ab-
solventov v prípade, ak si podajú 
žiadosť o zaradenie do evidencie 
uchádzačov o  zamestnanie naj-
neskôr do 10. septembra. K  uve-
denému dátumu končí 10-dňová 
lehota na evidenciu po tom, ako 
prestane byť absolvent strednej 
školy považovaný za nezaopatre-
né dieťa. Za nezaopatrené dieťa je 
považovaný do 31. augusta v roku, 
v ktorom ukončí vzdelávanie bez 
pokračovania v  štúdiu na ďalšej 
škole. Kým je absolvent strednej 
školy považovaný za nezaopatre-
né dieťa, jeho rodič má nárok na 
prídavok na dieťa bez ohľadu na 
to, či sa absolvent pred týmto dá-
tumom zaeviduje na úrade práce 
ako uchádzač o zamestnanie.

Úrady práce, sociálnych vecí a 
rodiny ponúkajú absolventom aj 
viaceré nástroje pre uľahčenie ich 
uplatnenia na trhu práce s cieľom 
zvýšiť ich zamestnanosť a zamest-
nateľnosť. Okrem sprostredkova-
nia širokej ponuky pracovných 
pozícií a odborného poradenstva 

im môžu finančne pomôcť pri 
ďalšom rozvoji svojich schopnos-
ti. Ak si chcú doplniť vzdelanie, 
môžu úrad práce, sociálnych vecí 
a rodiny požiadať v rámci národ-
ného projektu Zručnosti pre trh 
práce o  zaplatenie vzdelávania 
podľa vlastného výberu, ktoré 
musí byť v súlade s  podmienkami 
projektu. Žiadosť o poskytnutie 
príspevku je potrebné podať naj-
neskôr 30 kalendárnych dní pred 
začiatkom kurzu. Úrady práce, 
sociálnych vecí a rodiny zaplatia 
vzdelávacie kurzy v plnej výške 
na základe splnenia podmienok 
uvedených v dohode o príspev-
ku na vzdelávanie. Znevýhodne-
ným uchádzačom o zamestnanie 
prispejú aj na pokrytie časti vý-
davkov súvisiacich s účasťou na 
prezenčnej forme vzdelávania vo 
výške 0,95 Eur/1 vyučovaciu ho-
dinu, najviac v sume 190 Eur.

Podpora 
zamestnávateľov pri 
zamestnávaní mladých, 
aj ich samotných

Rezort práce, sociálnych vecí 
a rodiny motivuje cez rôzne pro-
jekty aj zamestnávateľov, aby vy-
tvárali pracovné miesta pre mla-

dých ľudí. Ide napríklad o projekt 
Právo na prvé zamestnanie, v 
rámci ktorého sa po splnení pod-
mienok poskytuje finančný prí-
spevok zamestnávateľom. Príspe-
vok sa poskytuje najviac na dobu 
6 mesiacov jednorazovo na úhra-
du časti celkovej ceny práce na 
jedno vytvorené pracovné miesto 
na jeden mesiac vo výške 90 per-
cent celkovej ceny práce zamest-
nanca, najviac vo výške 1 318,53 
Eur mesačne. Celková výška pred-
pokladanej podpory pre jedného 
účastníka je 7 911,18 Eur.

Rovnako podporujú úrady 
práce, sociálnych vecí a rodiny aj 
priamo absolventov, ktorí sa roz-
hodnú samozamestnať. V  rámci 
jednej z  častí národného projek-
tu Finančné stimuly pre zamest-
nanosť si môžu podať žiadosť o 
finančný príspevok na začatie vy-

konávania samostatnej zárobko-
vej činnosti vo výške 7 534 EUR. 
Finančný príspevok je možné 
poskytnúť po splnení podmienok 
oprávnenosti poskytnutia finanč-
ného príspevku stanovených v 
rámci tohto národného projektu. 
Absolventi škôl, evidovaní viac 
ako jeden mesiac ako uchádzači 
o zamestnanie, môžu v rámci toh-
to národného projektu požiadať 
úrad práce, sociálnych vecí a ro-
diny o zaradenie na prax a o po-
skytnutie finančného príspevku 
na vykonávanie praxe. Mesačný 
príspevok je vo výške životného 
minima (aktuálne 273,99 Eur) 
po dobu 3-6 mesiacov a je určený 
uchádzačom vo veku do 30 rokov, 
ktorí dosiahli najviac stredné od-
borné vzdelanie a nepokračujú 
v  procese vzdelávania ani sa ne-
zúčastňujú na odbornej príprave. 

Prax je podporovaná predovšet-
kým u zamestnávateľov zo súk-
romného sektora a  na pozíciách 
v súlade s prioritami zelenej, soci-
álnej a digitálnej ekonomiky. 

Ako sa k službám úradu 
práce dostať?

Úrady práce ponúkajú aj ďalšie 
nástroje, ktoré môžu uchádzači 
o zamestnanie využiť podľa svo-
jej situácie a požiadaviek v snahe 
uplatniť sa na trhu práce. Široké 
portfólio služieb je dostupné pre 
absolventov, ktorí sa po ukončení 
štúdia evidujú na príslušnom úra-
de práce ako uchádzači o zamest-
nanie. Na prvú návštevu úradu je 
potrebné doniesť si so sebou plat-
ný občiansky preukaz, kópiu do-
kladu o najvyššom dosiahnutom 
vzdelaní (maturitné vysvedčenie 
alebo vysokoškolský diplom) a 
potvrdenie o dobe štúdia vydané 
školou.

Národné projekty Finančné 
stimuly pre zamestnanosť a Zruč-
nosti pre trh práce sa realizujú 
vďaka spolufinancovaniu z  fon-
dov EÚ v rámci Programu Slo-
vensko.

(Ústredie práce,  
sociálnych vecí a rodiny)

NSK plánuje prestavbou 
nevyužitých budov rozšíriť 
kapacity ZSS
Nitriansky samosprávny kraj (NSK) pripravuje prestavbu chátrajúcich 
objektov vo vlastníctve kraja na zariadenia sociálnych služieb (ZSS). Tie 
by mali vzniknúť v Zlatých Moravciach, Dvoroch nad Žitavou a v Horných 
Lefantovciach. 

Na financovanie prestavby 
plánuje NSK získať pros-
triedky zo Štátneho fondu 

rozvoja bývania (ŠFRB). Návrhy 
na schválenie predloženia žiadostí 
o poskytnutie podpory zo ŠFRB 
schválili krajskí poslanci na mi-
moriadnom zastupiteľstve. 

Predseda NSK Branislav Becík 
skonštatoval, že za 23 rokov exis-
tencie kraja v ňom nebolo vybu-
dované ani jedno zariadenie soci-
álnych služieb. „Máme tu budovy, 
ktoré sú vo vlastníctve kraja, sú 
nevyužívané, chátrajú a finančné 
náklady na ich údržbu sú vyso-
ké. Na druhej strane sú tu nedo-
statočné kapacity v zariadeniach 
sociálnych služieb a narastajúce 
počty žiadateľov v poradovní-
koch," zhrnul Becík.

Na zariadenia sociálnych slu-
žieb by mali byť prestavané exis-
tujúce nevyužívané budovy stre-
doškolského internátu Obchodnej 

akadémie v Zlatých Moravciach a 
stredoškolského internátu Stred-
nej odbornej školy v Dvoroch 
nad Žitavou. Obidva objekty sú 
rozdelené do dvoch blokov. V 
prvom vznikne zariadenie soci-
álnych služieb pre 40 klientov a 
v druhej polovici budovy budú v 
rámci toho istého projektu zriade-
né štartovacie nájomné byty pre 
mladé rodiny. Budova v Horných 
Lefantovciach je v súkromnom 
vlastníctve majiteľa, od ktorého 
NSK plánuje tento objekt odkúpiť. 

Na financovanie investičného 
zámeru sa krajská samospráva 
rozhodla využiť finančné pros-
triedky z úverov Štátneho fondu 
rozvoja bývania. Celkovo plánuje 
čerpať úvery vo výške približne 
9,5 milióna eur. Kraj bude pro-
jekt spolufinancovať z vlastných 
finančných prostriedkov sumou 
1,064 milióna eur, skonštatoval 
riaditeľ Úradu NSK Peter Priva-

linec.
V rámci úspor nebude NSK vy-

tvárať nové organizačné jednotky 
s vlastnými administratívnymi 
obslužnými činnosťami. Všetky 
tri zariadenia sociálnych služieb 
vzniknú ako pobočky iných za-
riadení. V Horných Lefantovciach 
budú zaradené ako pobočka ZSS 
Kovarce, v Zlatých Moravciach 
ako pobočka ZSS Olichov a v 
Dvoroch nad Žitavou ako poboč-
ka ZSS Maňa, potvrdil Privalinec. 

Podľa slov riaditeľa úradu je 
NSK prvou krajskou samosprá-
vou, ktorá sa púšťa do podob-
ného projektu. Splatnosť úverov 
závisí od konkrétneho projektu, v 
prípade prestavby je to 40 rokov. 
„Samotný dlh v zmysle rozpočto-
vých pravidiel nenavýšime, preto-
že tento typ úveru sa do dlhovej 
služby kraja nezapočítava," uzav-
rel Privalinec.

(TASR)

Z bývalej "školičky" 
v Ružomberku bude 
stacionár, získali na to 
1,6 milióna eur
Bývalú ružomberskú "školičku" prestavajú na denný 
stacionár. Mesto na to od ministerstva práce v týchto 
dňoch získalo 1,6 milióna eur. Oznámil to ružomberský 
primátor Ľubomír Kubáň.

Novovzniknutý denný 
stacionár s kapacitou 30 
miest by mal byť členený 
na dve časti. Na prízemí 
budú prijímatelia sociál-
nych služieb v dôchod-
kovom veku, poscho-
die poslúži klientom s 
poruchou autistického 
spektra. "Budova bude, 
samozrejme, prispôso-
bená na bezbariérový 
pohyb. Okrem sociálne-
ho poradenstva a rehabilitácie bude náš odborný personál v stacionári 
poskytovať aj výdaj stravy či rôzne záujmové činnosti zamerané na roz-
voj zručností a prehĺbenie sociálnych kontaktov," priblížil Kubáň.

Už pred rokom chátrajúcu budovu bývalej základnej školy na Ulici 
Š. Nahálku, v ktorej sa nahromadil odpad a špina, kompletne upratali. 
Pripravili aj architektonickú štúdiu. „Oddelenie projektov na úrade vy-
pracovalo projekt a už sme len čakali na vhodnú výzvu na financovanie," 
vysvetlil primátor.

Denný stacionár by mal byť hotový do začiatku roka 2026.
(TASR)

Snímka zdroj:  
Ružomberský hlas
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Inkluzívne ihrisko v Handparku  
v Handlovej už slúži verejnosti
Detské ihrisko s inkluzívnymi hracími prvkami v Handparku v Handlovej už slúži 
verejnosti. Do užívania ho odovzdala samospráva v týchto dňoch, jeho výstavbu 
financovala z dotácie od Ministerstva práce, sociálnych vecí a rodiny (MPSVR) SR a 
vlastných zdrojov. Informovala o tom hovorkyňa mesta Jana Paulínyová.

Ihrisko môžu využívať i deti 
so zdravotným znevýhodne-
ním a vzniklo prostredníc-

tvom projektu Ihrisko pre každé 
dieťa, predtým Rodinka. „Oproti 
predošlému zámeru sa obohatil 
počet herných prvkov. Tie sú ur-
čené pre rôzne vekové kategórie, 
od najmenších detí po väčšie. Po-
skytujú možnosti pre hru a rozvoj 
pohybových aktivít, rozvoj hrubej 
motoriky, priestorovú orientáciu, 
sústredenie, tréning balančných 
a koordinačných schopností," pri-
blížila Paulínyová. 

Deti majú podľa nej k dispo-
zícii vežovú hernú zostavu, tzv. 
loď s pieskoviskom, zapustenú 
trampolínu, hojdačku, kolotoč so 
sedením a volantom, lanovú sieť, 
inkluzívny labyrint, inkluzívny 
edukatívny panel, bezbariérový 
malý domček, dvojitý balančný 
mostík a opičiu dráhu. 

 „Vzhľadom na to, že sa zmenili 
podmienky dotácie, mesto malo 
možnosť dať si vyrobiť svoju vlast-
nú projektovú dokumentáciu. V 
nej sa odzrkadľuje viac hracích 

prvkov a pri prepočtoch aj za 
menej financií, keďže v pôvodne 
schválenej dotácii figurovali prv-
ky vyrobené z agátového dreva, 
ktorých samotná ročná údržba 
by bola príliš nákladná," doplnila 
Paulínyová.

Celkové náklady na osadenie 
hracích prvkov nového ihris-
ka predstavujú 56.762,40 eura, z 
toho dotácia od MPSVR SR bola 

vo výške 50.000 eur a zvyšnú 
sumu financovalo mesto. „V rám-
ci projektu sa nemenila podstatná 
myšlienka, aby sme v Handpar-
ku mali umiestnených niekoľko 
zaujímavých hracích prvkov aj 
pre detičky, ktoré majú pohybové 
obmedzenie," dodala primátorka 
Silvia Grúberová.

(TASR)
Snímka: mesto Handlová

V areáli domova dôchodcov  
v Spišskej Novej Vsi začali  
s výstavbou novej budovy
Novej Vsi začali v pondelok s výstavbou novej budovy pre seniorov, ktorá 
má ponúknuť domov približne tridsiatke klientov. Informovala o tom 
pracovníčka pre styk s médiami mestského úradu Edita Gondová s tým, že 
projekt rozšírenia kapacít komunitnej sociálnej starostlivosti je financovaný 
Európskou úniou NextGenerationEU, v rámci Plánu obnovy a odolnosti SR. 
Celkové náklady sú vo výške 3,45 milióna eur. 

„Kapacita zariadenia na Bre-
zovej ulici bude 30 miest. Pôjde 
o zariadenie pre seniorov, kde sa 
bude poskytovať celoročná poby-
tová sociálna služba osobám so 
stupňom odkázanosti najmenej 
IV., ktoré dovŕšili dôchodkový 
vek a sú odkázané na pomoc inej 
fyzickej osoby," uviedla Gondová. 
Výstavbou tohto zariadenia mesto 
pokryje požiadavky záujemcov 
o túto službu. Momentálne je v 
evidencii približne 150 žiadateľov. 
Zároveň sa zvýši kvalita ubytova-
nia, keďže v tomto zariadení sa 
plánujú jednolôžkové izby, ktoré 
momentálne chýbajú. 

Po požiari z roku 2022 sa ka-
pacita tamojšieho domova dô-
chodcov znížila zo 193 na 150 
klientov. Vláda SR v marci tohto 
roku vyčlenila 2,5 milióna eur na 
rekonštrukciu horného poscho-
dia a strechy poškodenej budovy. 
„Napriek nešťastiu, ktoré ohrozilo 
životy zamestnancov a klientov, 
sme sa nevzdali a dali sme maxi-
mum svojho potenciálu do získa-
vania prostriedkov pre rozšírenie 
kapacity. Dnes sa začína nová eta-

pa života seniorov v našom meste, 
začíname stavať novú budovu s 
kuchyňou, výdajňou stravy, prá-
čovňou a ubytovaním," priblížil 
primátor mesta Pavol Bečarik.

Zmluva o poskytnutí prostried-
kov mechanizmu na podporu 
obnovy a odolnosti je vo výške 
takmer 3,7 milióna eur. Staveb-
né práce si vyžiadajú 3,45 milió-

na eur a stavebný dozor ďalších 
44.000 eur. Spišská Nová Ves tak 
získala prostriedky na nový do-
mov dôchodcov plne z externých 
zdrojov. Zo zmluvy so zhotovi-
teľom vyplýva, že Dom seniorov 
Holubnica by mal byť hotový naj-
neskôr do konca roka 2025.

(TASR)
Snímka:: spisskanovaves.eu

MZ chystá zmeny  
v systéme záchrannej 
zdravotnej služby, chce 
ho stabilizovať
Ministerstvo zdravotníctva (MZ) SR chystá zmeny v 
systéme záchrannej zdravotnej služby (ZZS). Chce ho 
stabilizovať a zabezpečiť jeho udržateľnosť aj dostupnosť 
zdravotnej starostlivosti. Vyplýva to z predbežnej 
informácie k návrhu novely zákona o záchrannej 
zdravotnej službe.

„Systém ZZS SR je v jeho súčas-
nej podobe neudržateľný. Napriek 
tomu, že stále dosahuje relatívne 
dobré výsledky, zmena demogra-
fie a znižovanie dostupnosti iných 
typov zdravotnej starostlivosti 
znamená, že je Operačné stre-
disko záchrannej zdravotnej služ-
by SR, poskytovatelia záchrannej 
zdravotnej služby a iní poskyto-
vatelia neodkladnej zdravotnej 
starostlivosti pod čoraz väčším 
tlakom," skonštatoval rezort. 

Poukázal na to, že narastá po-
čet hovorov, najmä s menej nalie-
havými prípadmi, a s nimi počet 
výjazdov. „Zahlcujú systém a 

znižujú tak dostupnosť ZZS pre 
tých, ktorí ju naozaj potrebujú," 
poznamenal. Upozornil na to, že 
sieť ZZS nereflektovala na zme-
ny v dopyte a demografii. "Nie je 
rovnomerne rozložená tak, aby sa 
zvýšila jej dostupnosť," dodal.

Ministerstvo koncom júla pre 
TASR potvrdilo, že pracuje na re-
forme záchrannej zdravotnej služ-
by. Avizovalo, že zmeny by mohli 
byť účinné od začiatku budúceho 
roka. V priebehu augusta chceli 
zástupcovia rezortu o zámeroch 
komunikovať s partnermi v sek-
tore.

(Text a snímka: TASR)

Ústredie práce: Problém nájsť si prácu 
majú ľudia nad 50 rokov 
Na Slovensku majú najväčší problém nájsť si prácu najmä 
ľudia nad 50 rokov. V prvom polroku ich celkovo úrady práce 
zaznamenali vyše 46 000. 
Spolu viac ako 95 000 nezamestnaných tvorili ľudia, ktorí najmenej 
12 mesiacov pred zaradením do evidencie uchádzačov o zamestnanie 
nemali pravidelný príjem alebo nevykonávali samostatne zárobkovú 
činnosť dlhšie ako šesť mesiacov. Informovalo o tom Ústredie práce, 
sociálnych vecí a rodiny (ÚPSVaR).
Pripomenulo, že problém uplatniť sa na trhu práce majú uchádzači, ktorí 
sú evidovaní na úradoch práce najmenej 12 po sebe nasledujúcich me-
siacov. Celkovo ich bolo v prvej polovici tohto roka vyše 67 000. „Platná 
legislatíva definuje znevýhodnených uchádzačov o zamestnanie, ktorí 
môžu byť z rôznych dôvodov znevýhodnení pri snahe uplatniť sa na trhu 
práce," uviedlo tlačové oddelenie ÚPSVaR.
Ďalšou skupinou boli uchádzači o zamestnanie, ktorí dosiahli nižšie ako 
stredoškolské odborné vzdelanie (53 149) a ľudia starší ako 50 rokov 
(46 634). Bariéry pri hľadaní si práce malo podľa ÚPSVaR aj 9434 mla-
dých pod 26 rokov, ktorí skončili dennú formu štúdia pred menej ako 
dvomi rokmi a od jej ukončenia nemali pravidelne platené zamestnanie.
Zo štatistiky ÚPSVaR vyplýva, že s uplatnením sa na trhu práce malo 
rovnako problém aj viac ako 5100 ľudí so zdravotným postihnutím. Za 
nimi nasledujú poberatelia materského alebo rodičovského príspevku, 
ktorí ukončili jeho poberanie menej ako dva roky pred zaradením na 
úrady práce, prípadne počas dostávania tejto dávky nemali príjem zo 
zárobkovej činnosti zamestnanca a zo samostatnej zárobkovej činnosti. 
Dokopy ich bolo 3667.
Najmenší počet vyše 1200 uchádzačov o zamestnanie tvorili ľudia, ktorí 
žijú osamote s jednou alebo viacerými osobami odkázanými na starost-
livosť, alebo sa starajú aspoň o jedno dieťa pred skončením povinnej 
školskej dochádzky.

 (Zdroj: TASR)
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Festival Cineama láka  
na najlepšie krátke snímky  
z celého Slovenska
V Kremnici sa začiatkom septembra uskutoční 32. ročník festivalu 
amatérskeho filmu Cineama, ktorým vrcholí rovnomenná celoslovenská 
postupová súťaž. Festival, ktorý sa bude konať v dňoch 6. až 8. septembra, 
láka na najlepšie krátke snímky z celého Slovenska a pestrý sprievodný 
program venovaný téme zvuku.

„Festival Cineama sa po šty-
roch nezabudnuteľných barde-
jovských ročníkoch sťahuje do 
Kremnice," informovali organi-
zátori z Pohronského osvetového 
strediska (POS) s tým, že zázemie 
mu vytvorí Akropola Kremnica. 
Program bude prebiehať aj v Ze-
chenterovej záhrade a Mestskom 
kultúrnom stredisku. 

„Súťažný program Cineamy 
ponúka filmy, ktoré diváci a di-
váčky sotva uvidia niekde inde. 
Na jednom mieste sa tu stretáva 
voľnočasová filmová tvorba detí 
a mládeže, študentské filmy, ale 
aj snímky, ktoré v neprofesionál-
nych alebo nezávislých podmien-
kach nakrúcajú ľudia zo zanie-
tenia popri svojom zamestnaní," 
uviedlo POS. 

Žánrovo sa filmy pohybujú na 
širokej škále od animovaných fil-
mov, videoklipov a experimentov 
cez hrané komédie či psycholo-
gické drámy až po cestopisné, 
náučné a autorské dokumentárne 
filmy. V súťaži aktuálneho ročníka 
Cineamy sa predstaví 71 krátkych 
filmov z celého Slovenska.

Sprievodný a vzdelávací 
program festivalu je tento rok 
tematicky sústredený na zvuko-
vú zložku audiovizuálnych diel 
a vzťah zvuku a obrazu. Dra-
maturgickým zámerom je pod-
nietiť uvažovanie o rozličných 
umeleckých a psychologických 
aspektoch, ktoré sú spojené so 

sluchovým vnímaním. "Nie vždy 
sa pritom budeme držať striktne 
filmového kontextu a vydáme sa 
cestou presahov k iným médiám - 
experimentálnej hudbe, terénnym 
nahrávkam alebo VJingu," avizujú 
organizátori.

Hravý workshop pod vedením 
filmového zvukára Michala Dža-
doňa sa ponorí do tvorby ruchov 
a zvukových efektov, workshop 
vizuálnej umelkyne Michaely 
Močáryovej predstaví základy 
VJingu v programe Resolume 
Arena. Posluchová prechádzka 
Kremnicou bude príležitosťou na 
stíšenie a započúvanie sa do zvu-
kovej atmosféry mesta. 

Muzikológ Tomáš Šenkyřík 
predstaví techniky terénneho na-
hrávania s využitím špecializova-
ných mikrofónov a zariadení na 

snímanie zvuku pod vodou alebo 
načúvanie elektromagnetickým 
vlnám v mestskom prostredí. 
Organizátori pripravujú aj filmo-
vý kvíz pod vedením domáceho 
kvízmajstra Sláva Hlásneho, kon-
cert The Curly Simon alebo Silent 
Disco - nezvyčajnú exteriérovú 
tanečnú party v úplnej tichosti, 
len s bezdrôtovými slúchadlami 
na ušiach.

Hlavným partnerom a odbor-
ným garantom festivalu je Ná-
rodné osvetové centrum, hlav-
ným organizátorom je Pohronské 
osvetové stredisko s finančnou 
podporou Banskobystrického sa-
mosprávneho kraja a spoluorga-
nizátorom je Akropola Kremnica.

(TASR)
Snímka zdroj: istock  

V Dolnom Kubíne sa 
pripravujú na najväčšiu 
kultúrnu akciu roka
Dolný Kubín sa pripravuje na najväčšiu kultúrnu 
akciu roka, Kubínsky jarmok a Dni mesta sa začnú už 
o necelý mesiac. Počas piatka 13. septembra a soboty 
14. septembra ponúknu program plný zábavy, hudby, 
remesiel a gurmánskych zážitkov. TASR o tom v pondelok 
informoval Martin Buzna z dolnokubínskej radnice.

Program podujatia sa začne v 
piatok 13. septembra na hlavnom 
pódiu, kde sa spoločným vystúpe-
ním predstavia talenty zo Základ-
nej umeleckej školy (ZUŠ) Petra M. 
Bohúňa a ZUŠ Pelhřimov. O 17.00 
h na pódiu zahrá jeden z headline-
rov tohtoročného Kubínskeho jar-
moku, kapela Kandráčovci. Po nich 
sa o 18.30 h na scéne objaví domáca 
kapela Shock Band. „O 20.00 h sa o 
pokračovanie dobrej nálady postará 
Cico Band & René Rendy so svojím 
energickým vystúpením a hitom 
Piatoček. Vrcholom večera bude 
koncert skupiny Heľenine oči o 
21.30 h, ktorá roztancuje Hviezdo-
slavovo námestie svojou unikátnou 
zmesou piesní. Večer uzavrie disko-
téka," uviedla riaditeľka Mestského 
kultúrneho strediska v Dolnom Ku-
bíne Martina Mesárošová.

Pred otvorením jarmoku sa o 
13.30 h na hlavnom pódiu uskutoč-
ní otvorenie Športových hier teles-
ne znevýhodnenej mládeže, ktoré 

budú v Dolnom Kubíne od 12. do 
15. septembra.

Sobotný program sa začne det-
ským jarmokom organizovaným 
Základnou školou Janka Matúšku. 
Riaditeľka kultúrneho strediska 
zdôraznila, že sobotné popoludnie 
bude patriť predovšetkým deťom, 
ktoré sa môžu tešiť na komediálnu 
family šou Sranda Banda a vystúpe-
nie kapely Maliny JAM.

Z dôvodu konania sa jarmoku 
dôjde k viacerým dopravným 
obmedzeniam v centre mesta. 
Samospráva preto vyzýva vo-
dičov, aby venovali pozornosť 
prenosným dopravným zna-
čeniam a pokynom polície.  
Pre uľahčenie pohybu po meste 
počas jarmoku ponúka samosprá-
va aj tento rok mestskú hromadnú 
dopravu zdarma. „V piatok aj v so-
botu budú všetky linky MHD pre 
verejnosť opäť bezplatné," doplnil 
primátor Ján Prílepok.

(TASR)

Sv. Anton: V múzeu sa uskutoční 32. ročník 
poľovníckych slávností Dni sv. Huberta
V areáli Múzea vo Svätom Antone sa v dňoch 31. augusta a 1. septembra uskutoční 32. ročník Celoslovenských poľovníckych 
slávností Dni sv. Huberta. 

   Informovala o tom Michaela 
Terenová z Múzea vo Svätom An-
tone. Ako priblížila, slávnostné 
otvorenie podujatia sa uskutoční 
už po tretíkrát v parku, kde pre-
bieha aj hlavný program. Na pódiu 
zaznie hymna Slovenskej poľovníc-
kej komory (SPK) a slávnostne tiež 
odovzdajú rezortné vyznamenania 
Ministerstva pôdohospodárstva a 
rozvoja vidieka SR zaslúžilým pra-
covníkom za významné zásluhy o 
rozvoj poľovníctva na Slovensku a 
ocenenia Slovenského poľovnícke-
ho zväzu. 

„Hlavnou témou programu 
bude 15. výročie Klubu trubačov 
SR pri SPZ s výstavou v baroko-
vej sýpke. Uvedenie do Siene úcty 
a slávy poľovníctva na Slovensku 
patrí TV magazínu Halali a osob-
nosti slovenskej kynológie Jozefovi 

Jursovi," priblížila Terenová. Pod-
písané tiež budú viaceré memo-
randá o spolupráci, v programe je 
aj uvedenie nových poľovníckych a 
odborných publikácií.

„Tiež otvoríme medzinárodnú 
výstavu s partnerským múzeom 
v Hatvani, na tému Podobnosti a 
rozdiely dvoch poľovníckych mú-
zeí SK-HU," podotkla Terenová. 
Na hlavnom pódiu si budú môcť 
návštevníci pozrieť poľovnícky mi-
nikoncert - Moyzesovo kvarteto a 
Eugen Prochác. 

Tradične si budú môcť návštev-
níci pozrieť expozície kaštieľa, vý-
stavu "Poľovnícka galéria", ukážky 
sokoliarov, prezentáciu slovenské-
ho hrubosrstého stavača, špeciálnu 
klubovú výstavu s medzinárodnou 
účasťou a bonitáciu alpských jaz-
večíkovitých duričov, lukostrelcov, 

remeselníkov a atraktívny rybolov. 
V programe má svoje miesto aj 

prezentácia maďarského poľov-
ného chrta a ukážky jeho behu. 
Rovnako nebude chýbať detské 
divadelné predstavenie Legenda 
o sv. Hubertovi. Veľký úspech má 
už niekoľko rokov podľa Terenovej 
Hubertovská kvapka krvi.

Na nádvorí budú prezentované 
unikátne poľovnícke trofeje. Súťa-
žiť sa bude o naj bradu, poľovníc-
ku fotografiu, poľovnícky klobúk a 
poľovnícky šperk, hádzanie flinty 
do žita alebo poľovnícky nôž. So-
botné popoludnie patrí Majstrov-
stvám Slovenska vo vábení jeleňov 
a Majstrovstvám Slovenska vo vá-
bení ostatnej zveri.

Program na nádvorí kaštieľa sa 
bude niesť v duchu „Chute a vône 
lesa", prezentované budú ochut-
návky diviny. „Klub slovenských 
poľovníčok pri SPK určite zaujme 

poľovníckou pedagogikou s mu-
zikoterapiou, pedagogike sa budú 
venovať aj lesníci z občianskeho 
združenia Podunajsko. Pútavá pre-
zentácia s pedagogikou bude určite 
aj od Vojenských lesov a majetkov 
pre najmenších. Významná orga-
nizačná spolupráca je so Strednou 
odbornou školou lesníckou v Ban-
skej Štiavnici," dodala Terenová. 

Vyvrcholením 32. ročníka podu-
jatia bude tradične nedeľná Sväto-
hubertovská omša so sprievodom s 
uloveným jeleňom a darmi príro-
dy. Terenová dodala, že na podu-
jatí sa zúčastnia zahraniční hostia 
autorít poľovníckych organizácií aj 
z Čiech, Maďarska a Poľska. Zášti-
tu nad podujatím prevzalo Minis-
terstvo pôdohospodárstva a rozvo-
ja vidieka SR.

(TASR)
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Nové športovisko v areáli ZŠ 
Starozagorská v Košiciach 
sprístupnili verejnosti
Nové športovisko v areáli Základnej školy (ZŠ) Starozagorská na Sídlisku 
KVP sprístupnili verejnosti. Informuje o tom mesto Košice na svojej webovej 
stránke. Modernizáciu doposiaľ nevyužívaného priestranstva ukončili v júni. 

Vznikol tu atletický ovál, 
ihrisko na malý futbal a 
pribudli aj ďalšie prvky 

športovej infraštruktúry. Areál sa 
stane spádovým športoviskom pre 
viacero škôl, slúžiť má aj športo-
vým klubom.

Od 13. augusta je sprístupnený 
verejnosti v letnom režime - otvo-
rený je denne od 8.00 do 21.00 h. 
Vstup je zabezpečený cez malú 
bránku pri detskom ihrisku.

Mesto zároveň v spolupráci so 
súkromnou spoločnosťou pripra-
vuje online rezervačný systém, a 
to nielen pre areál na Starozagor-
skej, ale aj pre ďalšie športoviská v 
správe mesta. „Spoločne vyvíjame 
smart riešenie, ktoré obyvateľom 
mesta pomôže vstúpiť na špor-
tovisko tým najjednoduchším 
spôsobom - prostredníctvom 
mobilnej aplikácie si otvoria elek-
tronický zámok," vysvetlil vedúci 
oddelenia športu a mládeže košic-
kého magistrátu Mário Švec. Ten-
to systém by mesto chcelo spustiť 
na začiatku školského roka.

Stavebné práce súvisiace so 
vznikom nového športového are-
álu stáli viac ako 620.000 eur, z 
toho tvoril príspevok Fondu na 
podporu športu vyše 380.000 eur. 
Bežecký ovál pozostáva zo štyroch 

200-metrových dráh vrátane cieľo-
vej rovinky na krátke trate s dĺžkou 
60 metrov. Nechýba ani doskočis-
ko s pieskom na skok do diaľky. 
Vnútri atletickej dráhy vybudovali 
nové ihrisko na malý futbal s ume-
lou trávou. Podľa mesta ide o prvé 
certifikované ihrisko na malý fut-
bal na Slovensku. Hrať sa tu môžu 
aj reprezentačné zápasy. Nový šat 
dostalo i multifunkčné ihrisko na 
basketbal a ďalšie športy. Opravili 
aj tribúnu. Celý areál a futbalové 
ihrisko po novom osvetľujú úspor-

né LED svietidlá.
Umelý trávnik si na pondelko-

vom (12. 8.) prípravnom futba-
lovom zápase prvýkrát vyskúšali 
mládežníci z FK Galaktik a FC 
Lokomotíva a finalisti Košickej 
novej ligy Rising Prospects a Va-
katanka. Toto ihrisko bude záro-
veň jedným z dvoch v Košiciach, 
kde sa bude od 4. septembra ko-
nať mestská súťaž v malom futbale 
Nová Liga.

(TASR)
Snímka zdroj: mesto Košice

Rekonštrukciu plavárne v P. Bystrici 
za vyše 400-tis. eur spustia  
v septembri
Považskobystrickú plaváreň čaká po takmer 20 rokoch 
rekonštrukcia. Práce spustia začiatkom septembra, krytá 
plaváreň sa teda po letnej prestávke nebude pre verejnosť 
vôbec otvárať. Informovala o tom hovorkyňa mesta Iveta 
Pagáč Kováčiková.
Na obnovu získala radnica z Fondu na podporu športu viac ako 280-
tis. eur, celková investícia je vo výške takmer 439-tis. eur. Plaváreň 
kompletne zrekonštruovali naposledy v roku 2005. Výška investície 
sa vyšplhala na takmer dva milióny eur. „Napriek takejto vysokej 
sume sú s plavárňou neustále problémy. Celá rekonštrukcia nebola 
vtedy zrealizovaná najšťastnejšie a športovisko je dlhodobo v zlom 
technickom stave," uviedol prednosta mestského úradu Michal 
Hamar. 
Súčasťou prác bude výmena strešného plášťa plavárne, ktorý je 
dlhodobo problémový. „Tvoria sa tam kondenzácie a vodná para 
ohrozuje funkciu konštrukcie, vypariteľné množstvo skondenzova-
nej vlhkosti je menšie ako odpariteľné. Realizáciou nového streš-
ného plášťa sa zabráni prenikaniu vlhkosti do konštrukcie strechy. 
Tým sa zlepší tepelnoizolačná schopnosť a znížia sa tepelné straty," 
vysvetlila Pagáč Kováčiková. 
Potrebné je aj dorobiť vykurovanie, odvetranie a prívod vzduchu 
pomocou vzduchotechniky s rekuperáciou. Cieľom je znížiť ener-
getickú náročnosť a zlepšiť podmienky športovania pre verejnosť, 
plavecké oddiely či zdravotne znevýhodnených. 
Práce by mali podľa hovorkyne trvať šesť mesiacov.                 (TASR)

„Primárnym cieľom projektu 
je znížiť spotrebu energie haly o 
62 percent a produkcie CO2 o 76 
percent. Zlepšiť športové a komu-
nitné služby, poskytnúť moderný 
priestor a podporiť záujem o šport 
a zdravý životný štýl nielen obyva-
teľov Petržalky," uviedla pre TASR 
hovorkyňa Petržalky Mária Halaš-
ková.

Celkovú sumu investície odha-
duje samospráva na viac ako 2,5 
milióna eur. Zvyšok preto pokryjú 
financie mestskej časti, ktorá by 
sa mala na projekte podieľať spo-
lufinancovaním sumou takmer 
500.000 eur. Finančné prostriedky 
budú určené na montáž fotovoltic-
kých panelov, obnovu elektroinšta-
lácie a inštaláciu športovej podlahy 
na multifunkčné športové účely, 
ako aj na pokrytie výdavkov spoje-
ných zo znížením prevádzkových 
nákladov športovej haly. V prípade 
nepredvídaných investičných vý-
davkov vyvolaných dodatočnými 
prácami použije mestská časť fi-

nancie z rezervného fondu.
V rámci opravy haly bolo dote-

raz kompletne vymenené osvetle-
nie za úspornejšie LED svietidlá, 
na vonkajších dvorcoch je nový 
antukový povrch i namaľované 
čiary. V areáli haly zo strany jaze-
ra je položený nový zelený trávnik 
a nainštalovaná exteriérová pitná 
fontánka. Bývalá ubytovacia časť 
sa má zmeniť na administratívu so 
zázemím pre športovcov. Vybrané 
vonkajšie tenisové kurty budú v 
zimnom období prekryté nafuko-
vacou halou.

Po kompletnej rekonštrukcii by 
mala mať hala multifunkčný účel, 
poskytnúť by mala zázemie pre 
viaceré športové disciplíny.

„Vznikne priestor na organizá-
ciu detských športových podujatí v 
rôznych športoch (florbal, basket-
bal, futsal), ako aj na organizáciu 
školských športových turnajov," 
priblížila Halašková. 

Súčasťou Športovej haly Draž-
diak sú tri vnútorné tenisové kur-

ty, vonku sa nachádza päť antu-
kových tenisových dvorcov. Hala 
slúži primárne na hranie tenisu, a 
to hráčom, ktorí sa usilujú o špor-
tové úspechy vo výkonnostnom a 
vrcholovom tenise, ako aj rekre-
ačným športovcom. Letná sezóna 
sa v areáli športovej haly začína v 
priebehu apríla a trvá do polovice 
októbra. 

Obnova Športovej haly Draždiak 
nie je jediným projektom športovej 
infraštruktúry. Patrí medzi ne na-
príklad výstavba novej Športovej 
haly Pankúchova, kde ukončenie 
prác odhaduje v októbri 2024. In-
vestovala aj do obnovy plavárne v 
Základnej škole Pankúchova, kto-
rá by mala opäť slúžiť verejnosti 
a športovým klubom začiatkom 
školského roka. Premenou prešli aj 
priestory Športovej haly Prokofie-
vova, dotáciu získala mestská časť 
aj na obnovu plavární na základ-
ných školách Holíčska a Budatín-
ska.

(TASR)

Petržalka plánuje obnoviť Športovú 
halu Draždiak, dostala dotáciu
Bratislavská Petržalka plánuje obnoviť Športovú halu Draždiak. Mestská časť bola totiž 
úspešná vo výzve vyhlásenej Slovenskou inovačnou a energetickou agentúrou (SIEA), v 
rámci ktorej jej bol schválený finančný príspevok vo výške viac ako 2,05 milióna eur. S 
prácami by chcela začať v septembri, trvať by mali do augusta 2026.

Hokejbalová hala  
v Spišskej Belej má nový 
plastový povrch
Hokejbalová hala v Spišskej Belej má nový plastový 
povrch. Mesto na ďalšie vybavenie športoviska získalo 
dotáciu z grantu Prešovského samosprávneho kraja (PSK). 
Samospráva na webovej stránke informovala, že hlavným 
cieľom projektu bolo zvýšenie bezpečnosti a kvality 
športoviska, ochrana pred jeho poškodzovaním a podpora 
profesionálneho športu v meste.

„Pôvodný povrch nebol proti-
šmykový ani vhodný na hokejbal a 
časté používanie hokejok ho zača-
lo ničiť. Preto sme vďaka podpore 
PSK investovali do moderného 
mobilného plastového povrchu, 
ktorý je štandardom pre hokejba-
lové ihriská," uviedlo mesto. 

Nový povrch je skladný, bez-
údržbový a zdravotne vyhovujúci, 
zároveň aj mimoriadne odolný 
voči rôznym vplyvom, dokonca aj 
chemikáliám. „Plastový povrch je 
v prevedení 'indoor' ako vnútorný 
povrch, okrem hokejbalu je vhod-
ný aj na inline hokej, ale môžu sa 
na ňom hrať aj iné druhy športov 
vrátane tenisu. Súčasťou projektu 
bolo aj zakúpenie dvoch prenos-
ných basketbalových košov," do-
plnil poslanec tamojšieho zastu-

piteľstva Štefan Bieľak. Uvedený 
povrch je opakovane a rýchlo de-
montovateľný, vďaka čomu sa tam 
počas zimy môže do niekoľkých 
dní urobiť ľadová plocha. 

Celkové náklady na realizáciu 
projektu sú vo výške 44.000 eur, 
pričom samospráva získala do-
táciu z kraja na úrovni takmer 
31.000 eur. S výstavbou hokejovo-
-hokejbalovej haly začali v Spiš-
skej Belej v roku 2018 na mieste 
pôvodného hokejbalového ihris-
ka. O dva roky neskôr tam dobu-
dovali technológiu chladenia, ná-
sledne sa hala zastrešila, zakúpili 
rolbu na údržbu ľadovej plochy a 
pribudli v nej aj tribúny.

(TASR)
Snímka:  

Kežmarský informačný express
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Podporte nás a zvýšte svoj odber Obecných novín
   
Obecné noviny prinášajú odborné, metodické, legislatívne a informačné články o dianí v samospráve, v ZMOS, v regionálnych združeniach,  
v regiónoch, mestách a obciach. Predplatiteľmi Obecných novín sú predstavitelia miest a obcí, primátorky a primátori, starostky a starostovia - tvoria až 
95 percent ich odberateľov. Zvyšných 5 percent je distribuovaných vládnym orgánom. K dispozícii ich majú aj výbory a poslanci NR SR, ministerstvá  
a ďalšie štátne inštitúcie.
Čo tým získate?  - v prvom rade informácie, ale zároveň aj možnosť bezplatnej propagácie Vašich aktivít, diania vo Vašom meste či obci, čo sa v 
tomto predvolebnom období môže zísť. A bonus naviac - istotu, že máte vlastné periodikum, ktoré stojí na Vašej strane a nikdy neodmietne uverejniť 
Váš názor, polemiku, kritiku i dobrú skúsenosť.  
Okrem toho budete mať:
n neobmedzený prístup na portál www.obecne-noviny.sk, prístup do archívu Obecných novín v *pdf formáte aj do aktuálneho čísla,   
     pre toľkých  čiateľov, koľko kusov Obecných novín v tlačenej forme si objednáte, 
n zľavu 25 % z celkovej sumy (v letnej akcii až 50 % zľavu) na u nás objednané tlačivá na priznanie dani z nehnuteľností,
n bezplatnú neekonomickú inzerciu - oznamy o pripravovaných či uskutočnených kultúrnych a iných podujatiach vo Vašej obci či regióne
n mimoriadnu zľavu až 90 % z cenníkovej inzercie v Obecných novinách pokiaľ pôjde o ekonomickú inzerciu,
n prednostné uverejňovanie materiálov, ktoré nám pošlete.

                                               ZÁVÄZNÁ OBJEDNÁVKA

Objednávame si Obecné noviny v počte .........   ks od najbližšieho čísla

Názov úradu (organizácie) ........................................................................................................

Kontaktný pracovník ....................................................................  č. tel.:.................................

IČO .......................................   DIČO .........................................   IČ DPH .................................

PSČ ..................       Presná adresa: .........................................................................................

Bankové spojenie ................................    Číslo účtu ...............................................................

Dátum ..................................................                       
                                                                                                                     Pečiatka a podpis:    

Objednávku pošlite na adresu:
Inprost, spol. s r. o., 
Obecné noviny, 
Smrečianska 29, 
811 05 Bratislava
alebo mail:
seraf@inprost.sk, 
inprost@inprost.sk
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Vážení čitatelia,
v mailoch i listoch sa nás často pýtate, koľko Vás bude 
stáť uverejnenie článku v Obecných novinách. Naša 
odpoveď je zakaždým, že nič, práve naopak, že vám zaň 
budeme vďační. A ak ešte pridáte jednu dve fotografie, o 
to viac.

Chceme Vám však ponúknuť i ďalšiu možnosť zverejniť 
akcie, ktoré organizujete v mestách a obciach a to na našej 
webovej stránke. Na snímke vľavo sú bannery a buttony v 
modrých plochách, ktoré sú Vám k dispozícii.
Stačí nám poslať logo akcie, prípadne jej názov, plagát, z 
ktorého sa dá urobiť výrez a pod.  a k tomu webovú adresu 
na prepojenie. 
Napríklad obrázok:

Adresa: http://www.oravskyhrad.sk/
Pri kliknutí na tento obrázok bude čitateľ automaticky 
presmerovaný na adresu, ktorú ste nám poslali. 

www.obecne-noviny.sk 
denne aktualizovaný portál pre samosprávu

Zaujíma Vás, čo to bude stáť? Odoberateľov Obecných novín nič - inými slovami je to zadarmo!
V náhľade vpravo nájdete najčastejšie využívané formáty 
inzercie v printovej forme Obecných novín. Ak Vás 
zaujíma cenník, nájdete ho na našej stránke www.obecne-
noviny.sk na hornej lište, keď kliknete na Inzercia.

Tento cenník pre Vás však neplatí. Všetky články, 
oznamy, avíza kultúrnych podujatí a všetky ostatné 
materiály máte možnosť v Obecných novinách uverejiť 
ZADARMO, a dokonca aj PREDNOSTNE.

Výnimku tvoria iba materiály, ktoré sú z vážneho dôvodu 
nevhodné na uverejnenie. Ale ani tie nezahodíme do koša. 
Skontaktujeme sa s Vami a dohodneme sa na ďalšom 
postupe. 

Výnimkou je aj ekonomická inzercia, ktorá propaguje 
tovar alebo služby. No aj v tomto prípade platí pre mestá a 
obce výnimka: do polovice strany Vás vyjde ekonomická 
inzercia 50 eur a viac ako polovica až celá strana do 200 
eur. Tieto sumy sú oproti bežným cenám inzercie u nás 
alebo v iných novinách zlomkové.

OBECNÉ NOVINY SÚ VAŠE NOVINY

Vychádza ako odborno-metodický týždenník pre 
komunálnu sféru pri Združení miest a obcí Slovenska

Bezručova 9, 811 09 Bratislava 1
Tel.: 02/5296 4243, fax: 02/5296 4256
email: centr@zmos.sk, www.zmos.sk

Vydáva: INPROST, spol. s r. o., IČO 31 363 091,   
riaditeľ Seraf Tropek, mobil: 0905 442 734,  
e-mail: seraf@inprost.sk
Sídlo vydavateľa a redakcie: Smrečianska 29, 811 05 Bratislava, 
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Idú dve blondínky po ulici a 
jedna hovorí druhej:
- Pozri sa na toho psa s jed-
ným okom.
Druhá si zakryje jedno oko 
a hovorí:
- Kde?

- Vieš kto vymyslel traky?
- Bol to človek, ktorý nemal 

nikdy v živote hnačku.
Detektív prelistoval zložku 
recidivistu, ktorého vypo-
čúval a vraví:
"Hm, celkom pekné číta-
nie. Krádeže v obchode, vy-
kradnuté autá, verejné po-
horšenie, ozbrojená lúpež, 
obťažovanie, znásilnenie, 
znásilnenie..."

"No hej, ja viem, dosť dlho 
mi trvalo, kým som zistil, 
čo mi ide najlepšie."

Zahraničný turista sa pýta 
pastiera:
- Nie je to nuda takto sedieť 
celý deň a nič nerobiť?
- Vôbec nie, - hovorí pastier, 
vždy sa nájde niekto, čo 
nemá nič na robote a pýta sa 
hlúposti.

Pacient sa pýta lekára:
- Pán doktor, čo mám robiť, 
aby som schudol?
- No, predovšetkým skôr 
vstávať.
- Z postele?
- Nie, od stola.

- Kúpila som si knihu sto po-
lôh lásky. A ktorú máte naj-
radšej vy?
- Keď v deň výplaty urobí 
môj manžel stojku.

- Ahoj, miláčik, čo robíš?
- Ležím v posteli a myslím 
na teba. A ty?
- Som na diskotéke a stojím 
za tebou!

- Pán doktor, - hovorí dedko 
- predpíšte mi nejaké pilulky, 
aby som bol schopný plniť 
požiadavky mojej babky!
- Ale dedko, vo vašom veku?
- No vidíte, a ona stále dobie-
dza...
- A čo také?
- ...porýľuj záhradu, poumý-
vaj riad...!

Dežko sa chváli v škole pani 
učiteľke:
- Pani učiteľka, moja staršia 

sestra má infekčnú žltačku.
- Ach, Bože! Dežko, choď 
ihneď domov! - vystraší sa 
pani učiteľka, že Dežko na-
kazí celú triedu.
Po týždni stretne pani uči-
teľka veselého Dežka na uli-
ci a vyzvedá:
- Tak čo, Dežko? Ako sa má 
sestra?
- Zatiaľ neviem, pani učiteľ-
ka, - odvetí Dežko, - to vie-
te, kým príde list z Anglic-
ka, to trvá.

- Klárika, objal by som vás, 
ale obávam sa, že vojde vaša 
mama.
- Vôbec sa nemusíte obávať! 
Moja mama v takých prípa-
doch nikdy nevojde.

Milionár je na smrteľnej 
posteli. Lekár oznamuje 
jeho manželke:
- Musíte byť pripravená na 
všetko...
- Na všetko? Skvelé. A ja 
som si myslela, že mi môj 
muž v testamente odkázal 
iba polovicu...

V chate uprostred zelene sedí 
skupina poľovníkov. Jeden z 
nich zrazu vstane a vyhlási:
- Dajte mi pušku, idem si 
streliť divného kanca.
A vojde do lesa. Po niekoľ-
kých minútach vletí dovnút-
ra bez pušky a zdesene kričí:
- Zabarikádujte dvere, ve-
diem ho živého!

Mladý dôstojník na mi-
nisterstve obrany pracoval 
dlho do večera. Keď koneč-
ne odchádza z kancelárie, 

zbadá na chodbe generála, 
ako stojí pri skartovačke s 
hromadou papierov v ru-
kách.
- Viete, ako táto vec fungu-
je?, pýta sa generál, - môj 
pobočník už išiel domov a 
ja ani neviem, kde sa to za-
pína.
-Áno, pane.
Na to dôstojník pristúpi k 
prístroju, zapne ho, vezme 
generálovi z ruky papiere a 
vloží ich do skartovačky. Po 
chvíli ticha sa ozve generál:
- Tak a potreboval by som z 
toho po jednej kópii...

Pani učiteľka hovorí otecko-
vi:
- Váš syn sa ma pred celou 
triedou opýtal, či by som sa s 
vami nevyspala!
- Ja viem, ale pretože mi ne-
doniesol žiadnu odpoveď, 
tak sa idem spýtať sám.

-  Hanbi sa, starý. Máš už 
dospelého syna, a ešte stá-
le sa pozeráš za ženskými 
sukňami.
-  Ale veď ja mu predsa vy-
berám nevestu.

- Odkedy veríš, že kominár 
prináša šťastie?
- Od tej doby, čo mi s ním 
utiekla manželka!

Katolícky kňaz, pravosláv-
ny pop a rabín sa dohadujú, 
kedy sa začína život. Kňaz 
tvrdí, že po počatí, pop, že 
po narodení a rabín na to 
odpovie:
- Život sa začína, keď deti 
doštudujú a odídu z domu.

HUMOR


